
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 1719
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µέλη

του Εµπορικού και Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου της Ρουµα-
νίας, σελ. 1742

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 1719-1720
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

1720-1726
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 24 Σεπτεµβρίου 2012, σελ. 1727
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης

και Πρόνοιας:
i. σχετικά µε την απόφαση για µείωση των ασφαλιστικών

εργοδοτικών εισφορών, σελ. 1728
ii. σχετικά µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις και το πρό-

γραµµα κοινωφελούς εργασίας των δήµων, σελ. 1729
iii. σχετικά µε το "Σικιαρίδειο  Ίδρυµα", σελ. 1731
β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

σχετικά µε τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης των προβληµάτων
κτηνοτροφίας, σελ. 1734

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:

i. σχετικά µε την πορεία των οδικών έργων της Λακωνίας,
σελ. 1736

ii. σχετικά µε τη σύνδεση Αλεξανδρούπολης και Μπουργ-
κάς µε σιδηροδροµική γραµµή, σελ. 1737

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε τη µείωση της τιµής του φυσι-
κού αερίου για τους βιοµηχανικούς καταναλωτές, σελ. 1739

ε) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, σχετικά µε τη νέα
µετάθεση του χρόνου εκτέλεσης της πρώτης βολής του αν-
τιαεροπορικού συστήµατος S-300, σελ. 1741

5. Συζήτηση επερώτησης της Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Αλέκας Παπαρήγα και έντεκα Βουλευτών του Κόµµατός της
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάσταση που
διαµορφώνεται στις ιατροφαρµακευτικές και προνοιακές πα-
ροχές στο λαό, σελ. 1743-1762

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής. 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στην πρόταση νόµου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς/Ενωτι-
κού Κοινωνικού Μετώπου αρµοδιότητας του Υπουργείου
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, για την οικονοµική ανακούφιση των υπερχρεωµένων
νοικοκυριών, σελ. 1750

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι., σελ. 1719-1739
ΝΑΚΟΣ Α., σελ. 1750-1762
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι., σελ. 1739-1750

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΑΒΑΚΗΣ Α. , σελ. 1736,1737
ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ Π. , σελ. 1741
ΙΑΤΡΙΔΗ Τ. , σελ. 1738
ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Σ. , σελ. 1736,1737,1738,

1739
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 1732,1733,1734
ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ Ι. , σελ. 1741,1742
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 1739,1740
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1734,1735
ΜΠΟΛΑΡΗ Μ. , σελ. 1728
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1728,1729,1730,

1731,1732,1733,
1734

ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ Α., σελ. 1739,1740
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι., σελ. 1741
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ. 1735,1736
ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ Μ. , σελ. 1729,1730,1731

Β. Επί της επερώτησης:
ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ Ο. , σελ. 1756
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1752,1756
ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ Ε. , σελ. 1747
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1744,1758,1761
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 1743,1744,1758,

1760
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α. , σελ. 1747,1748,1749,

1752,1760,1761,
1762

ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 1745,1759
ΜΕΛΑΣ Π. , σελ. 1755
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 1746,1759
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 1753
ΠΑΠΑΡΗΓΑ Α. , σελ. 1748,1749,1750,

1752
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 1755,1756
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1748
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 1757,1762
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 1754

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα στις 21 Σεπτεµβρίου 2012, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 20-9-2012
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΛΑ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 20
Σεπτεµβρίου 2012, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµου: 

1) «Περιστολή δηµοσίων δαπανών, ρύθµιση θεµάτων δηµοσιο-
νοµικών ελέγχων κα άλλες διατάξεις».

2) «Κύρωση της Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Λήψη
µέτρων για την άµεση αποκατάσταση των ζηµιών που προκλή-
θηκαν από τα γεγονότα της 12ης Φεβρουαρίου στο κέντρο των
Αθηνών»».).

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Τσαµπίκα Ιατρίδη,
Βουλευτή Δωδεκανήσου, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απώλεια ση-
µαντικών ποσών από παράνοµη παραγωγή τσίπουρου.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ψήφιση
τροπολογίας επί του βαθµολογικού θέµατος των εθελοντών µα-
κράς θητείας.

3) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Εργατοϋπαλληλικό Κέν-
τρο Αρκαδίας επισηµαίνει το σοβαρό πρόβληµα ασφάλειας των
εργαζοµένων στο Λιγνιτικό Κέντρο Μεγαλόπολης.

4) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Οργανώσεων
Πτηνοτρόφων Παραγωγών αιτείται τη λήψη αναγκαίων µέτρων
για την ενίσχυση της πτηνοτροφίας και προτείνει λύσεις για τη
ρύθµιση των χρεών των πτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων.

5) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Ελληνικής Κτηνοτρο-

φίας αιτείται την άµεση χρηµατοδότηση των κτηνοτρόφων για
αγορά ζωοτρoφών και προτείνει µέτρα ρύθµισης των δανείων
τους.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις νέες
ρυθµίσεις για τα αυθαίρετα κτίσµατα.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην απρό-
σκοπτη διακίνηση λαθροµεταναστών από την Τουρκία στη χώρα
µας.

8) Ο Βουλευτής Αρκαδίας κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Χαρίλαος Βασιλακό-
πουλος εκφράζει την αντίθεσή του στο ενδεχόµενο περικοπής
της σύνταξης των συνταξιούχων του δηµοσίου που εργάζονται
µε µισθό ή αυτοαπασχολούνται.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά προβλήµατα της
Διοίκησης του Πανεπιστηµιακού Γενικού Νοσοκοµείου Πατρών.

10) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Επιµελητηρίου
Κιλκίς αιτείται την άµεση λήψη πρωτοβουλιών µε σκοπό την αν-
τιµετώπιση των σοβαρών προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι
επιχειρήσεις σχετικά µε το  δανεισµό τους από τα πιστωτικά
ιδρύµατα.

11) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµος Μεσσήνης Νοµού
Μεσσηνίας εκφράζει την αντίθεσή του στην ενδεχόµενη κατάρ-
γηση της ΔΟΥ Μεσσήνης.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε αναβαθ-
µισµένη επαναφορά πολιτικού προσώπου µετά το τέλος της
θητείας του στην προηγούµενή του εργασία.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στους µι-
σθούς των κληρικών.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται
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στις ελλείψεις προσωπικού του Σχολείου Ευρωπαϊκής Παιδείας
του Ηρακλείου που καθιστούν αµφίβολη τη λειτουργία του.

15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Διοίκηση του Ιδρύµατος «Ορ-
φανοτροφείο Βόλου» Νοµού Μαγνησίας αιτείται τη στήριξη της
πολιτείας, ώστε να αντιµετωπιστούν οικονοµικά θέµατα, καθώς
και ζητήµατα νοµικού πλαισίου και οργανωτικής δοµής των φι-
λοξενούµενων παιδιών.

16) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟ-
ΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
το Διοικητικό Συµβούλιο της Πανελλήνιας Ένωσης Οργανώσεων
Πτηνοτρόφων Παραγωγών διαµαρτύρεται για τις συνθήκες αγο-
ράς στην πτηνοτροφία και ιδίως για την πτώση των τιµών των
κρεάτων, την αύξηση του κόστους παραγωγής και την ελλιπή
χρηµατοδότηση του κλάδου µε κεφάλαια κίνησης.

17) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  το Περιφερειακό Συµβού-
λιο Ηπείρου εκφράζει τον προβληµατισµό του αιτείται την
επανεξέταση του εν εξελίξει διαγωνισµού πώλησης της γαλακτο-
βιοµηχανίας Ηπείρου «ΔΩΔΩΝΗ Α.Ε.». 

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλαδική Οµοσπονδία Συλ-
λόγων Παραγωγών Αγροτικών Προϊόντων Λαϊκών Αγορών και οι
Οµοσπονδίες Μακεδονίας - Θράκης, Θεσσαλίας και Κρήτης αι-
τούνται την κατάργηση του µέτρου των ταµειακών µηχανών για
τους παραγωγούς των λαϊκών αγορών και τη φορολόγησή τους
µε την απόδοση εφάπαξ εισφοράς.

19) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Αναπήρων και Θυ-
µάτων Πολέµου Κρήτης εκφράζει την αντίθεσή της στην ενδε-
χόµενη κατάργηση του Ορθοπεδικού Συνεργείου Κρήτης
(ΟΣΗΚ).

20) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την καταβολή στους νε-
φροπαθείς του επιδόµατος µεταφοράς σε κέντρα και κλινικές
αιµοκάθαρσης.

21) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η ‘Ενωση Δυνάµεων Αθλητικών Συ-
νεργασιών (ΕΔΑΣ) παραθέτει τα προβλήµατα διοίκησης του
ΣΕΓΑΣ και αιτείται τον έλεγχο των οικονοµικών του, των σωµα-
τείων που ψηφίζουν στις συνελεύσεις και την αποµάκρυνση της
υφιστάµενης διοίκησης µε την προκήρυξη εκλογών.

22) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟ-
ΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
η Πανελλαδική Οµοσπονδία Συλλόγων Παραγωγών Αγροτικών
Προϊόντων Λαϊκών Αγορών και οι Οµοσπονδίες Θράκης, Θεσσα-
λίας και Κρήτης αιτούνται τη φορολόγηση των παραγωγών µε
εφάπαξ εισφορά και όχι µε το µέτρο των ταµειακών µηχανών.

23) Ο Βουλευτής Δωδεκανήσου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ

ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  τα Περιφερειακά
Τµήµατα Βορειοανατολικού Αιγαίου και Δωδεκανήσου του Τεχνι-
κού Επιµελητηρίου Ελλάδας επισηµαίνουν τα προβλήµατα των
ελεγκτών δόµησης στα νησιά του Αιγαίου και αιτούνται την εξεύ-
ρεση λύσης.

24) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΚΑΤΕΡΙΝΑ ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΣΙΔΗ-
ΡΟΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αντώνιος Πα-
ναγιώτου αιτείται την εξαίρεση των ατόµων που πάσχουν από
τύφλωση από τις επικείµενες µειώσεις µισθών και συντάξεων.

25) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  το Τµήµα Υποστήριξης Πολιτικών
Οργάνων του  Δήµου Αλµωπίας Νοµού Πέλλης παραθέτει τα οι-
κονοµικά προβλήµατα των δήµων του νοµού και προτείνει λύ-
σεις.

26) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Αναπήρων και Θυ-
µάτων Πολέµου Κρήτης αιτείται την επίλυση σειράς ζητηµάτων
που αφορούν συνταξιοδοτικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα των
δικαιούχων.

27) Οι Βουλευτές, Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ και κ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος
Χερσονήσου Νοµού Ηρακλείου εκφράζει την αντίθεσή του στην
ενδεχόµενη συγχώνευση του Ειρηνοδικείου Χερσονήσου µε το
Ειρηνοδικείο Ηρακλείου.

28) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων στη «Ράδιο Α.
Κορασίδης Α.Ε.» αιτείται την καταβολή των νόµιµων δεδουλευ-
µένων και των αποζηµιώσεων των εργαζοµένων και τον έλεγχο
από τις αρµόδιες υπηρεσίες της νοµιµότητας των µεταβολών του
µετοχικού κεφαλαίου της εν λόγω εταιρείας.

29) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία   αιτείται την επίλυση  θέµατος
σχετικά  µε το χρόνο  διοίκησης Αξιωµατικών Νοσηλευτών και
Νοσηλευτριών του Πολεµικού Ναυτικού.

30) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Οµοσπονδία Εκτελωνι-
στών της Ελλάδας (ΟΕΤΕ) εκφράζει τις προτάσεις και τις θέσεις
της σχετικά µε τα προβλήµατα λειτουργίας του εκτελωνιστικού
επαγγέλµατος.

31) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Δήµητρα Λιολιοτάκη αιτείται
τη µετάταξή της από το Γενικό Νοσοκοµείο Ρόδου στο Γενικό
Νοσοκοµείο Διδυµοτείχου γαι οικογενειακούς λόγους.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 45/10-07-2012 ερώτηση των Βουλευτών κυ-
ρίων Παφίλη Αθανασίου, Κατσώτη Χρήστου και Χαλβατζή Σπυ-
ρίδωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 352/28-08-2012 έγγραφο από
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιω-
µάτων  η ακόλουθη απάντηση:

1720 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1722 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 113/13-07-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Λαµπρόπουλου Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 70854/22-08-

2012 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας η ακό-
λουθη απάντηση:
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1724 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



3. Στην µε αριθµό 132/13-07-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γεωργιάδη Σπυρίδωνος - Αδώνιδος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

70868/22-08-2012 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας η ακό-
λουθη απάντηση:
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1726 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 24 Σεπτεµβρίου 2012.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 269/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’�Αθήνας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Προκόπη Παυλόπουλου
προς τον Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρο-
νικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε την πορεία εφαρµογής του Ει-
δικού Επιχειρησιακού Προγράµµατος για τη «Διοικητική Μεταρ-
ρύθµιση 2007-2013».

2. Η µε αριθµό 277/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς -
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Αλεξίου Μητρόπουλου προς
τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας
και Οικονοµικών, σχετικά µε τα αποθεµατικά των Ασφαλιστικών
Ταµείων και την εγγύηση για την καταβολή των συντάξεων του
2012.

3. Η µε αριθµό 255/17-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Βασι-
λείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
την τήρηση κανόνων στη ρύθµιση δανείων ιδιωτών από τις τρά-
πεζες.

4. Η µε αριθµό 273/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Κωνσταντίνου Μαρκόπου-
λου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την παραχώρηση
συντήρησης και εκµετάλλευσης της Εγνατίας Οδού σε ιδιώτες. 

5. Η µε αριθµό 291/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού
προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε την αστυνοµική παρουσία έξω από τα κεντρικά γρα-
φεία του κόµµατος «Λαϊκός Σύνδεσµος - Χρυσή Αυγή».

6. Η µε αριθµό 285/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Οικο-
νόµου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τους ελέγ-

χους «πόθεν έσχες» και τη φορολόγηση των χρηµάτων που διο-
χετεύτηκαν στο εξωτερικό από καλλιτέχνες και πολλούς «επώ-
νυµους».   

7. Η µε αριθµό 289/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δια-
µάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των σπουδαστών
των Ακαδηµιών Εµπορικού Ναυτικού (ΑΕΝ).

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 278/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθήνας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτι-
κού Κοινωνικού Μετώπου κ. Δηµητρίου Παπαδηµούλη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την εξωδικαστική συµφωνία
του ελληνικού δηµοσίου µε την εταιρεία “SIEMENS”.

2. Η µε αριθµό 274/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παναγιώτη Μελά προς
τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβλη-
µάτων λειτουργίας του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας
(ΕΚΑΒ).

3. Η µε αριθµό 292/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Δηµητρίου
Κουκούτση προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τις καταθέσεις πολιτικών σε
ελβετικές τράπεζες και την αναζήτηση παράνοµων κεφαλαίων
που µεταφέρθηκαν στο εξωτερικό.

4. Η µε αριθµό 286/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κυρίτση
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την έγκαιρη κατα-
βολή συντάξεων στους δηµοσίους υπαλλήλους.

5. Η µε αριθµό 290/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Γκιόκα προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονοµικών, σχε-
τικά µε τη χρηµατοδότηση των σχολικών επιτροπών από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 279/18-9-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Μαρίας
Μπόλαρη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε την απόφαση για µείωση των ασφαλι-
στικών εργοδοτικών εισφορών.

Κυρία Μπόλαρη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά, για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να επισηµάνω ότι για άλλη µία φορά ο Υπουργός κ.

Βρούτσης απουσιάζει και να επισηµάνω, επίσης, ότι η Διαρκής
Επιτροπή των Κοινωνικών Υποθέσεων δεν έχει συνεδριάσει για
θέµατα του Υπουργείου Εργασίας. Παρ’ όλα αυτά προχωρώ.

Με επιστολή που έστειλε ο κ. Βρούτσης στη Διοίκηση του ΙΚΑ
στις 7 Σεπτεµβρίου ενηµέρωσε για επικείµενη νοµοθετική ρύθ-
µιση για την κατάργηση των εργοδοτικών εισφορών υπέρ των
Οργανισµών Εργατικής Κατοικίας και Εργατικής Εστίας. Μάλι-
στα, αυτό θα ισχύσει αναδροµικά από 1-9-2012.

Σε οµιλία του, επίσης, στο ξενοδοχειακό επιµελητήριο είπε ότι
θα προχωρήσει σε άλλη µείωση των εργοδοτικών εισφορών
µέσα στο 2013 κατά 3,9 ποσοστιαίες µονάδες. Με βάση τους
υπολογισµούς των ταµείων το 1,1 που προτίθεται το Υπουργείο
Εργασίας να χαρίσει στην εργοδοσία ισούται µε 250 εκατοµµύ-
ρια ευρώ ετησίως, ενώ το 3,9 µε 2 έως 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
ετησίως. Όλα αυτά συµβαίνουν τη στιγµή που τα ταµεία «βου-
λιάζουν».

Ερωτώ, λοιπόν, από ποιους τοµείς θα κοπούν αυτά τα χρή-
µατα; Από τον ΕΟΠΥΥ, που βλέπουµε την κατάστασή του; Από
τις κύριες και τις επικουρικές συντάξεις; Και µε ποιο δικαίωµα η
Κυβέρνηση χαρίζει στην εργοδοσία ποσά που είναι ο κόπος και
ο ιδρώτας µιας ζωής για τους εργαζόµενους;

Μη µου απαντηθεί ότι είναι απαραίτητη η µείωση του µη µι-
σθολογικού κόστους για να υπάρξει η ανταγωνιστικότητα, η ανά-
πτυξη και δήθεν η µείωση της ανεργίας, πρώτον, γιατί κανένα
στοιχείο -ούτε γνωστών νεοφιλελεύθερων οργανισµών- δεν επι-
βεβαιώνει αυτές τις εκτιµήσεις και κυρίως, όµως, γιατί σ’ αυτήν
τη χώρα η παρούσα Κυβέρνηση και η προηγούµενη µε άπειρους
νόµους διώκουν την εργασία και στηρίζουν µε κάθε µέσο την επι-
χειρηµατικότητα.

Τελειώνοντας θέλω να θυµίσω µία άλλη απαλλαγή, που χαρί-
στηκε στους εργοδότες, µέσω του ν. 3996�2011, όπου αφαιρέ-
θηκαν πάλι εργοδοτικές εισφορές από τα βαρέα και ανθυγιεινά
επαγγέλµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο Υφυπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας  κ. Παναγιωτόπου-
λος έχει το λόγο για τρία λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία συνάδελφε, δυστυχώς πάλι θα αρκεστείτε στον υποφαι-
νόµενο για την απάντηση. Ο Υπουργός κ. Βρούτσης, θα προσέλ-
θει –απ’ ότι γνωρίζω- για να απαντήσει στην επίκαιρη επερώτηση
του κόµµατός σας σχετικά µε τα εργασιακά. Αυτό θα γίνει την
επόµενη εβδοµάδα και εκεί νοµίζω ότι αρκετά ενδιαφέροντα θα
ειπωθούν για το πνεύµα των εργασιακών και όλα όσα ακούγονται
γι αυτό στις µέρες µας µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Όσον αφορά την ερώτησή σας, ασφαλώς και συµφωνούµε ότι
η άσκηση που µας προκύπτει από την υποχρέωσή µας από τη
δανειακή σύµβαση είναι άλυτη. Τι εννοώ; Το έχουµε ανακοινώσει
κιόλας στις συνοµιλίες που κάνουµε µε την τρόικα. 

Από τη δανειακή σύµβαση προκύπτει η υποχρέωση της ελλη-
νικής πολιτείας για µείωση του µη µισθολογικού κόστους εργα-
σίας, δηλαδή των εισφορών των εργοδοτών κατά πέντε
ποσοστιαίες µονάδες. 

Αυτό που έχουµε τώρα σίγουρο και τετελεσµένο είναι η µεί-
ωση του µη µισθοδοτικού κόστους κατά 1,1 ποσοστιαία µονάδα

λόγω της κατάργησης του Οργανισµού Εργατικής Κατοικίας και
του Οργανισµού Εργατικής Εστίας. Τα έχω πει επανειληµµένως
σ’ αυτήν την Αίθουσα. Είναι εύλογη η ανησυχία των ερωτώντων.
Φυσικά, είναι δεδοµένο ότι αυτή εκπορεύεται από την εύλογη
ανησυχία των εργαζοµένων που µε δικές τους εισφορές έκτισαν
–κατά κάποιον τρόπο- τα αποθεµατικά του Οργανισµού Εργατι-
κής Κατοικίας και Εργατικής Εστίας και τη λειτουργία αυτών των
δύο οργανισµών. 

Αυτοί οι δύο οργανισµοί είναι οι µοναδικοί που συγχωνεύτη-
καν, καταργήθηκαν –αν θέλετε- στο πλαίσιο της εφαρµογής της
δανειακής σύµβασης. Υπήχθησαν στην οµπρέλα του ΟΑΕΔ, ο
οποίος αναλαµβάνει ως φορέας να συνεχίσει να τους έχει υπό
τη λειτουργία του πλέον ως προς κάποια κοµµάτια της δικής
τους λειτουργίας. 

Είπα και άλλες φορές σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι καταργείται το
κατασκευαστικό κοµµάτι. Συνεχίζονται µόνο οι ήδη ανειληµµένες
υποχρεώσεις στο πλαίσιο του κατασκευαστικού κοµµατιού λει-
τουργίας Εστίας και Κατοικίας, πλην όµως, διατηρούνται οι υπό-
λοιπες κοινωνικές παροχές, δηλαδή η δηµιουργία και συντήρηση
βρεφονηπιακών σταθµών, η επιδότηση ενοικίου, ο κοινωνικός
τουρισµός και η χρηµατοδότηση των συνδικαλιστικών φορέων,
ιδίως των εργατικών κέντρων ανά την επικράτεια. Γι’ αυτόν το
λόγο, ενώ καταργήθηκαν οι εργοδοτικές εισφορές, οι εισφορές
των εργαζοµένων συνεχίζουν να καταβάλλονται, διότι συνεχίζουν
να παρέχονται κοινωνικές παροχές. 

Από εκεί και πέρα, γιατί είναι άλυτη η άσκηση; Θα αφήσω τα
υπόλοιπα για τη δευτερολογία µου. Διότι σύµφωνα µε τις προ-
βλέψεις της δανειακής σύµβασης, η µείωση κατά 5% του µη µι-
σθοδοτικού κόστους εργασίας µάς ζητείται να γίνει µε δηµοσιο-
νοµικά ουδέτερο τρόπο, να µην έχει δηλαδή δυσµενείς επιπτώ-
σεις στα ασφαλιστικά ταµεία. Είναι ένα µέτρο που οπωσδήποτε
χαροποιεί τους εργοδότες, διότι απαλλάσσονται από ένα µέρος
του κόστους εργασίας, αλλά οδηγεί σε κατάρρευση τα ασφαλι-
στικά ταµεία. Αυτό το γνωρίζουµε. Και το είπαµε µε κατηγορη-
µατικό τρόπο στους συνοµιλητές µας. Γι’ αυτό έκανα λόγο για
άλυτη άσκηση. Βρήκαµε µία µονάδα, τις υπόλοιπες 3,9 ποσοστι-
αίες µονάδες είναι πάρα πολύ δύσκολο να τις βρούµε. 

Έχει πέσει στο τραπέζι η πρόταση για σταδιακή µείωση κατ’
έτος µέχρι το 2016 περίπου κατά µία ποσοστιαία µονάδα, πλην
όµως αυτήν τη στιγµή δεν µπορούµε να είµαστε σίγουροι για το
χρηµατοοικονοµικό κόστος στα ασφαλιστικά ταµεία. Γι’ αυτό και
ζητήσαµε από τους συνοµιλητές µας να συναινέσουν σε µία µε-
λέτη χρηµατοοικονοµικής αποτίµησης των δυσµενών επιπτώ-
σεων στα ασφαλιστικά ταµεία. Αυτή είναι και η πρότασή µας.
Όπως σας είπα, δεν υπάρχει τρόπος να γίνει αυτό, χωρίς να
υπάρξουν δυσµενείς επιπτώσεις στα ασφαλιστικά ταµεία. Το
γνωρίζουµε όλοι αυτό και συµφωνούµε σε αυτό. 

Τέλος, ως προς την αναδροµικότητα, νοµίζω ότι υπερβάλλετε.
Όντως, από την 1 Σεπτεµβρίου 2012, πριν από είκοσι µέρες πε-
ρίπου δηλαδή, οι εργοδότες σταµάτησαν να καταβάλλουν τις ει-
σφορές τους προς ΟΕΚ, ΟΕΕ. Όµως αυτοί οι οργανισµοί έχουν
ήδη καταργηθεί από το Φεβρουάριο. Από το Φεβρουάριο µέχρι
το Σεπτέµβριο συνέχισαν να καταβάλλουν κανονικά. Εποµένως,
αν υπάρχει αναδροµικότητα, θα έλεγα ότι είναι προς τα πίσω και
όχι αυτή που εννοείτε. Ήδη κάποιοι µήνες λειτούργησαν κανο-
νικά ως προς τις καταβολές προς Εργατική Εστία και Κατοικία. 

Τα υπόλοιπα θα τα αναπτύξω στη δευτερολογία µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Μπόλαρη,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ: Κύριε Υπουργέ, παραδέχεστε –προφα-

νώς- πράγµατα τα οποία θα ήταν πολύ δύσκολο να µην παρα-
δεχθείτε. 

Παρ’ όλα αυτά, η πρώτη δική µας επισήµανση είναι η εξής.
Ακόµα και αυτό το κατάπτυστο µνηµόνιο µιλάει για µείωση των
κοινωνικών εισφορών, δεν προσδιορίζει συγκεκριµένα από πού
και πώς. 

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω ότι αυτό το οποίο αναφέρατε για
τη µείωση κατά 1,1% στην πραγµατικότητα είναι άλλη µία µεγάλη
εισφοροαπαλλαγή από την εργοδοσία, αν σκεφθεί κανείς ότι το
ίδιο διάστηµα για το οποίο µιλάτε η εισφοροδιαφυγή και οι ει-
σφοροαπαλλαγές τρέχουν µε ιλιγγιώδη ρυθµό. Και δεν είναι
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µόνο αυτό. 
Επειδή είπατε κατά κάποιον τρόπο ότι η αναδροµικότητα ωφε-

λεί τους εργαζόµενους και όχι τους εργοδότες, θα σας φέρω ένα
ανάποδο παράδειγµα. 

Η εισφοροδιαφυγή ήταν µεγάλη από το 2000, όταν υπήρχαν
ρυθµοί ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας και ήταν αδύνατον
να επιβάλλετε –όχι µόνο η δική σας κυβέρνηση, αλλά και οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας-
µέτρα για να µειωθεί αυτό το σκάνδαλο. Αντίθετα, όµως, οι ει-
σφορές των εργαζοµένων και οι παροχές που έχουν οι ασφαλι-
σµένοι και οι συνταξιούχοι, µε τους αλλεπάλληλους νόµους από
το 1990 µέχρι σήµερα χειροτερεύουν. Άρα, αν θέλει κανένας να
µιλήσει σοβαρά για αναδροµικότητα, αυτή θα έπρεπε να αφορά
για τα ασφαλιστικά ταµεία και τους εργαζόµενους.

Επίσης, να πούµε ότι στο έτος που πέρασε, µε το «κούρεµα»
που υποχρεώσατε τα ασφαλιστικά ταµεία να κάνουν, τους στε-
ρήσατε 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ. Για να µη µιλήσουµε για την
κλοπή µε τα δοµηµένα οµόλογα!

Εποµένως επανέρχοµαι και λέω το εξής. Από τη δική σας
µεριά, την άλυτη εξίσωση θα επιχειρήσετε να τη λύσετε είτε µε
αυξηµένες εισφορές που θα καταβάλλουν οι εργαζόµενοι, είτε
µε την αύξηση των ορίων ηλικίας -στο οποίο πάλι ανακοινώνετε
ότι θα προχωρήσετε- όπως και άλλα µέτρα που µπορούν να είναι
περικοπές των παροχών περίθαλψης, πρόνοιας και πάει λέγον-
τας.

Απ’ αυτήν την άποψη, λοιπόν, δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία
για το συγκεκριµένο µέτρο µε όποιον τρόπο και αν θελήσετε να
το υποστηρίξετε µε χρηµατοοικονοµική ή άλλη µελέτη. 

Από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ δηλώνουµε ότι θα παλέψουµε και
µέσα στη Βουλή και εκτός Βουλής για ένα ενιαίο καθολικό ανα-
διανεµητικό σύστηµα κοινωνικής ασφάλισης. Καλούµε κάθε ερ-
γαζόµενο και συνταξιούχο να προστατεύσει τα ταµεία του, τους
κόπους µιας ζωής, το αγαθό της υγείας και της ασφάλισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης):  Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Πειραµατικά, κυρία συ-
νάδελφε, δεν είµαι σίγουρος κατά πόσο οι επιχειρήσεις αυτήν τη
στιγµή θησαυρίζουν ή γεµίζουν τα θησαυροφυλάκιά τους µε κά-
ποιον τρόπο, όπως είπατε, απ’ αυτήν την ωφέλεια. Το µη µισθο-
δοτικό κόστος εργασίας, σύµφωνα µε στοιχεία του ΟΑΕΔ,
ανέρχεται ακριβώς στο 28%. Είναι και άλλα µέσα. Είναι το κόστος
της ενέργειας, το βάρος των διοικητικών υπηρεσιών που προ-
σπαθούµε να απαλύνουµε αυτήν τη στιγµή µε διάφορες τοµές,
όπως η ηλεκτρονική υποβολή στοιχείων που έχουν να κάνουν µε
την οργάνωση της εργασίας προς την αρµόδια Επιθεώρηση Ερ-
γασίας και άλλα.  Όλα αυτά είναι στο πλαίσιο των υποχρεώσεών
µας, αλλά είναι και προς θετική κατεύθυνση και το αναγνωρί-
ζουµε όλοι. 

Απλώς, αυτές οι πέντε ποσοστιαίες µονάδες υπάρχουν ως
υποχρέωση στο τραπέζι. Τίποτα δεν έχουµε δεχθεί και όλα τα
διαπραγµατευόµαστε. Έχουµε βρει από πού θα προκύψει µεί-
ωση κατά 1,1%, αλλά ως προς το υπόλοιπο 3,9%, όπως σας είπα,
επιφυλασσόµεθα και προβληµατιζόµεθα µαζί µε σας. 

Υπενθυµίζω εδώ ότι µε βάση τις προβλέψεις του ν. 4046/2012,
δηλαδή τη δανειακή σύµβαση, αποτελεί δέσµευση της Κυβέρνη-
σης να θεσπίσει νοµοθεσία µε σκοπό τη µείωση των κοινωνικών
εισφορών προς το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ κατά πέντε ποσοστιαίες µονάδες
και να εφαρµόσει µέτρα που θα διασφαλίσουν ότι αυτό θα είναι
δηµοσιονοµικά ουδέτερο.

Παράλληλα, όµως, η αρµόδια Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών
Ασφαλίσεων στο έγγραφο που µας έχει καταθέσει στο πλαίσιο
της βοήθειας που µας παρείχε προκειµένου να απαντήσουµε σ’
αυτήν την ερώτηση, λέει ότι προβλέπεται ρητώς πως τα εν λόγω
ποσοστά εισφορών µπορούν να µειωθούν µόνον όταν υπάρχουν
επαρκή µέτρα για να καλύψουν την απώλεια των εσόδων. 

Εποµένως αυτήν τη στιγµή αναζητώνται αυτά τα επαρκή
µέτρα. Μέχρι να εξευρεθούν, δεν πρόκειται να γίνει καµµία πε-
ραιτέρω µείωση µέχρι να φθάσουµε στο σύνολο των πέντε πο-
σοστιαίων µονάδων. Συµφωνούµε ότι κάτι τέτοιο θα έπληττε,
ίσως ανεπανόρθωτα, τα ασφαλιστικά ταµεία και τους εργαζόµε-

νους που τα έχουν χτίσει, όπως σας είπα, µε εισφορές µιας ζωής.
Δεν πρόκειται να πάρουµε κανένα µέτρο και να συµφωνήσουµε
σε τίποτα παραπάνω, αν δεν λυθεί αυτή η άλυτη εξίσωση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης):  Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 271/18-9-2012 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων κ. Μαρίνας Χρυσοβελώνη προς τους Υπουργούς Εσωτε-
ρικών και Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
σχετικά µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις και το πρόγραµµα
κοινωφελούς εργασίας των δήµων.

Η κ. Χρυσοβελώνη έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύ-
ξει την επίκαιρη ερώτησή της.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν έναν ακριβώς χρόνο µε επίκαιρη επερώτηση της στις 9-

9-2011, η Νέα Δηµοκρατία κατήγγειλε µε πρώτο επερωτώντα στη
Βουλή το νυν Υπουργό Εργασίας κ. Βρούτση τη συµµετοχή συγ-
κεκριµένων µη κυβερνητικών οργανώσεων στο πρόγραµµα κοι-
νωφελούς εργασίας των δήµων. 

Υπενθυµίζω τις τότε δηµόσιες καταγγελίες σας για συγγενείς,
φίλους και κοµµατάρχες του ΠΑΣΟΚ τους οποίους στοχοποι-
ούσε η Νέα Δηµοκρατία ως ιδρυτές µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων που ζητούσαν µερτικό από τα δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ
του προγράµµατος.

Υπογραµµίζω πως οι γενικευµένες εκείνες καταγγελίες της
Νέας Δηµοκρατίας αφορούσαν τότε εικαζόµενες προθέσεις δια-
φόρων µη κυβερνητικών οργανώσεων, αφού τότε ακόµα δεν
είχαν επιλεγεί οι τυχεροί των χρηµατοδοτήσεων. Υπήρχαν µόνο
αιτήσεις κάποιων τις οποίες προληπτικά κατήγγειλε το κόµµα
σας. Η επιλογή των τυχερών έγινε τελικά επί της πρώτης συγκυ-
βέρνησης στις αρχές του 2012 και βέβαια µε την ευχή πλέον της
Νέας Δηµοκρατίας, που αποτελούσε κόµµα εξουσίας. 

Καµµία καταγγελία όµως της Νέας Δηµοκρατίας δεν ακού-
στηκε τότε, καµµία αναφορά δεν κάνατε πλέον στις δηµόσιες κα-
τηγορίες που απευθύνατε κατά διαφόρων ΜΚΟ του ΠΑΣΟΚ
µόλις λίγους µήνες πριν. Έτσι σιωπηλά έγινε και η ανάθεση στις
18-1-2012 στη µη κυβερνητική οργάνωση «ΝΟΣΤΟΣ» τριών
έργων σε δήµους της Αττικής από το πρόγραµµα κοινωφελούς
εργασίας µε την τρικοµµατική βέβαια συναίνεση και συνεννόηση. 

Εδώ πρέπει να πούµε ότι η µη κυβερνητική οργάνωση «ΝΟ-
ΣΤΟΣ» µε πρόεδρο τον αιρετό Αντιδήµαρχο Κορυδαλλού και
γνωστό στέλεχος του ΠΑΣΟΚ κ. Χριστοφορίδη, ήταν τυχερή,
γιατί η συγκυβέρνηση της ενέκρινε χρηµατοδότηση µερικών εκα-
τοµµυρίων ευρώ, για να προσλάβει συµβασιούχους στους Δή-
µους Νέας Ιωνίας, Νίκαιας και Κορυδαλλού. 

Προσέξτε όµως τη σύµπτωση. Πρόεδρος της ΜΚΟ ο κ. Χριστο-
φορίδης, δηλαδή ο Αντιδήµαρχος Κορυδαλλού. Η µη κυβερνητική
οργάνωση του κ. Χριστοφορίδη ανάδοχος του κοινωφελούς
έργου στο Δήµο Κορυδαλλού µε την έγκριση του Υπουργείου Ερ-
γασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα µου πείτε άλλη συγκυβέρνηση ήταν εκείνη που τα υπέ-
γραφε και όχι η σηµερινή. Το επιχείρηµα αυτό βέβαια δεν στέκει,
γιατί το δίδυµο ΠΑΣΟΚ Νέας Δηµοκρατίας του Ιανουαρίου έγινε
απλώς Νέα Δηµοκρατία ΠΑΣΟΚ τον Ιούνιο. 

Αν ήταν εδώ ο αγαπητός συνάδελφος κ. Γεωργιάδης, που σή-
µερα βρίσκεται στη Νέα Δηµοκρατία, θα µε επιβεβαίωνε, επειδή
ο ίδιος το έλεγε όταν δεν βρισκόταν στη Νέα Δηµοκρατία, πως
ΠΑΣΟΚ-Νέα Δηµοκρατία και Νέα Δηµοκρατία-ΠΑΣΟΚ δεν έχουν
καµµία διαφορά γιατί είναι η ίδια ΑΕ, όπως έλεγε χαρακτηριστικά
τότε. 

Εν πάση περιπτώσει, να δούµε τι συµβαίνει µε αυτόν τον συ-
νεταιρισµό σήµερα. Αναφέροµαι στη µη κυβερνητική οργάνωση
«ΝΟΣΤΟΣ» και το Υπουργείο. Εσείς λοιπόν, η νέα συγκυβέρνηση,
υπογράψατε στις 30-7-2012 την εκταµίευση πρώτης δόσης
ύψους 700.000 ευρώ για τη «ΝΟΣΤΟΣ» του κ. Χριστοφορίδη. Μα-
θαίνουµε όµως ότι ως παραλήπτης των χρηµάτων εκ µέρους της
συγκεκριµένης µη κυβερνητικής οργάνωσης δεν εµφανίζεται
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πλέον ο κ. Χριστοφορίδης, αλλά ο κ. Λεσγίδης, που φαίνεται να
είναι πρόεδρος του «ΝΟΣΤΟΣ». 

Γι’ αυτό θα ήθελα κατ’ αρχάς να µάθω πότε ακριβώς έγινε
αυτή η αλλαγή και πώς άλλαξε ξαφνικά ο πίνακας µε τα ονόµατα
των προέδρων των χρηµατοδοτούµενων µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων, τον οποίο πίνακα χρησιµοποιεί το Υπουργείο Εργασίας
µέχρι και σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κυρία συνάδελφε, πολύ
φοβούµαι ότι έχει γίνει µία παρανόηση σε αυτήν την ερώτηση.
Με τρόπο πολύ ισοπεδωτικό θέτετε το γενικό θέµα των ΜΚΟ, πη-
γαίνετε στο πρόγραµµα παροχής κοινωφελούς εργασίας και
µετά καταλήγετε στο γνωστό επιµύθιο «ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµο-
κρατία το ίδιο συνδικάτο» και όλα αυτά. 

Να ξεκαθαρίσουµε λίγο την κατάσταση. Εδώ, όντως ο Πρωθυ-
πουργός της χώρας κ. Σαµαράς έχει εξαγγείλει ότι πρέπει να
ελεγχθεί η αδιαφανής χρηµατοδότηση σε ΜΚΟ. Δεν εννοούσε
βέβαια τις ΜΚΟ που τρέχουν τα προγράµµατα κοινωφελούς ερ-
γασίας. Υπάρχουν άλλες κι άλλες ΜΚΟ που έχουν επιχορηγηθεί
µε εκατοµµύρια τα οποία πραγµατικά ο ελληνικός λαός σε αυτήν
τη δύσκολη ώρα, όπου επίκεινται περικοπές των πάντων επί των
πάντων, θέλει να ξέρει απλά πού πηγαίνουν. Αυτά όµως δεν
έχουν να κάνουν απλά µε τις µικρές ΜΚΟ ή µε τις µεσαίου µεγέ-
θους που εκτελούν τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. 

Εδώ υπάρχει µία παρανόηση. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Μία
από αυτές τις ΜΚΟ που εκτελούν προγράµµατα κοινωφελούς ερ-
γασίας είναι και ο «ΝΟΣΤΟΣ», που µάλιστα αποτελεί Ένωση Σω-
µατείων Ποντίων. Ξέρετε, οι Πόντιοι είναι υπερήφανοι ως άνθρω-
ποι και είναι υπερήφανοι Έλληνες. 

Θα σας διαβάσω στη δευτερολογία µου το σηµείωµα του σω-
µατείου και θα δείτε τον τρόπο που αντιµετωπίζουν την ερώτησή
σας. 

Διότι εδώ δεν ήρθα να κάνω το συνήγορο υπεράσπισης κανε-
νός, αλλά από την άλλη νοµίζω ότι από αυτήν την παρανόηση
φτάνουµε στο σηµείο να σπιλώνεται αναιτιολόγητα η τιµή και η
υπόληψη ενός συγκεκριµένου ανθρώπου, που το µόνο που έχει
κάνει είναι να χρηµατίσει Πρόεδρος κάποιου σωµατείου δικαιού-
χου εκτέλεσης προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας, ενώ πα-
ράλληλα ήταν Δήµαρχος Κορυδαλλού, ασχέτως εάν παραιτή-
θηκε πριν αξιολογηθεί όλο το πακέτο των δικαιούχων που θα τρέ-
ξουν τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας.

Σύµφωνα µε το έγγραφο του Υπουργείου µας από τη Γενική
Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και Άλλων Πόρων, σας
εξηγώ ότι η διαδικασία επιλογής των δικαιούχων για να υλοποι-
ήσουν τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας είναι εξαιρετικά
διαφανής και εξαιρετικά αυστηρή. Γι’ αυτό σήµερα όλη η Ελλάδα
βιώνει τι; Την καθυστέρηση των πληρωµών σε αυτές τις ΜΚΟ,
προκειµένου να πληρώσουν αυτούς που έχουν ενταχθεί στα προ-
γράµµατα πεντάµηνης απασχόλησης της κοινωφελούς εργα-
σίας. Αυτό γίνεται αυτήν τη στιγµή. Θα σας δώσω και στοιχεία
στη δευτερολογία µου.

Όσον αφορά τη διαδικασία αυτή, έχω να σας πω ότι κατά τη
διαδικασία επιλογής των δικαιούχων τον Αύγουστο του 2011, ο
συγκεκριµένος είχε παραιτηθεί ήδη από τον Ιούλιο του 2011,
προκειµένου προφανώς να µην εγερθούν υπόνοιες ότι έκανε και
τα δύο µαζί. Μπορεί να αποσκόπησε σε κάποιο πολιτικό όφελος.
Αλλά σαράντα θέσεις εργασίας είναι, κυρία συνάδελφε, δεν είναι
δα και το τέλος του κόσµου! Είναι σαράντα θέσεις εργασίας
µέσα από αυτό το πρόγραµµα στο Δήµο Κορυδαλλού, ο οποίος
αναλογικά µε τον πληθυσµό του τελικά πήρε το µικρότερο
αριθµό θέσεων εργασίας σε όλη την επικράτεια. Να µην υπερ-
βάλλουµε και να µη δηµιουργούµε εντυπώσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Άρα, το  ΕΠΑΝΑΔ του Υπουργείου Εργασίας «Γραµµατεία Δια-
χείριση Κοινοτικών Πόρων» απέστειλε επιστολή προς όλους τους
φορείς που κατέθεσαν προτάσεις, ώστε να ενηµερώσουν επί-
σηµα την υπηρεσία για τη σύνθεση των διοικητικών συµβουλίων.
Αυτά έχουν αναρτηθεί από την 1η Σεπτεµβρίου του 2011 στην

ηλεκτρονική σελίδα της υπηρεσίας. Τότε είχε ήδη παραιτηθεί ο
εν λόγω Πρόεδρος. 

Από τον έλεγχο που ακολούθησε από την επιτροπή αξιολόγη-
σης βάσει της πρόσκλησης του προγράµµατος δεν προέκυψε
κανένα πρόβληµα σχετικά µε φορέα µε την επωνυµία «ΝΟΣΤΟΣ»,
ο οποίος εξάλλου µας δήλωσε ως νέο πρόεδρό του τον κύριο
τάδε.

Όσον αφορά τις πληρωµές του έργου, όπως σας είπα, ακο-
λουθείται η διαδικασία που αναφέρεται στην ανωτέρω πρό-
σκληση, η οποία είναι ιδιαίτερα αυστηρή και οι υπόλογοι είναι
ιδιαίτερα υπεύθυνοι στη δουλειά τους. Γι’ αυτό από αυτόν τον
υπερβολικό ζήλο τους να ελέγξουν τα πάντα, ενδεχοµένως να
προκύπτει σήµερα και η καθυστέρηση των πληρωµών, επιπλέον
και διότι οι ΜΚΟ -άγνωστο γι’ αυτές τούτο το έργο- καθυστέρη-
σαν τη διαδικασία υποβολής δικαιολογητικών. Τι γίνεται στο
τέλος; Υπάρχει κόσµος που εκτελεί ένα πρόγραµµα πεντάµηνης
απασχόλησης, πρώην άνεργοι για πολλούς µήνες, έχουν µείνει
απλήρωτοι και ήδη είµαστε στον τέταρτο µήνα εκτέλεσης αυτού
του προγράµµατος και δηµιουργείται βέβαια µεγάλη αναστά-
τωση και µεγάλη ανησυχία σε αυτούς τους εργαζοµένους.

Αλλά από εκεί και πέρα, να µην καταλήγουµε σε βιαστικά συµ-
περάσµατα ως προς την ύπαρξη δήθεν σκανδάλου για να βγά-
λουµε και ένα «λαυράκι» εδώ όταν δεν υπάρχει σκάνδαλο, γιατί
δεν υπάρχει χρήµα να διασπαθιστεί. 

Γι’ αυτό το πρόγραµµα που σας είπα οι πληρωµές είναι περί-
που 25.600 ευρώ και το ποσοστό βάσει του 3% του προϋπολογι-
σµού που αντιστοιχεί στο σωµατείο, στη ΜΚΟ δηλαδή που
εκτελεί το πρόγραµµα, είναι γύρω στα –αν δεν κάνω λάθος-
4.622,33 ευρώ για να καλύψει τα έξοδά του. Δεν νοµίζω ότι µπο-
ρεί να γίνει κανείς πλούσιος ή να διασπαθίσει δηµόσιο χρήµα για
προσωπικό σκοπό από αυτό το ποσό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, αν
έχετε την καλοσύνη ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τα υπόλοιπα θα τα ανα-
λύσω στη δευτερολογία µου, γιατί έχει σηµασία να δούµε και την
απάντηση του σωµατείου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε.
Η κ. Χρυσοβελώνη έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή, κύριε Υπουργέ, µε όλο το σεβασµό που έχω στο πρό-

σωπό σας δεν µου δώσατε απάντηση σε καµµία από τις δύο ερω-
τήσεις, αλλά και επειδή τα πράγµατα δεν είναι τόσο απλά όσο
θέλετε να τα εµφανίσετε, αλλά και επειδή δεν µου αρέσουν οι
σκιές, αλλά και για να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία για τα στοι-
χεία τα οποία επικαλέσθηκα προηγουµένως, θα καταθέσω για τα
Πρακτικά για ενηµέρωση κάποια έγγραφα, µε την παράκληση,
κύριε Πρόεδρε, να τα καταθέσω στο τέλος όλα µαζί για την οι-
κονοµία του χρόνου.

Εποµένως θα καταθέσω την από 30-7-2012 απόφαση εκταµί-
ευσης 700.000 ευρώ για το «ΝΟΣΤΟΣ» από το πρόγραµµα κοινω-
φελούς εργασίας, η οποία αποδεικνύει ότι η νέα συγκυβέρνηση
εν µέσω οικονοµικής κρίσης ενισχύει απλόχερα τη συγκεκριµένη
µη κυβερνητική οργάνωση.

Δεύτερον, θα καταθέσω την από 11-6-2012 απόφαση χορήγη-
σης 300.000 ευρώ στο «ΝΟΣΤΟΣ» από το Υπουργείο Ανάπτυξης
για µία άλλη λυπηρή ιστορία, που σήµερα δεν έχουµε χρόνο να
αναλύσουµε. Τα χρήµατα όµως αυτά έχουν ως παραλήπτη το
φερόµενο ως παραιτηθέντα κ. Χριστοφορίδη, ο οποίος φερόταν
µάλιστα ότι είχε αντικατασταθεί.

Θα καταθέσω την απόφαση του Δήµου Κορυδαλλού για την
ανάθεση του προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας στη µη κυ-
βερνητική οργάνωση «ΝΟΣΤΟΣ». Εδώ θα σηµειώσω για να αντι-
ληφθούν οι συνάδελφοι το προκλητικό του πράγµατος, ότι για
να ληφθεί αυτή η τελευταία απόφαση από το δήµο, τη θετική ει-
σήγηση είχε κάνει ο Αντιδήµαρχος Κορυδαλλού κ. Χριστοφορί-
δης, ο οποίος όπως είπα προηγουµένως, είναι και Πρόεδρος της
µη κυβερνητικής οργάνωσης «ΝΟΣΤΟΣ». Γνωρίζω ότι άλλο
όνοµα αναφέρεται στον πίνακα αποδεκτών, τον οποίο ακόµη και
σήµερα χρησιµοποιεί το Υπουργείο Εργασίας για να προωθεί
πληρωµές του προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας.
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Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να διερευνήσετε ποια έγ-
γραφα έχει καταθέσει ο κ. Χριστοφορίδης εκ µέρους της ΜΚΟ
για τη χρηµατοδότηση της «ΝΟΣΤΟΣ». Εάν ψάξετε φοβάµαι πως
θα ανακαλύψετε και άλλα δυσάρεστα πράγµατα, όπως ότι η συγ-
κεκριµένη ΜΚΟ είναι δηλωµένη στην εφορία ως γηροκοµείο. 

Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσω δύο ακόµη έγγραφα. Το ένα
είναι ο κατάλογος που δηµοσίευσε την 1-9-2011 το Υπουργείο
Εργασίας µε τα ονόµατα των ΜΚΟ που είχαν εκδηλώσει ενδια-
φέρον για το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας. Εκεί αναφέρε-
ται ως πρόεδρος της ΜΚΟ «ΝΟΣΤΟΣ» ο κ. Λεσγίδης και όχι ο κ.
Χριστοφορίδης. 

Το άλλο έγγραφο που θα καταθέσω προέρχεται από το
Υπουργείο Ανάπτυξης µε ηµεροµηνία 30-8-2011, δηλαδή δύο
ηµέρες πριν την ανακοίνωση του Υπουργείου Εργασίας που προ-
ανέφερα. Εκεί εµφανίζεται να λαµβάνει ο κ. Χριστοφορίδης ως
πρόεδρος της ΜΚΟ «ΝΟΣΤΟΣ» άλλα 130.000 ευρώ για άλλο
έργο-µαϊµού. 

Άρα µόλις δύο ηµέρες µετά σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Ερ-
γασίας, το όνοµα του κ. Χριστοφορίδη εξαφανίζεται πάλι. Και
αυτό γιατί ίσως ήταν δεδοµένο πως ο κατάλογος των ΜΚΟ θα
έπαιρνε ευρύτατη δηµοσιότητα –όπως και έγινε τελικά- εξαιτίας
των τότε καταγγελιών της Νέας Δηµοκρατίας και ότι εποµένως
κάποιος θα µπορούσε εύκολα να επισηµάνει τον πρόεδρο της
συγκεκριµένης ΜΚΟ γνωστό αντιδήµαρχο και στέλεχος του
ΠΑΣΟΚ κ. Χριστοφορίδη. Έτσι η συµµετοχή του στη ΜΚΟ «ΝΟ-
ΣΤΟΣ» µεταβλήθηκε σε µία βολική, µαγική εικόνα. Το όνοµα δε
του κ. Χριστοφορίδη εµφανίζεται κατά βούληση ανάλογα µε το
από ποιο Υπουργείο έχει να εισπράξει χρήµατα.

Ηθικό δίδαγµα: Από όλη αυτήν την υπόθεση συµπεραίνω πως
ο συνάδελφος κ. Γεωργιάδης κάποτε είχε δίκιο. Το σύστηµα Νέα
Δηµοκρατία–ΠΑΣΟΚ ή «ΠΑΣΟΚ–Νέα Δηµοκρατία Α.Ε.», όπως το
έλεγε τότε που δεν ήταν στη Νέα Δηµοκρατία, δυστυχώς ζει και
βασιλεύει συγκαλύπτοντας τους φίλους του. Ελπίζω, όµως, όχι
για πολύ, για το καλό της πατρίδας µας.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Μαρίνα Χρυσοβελώνη, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε την κ.
Χρυσοβελώνη.

Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κυρία συνάδελφε, ό,τι
είναι να ερευνηθεί, θα ερευνηθεί. Έτσι κι αλλιώς η διαδικασία των
εντολών πληρωµής από τη διαχειριστική οικονοµική υπηρεσία του
Υπουργείου Εργασίας τρέχει και µάλιστα τρέχει µε αργούς ρυθ-
µούς ακριβώς γιατί εφαρµόζεται η µέγιστη αυστηρότητα από
τους υπόλοιπους, οι οποίοι στο κάτω-κάτω είναι νέοι δηµόσιοι
υπάλληλοι και δεν έχουν κανέναν λόγο να µην κάνουν καλά τη
δουλειά τους. 

Αυτή τη στιγµή η διαχειριστική υπηρεσία έχει στείλει τριάντα
οκτώ εντολές πληρωµών. Μέχρι χθες είχαν πληρωθεί οι δεκατέσ-
σερις εντολές. Σε κάθε ΜΚΟ αντιστοιχεί επάνω από µία εντολή.
Είναι γύρω στις δύο εντολές πληρωµών καθ’ ότι πληρώνονται µε
δύο δόσεις για τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Το τε-
λευταίο πενθήµερο ήρθαν άλλες δέκα εντολές στο Υπουργείο
για να τις επεξεργαστεί. Βρίσκονται στους υπολόγους από πα-
λαιότερα άλλες δεκατέσσερις εντολές. Συνολικά, δηλαδή,
έχουµε τριάντα οκτώ εντολές. Υπολογίζουµε ότι οι εντολές θα
ξεπεράσουν τις τριακόσιες, αν υπολογίσουµε ότι αυτό έχει να
κάνει µε δύο δόσεις ανά ΜΚΟ. Οι ΜΚΟ υπολογίζονται γύρω στις
εκατόν είκοσι µε εκατόν πενήντα για τα προγράµµατα κοινωφε-
λούς εργασίας.

Όσον αφορά τη ΜΚΟ «ΝΟΣΤΟΣ», σας είπα ότι πρόκειται για
ένωση ποντιακών σωµατείων υπό τη µορφή της µη κυβερνητικής
οργάνωσης. Η επιλογή της από το Δήµο Κορυδαλλού έγινε µε
µοναδικό κριτήριο την εµπειρία της. Όπως προκύπτει, είναι από
τις παλαιότερες ΜΚΟ –έτος ίδρυσης το 1995- και προϊόν του ορ-
γανωµένου ποντιακού χώρου.

Οσµίζοµαι κάποια εσωτερική αντιπαράθεση µεταξύ παραγόν-
των του ποντιακού χώρου, θύµα της οποίας βρέθηκε αυτήν τη

στιγµή να είναι ο κ. Χριστοφορίδης, τον οποίο άλλωστε δεν γνω-
ρίζω και δεν έχω συναντήσει ποτέ. Για τη δραστηριότητά του µα-
θαίνω από αυτή την υπόθεση για πρώτη φορά.

Όπως προκύπτει και από τη σύµβαση, όπως σας είπα -είναι
έγγραφο του Δήµου Κορυδαλλού- στο Δήµο Κορυδαλλού, ως
ωφελούµενο, διατέθηκαν σαράντα θέσεις. Στους Δήµους Νί-
καιας- Ρέντη και Νέας Ιωνίας διατέθηκαν διακόσιες εξήντα δύο
και ογδόντα έξι θέσεις αντίστοιχα, µέσα από το ίδιο πρόγραµµα
κοινωφελούς εργασίας µέσα από την ίδια µη κυβερνητική οργά-
νωση. Ίσως από αυτό το στοιχείο να προκύπτει το εκταµιευθέν
ποσό των 700.000 για εκτέλεση αυτού του προγράµµατος.
Έχουµε λοιπόν διακόσιες ογδόντα έξι και ογδόντα έξι ίσον τρια-
κόσιες και σαράντα ίσον τετρακόσιες θέσεις εργασίας. Εύλογα
τα λεφτά που στράφηκαν προς τα εκεί είναι παραπάνω. 

Απ’ αυτό όµως το σύνολο το κοµµάτι του Δήµου Κορυδαλλού
ήταν µόνο σαράντα θέσεις εργασίας. Εποµένως, όπως σας είπα,
δε προσπόρισε µέγιστο πολιτικό όφελος, για να µη µιλήσω για
οικονοµικό στο συγκεκριµένο κύριο που αναφέρετε η εκτέλεση
αυτού του προγράµµατος. Και νοµίζω ότι πραγµατικά είναι πολύ
υπερβολικό να σύρεται το όνοµα ενός ανθρώπου που έχει χρη-
µατίσει παράγων του ποντιακού ελληνισµού µ’ αυτή την ελαφρό-
τητα προκειµένου να δηµιουργηθούν αµυντικές επιπτώσεις
σχετικά µε αυτά που λέτε περί ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας.

Θα κάνω κάποιες επιπλέον παρατήσεις και κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Το διοικητικό συµβούλιο του «ΝΟΣΤΟΥ» εκλέγεται κάθε τρία
χρόνια µε τα ποντιακά σωµατεία που έχουν δηµιουργήσει το
φορέα. Εποµένως δεν µπορούµε να πούµε ότι λειτουργεί αδια-
φανώς, αφού ελέγχεται πρώτα απ’ όλα απ’ τα ίδια τα σωµατεία
µέλη του. Ο πρόεδρός του είναι υποχρεωτικά εκλεγµένος πρό-
εδρος σε σωµατείου µέλος. Ο δε συγκεκριµένος κ. Χριστοφορί-
δης παραµένει ως και σήµερα πρόεδρος σωµατείου. Σύµφωνα
µε παλιότερο καταστατικό ο πρόεδρος της Οµοσπονδίας Πον-
τιακών Σωµατείων Νοτίου Ελλάδος είναι αυτοµάτως και πρό-
εδρος του «ΝΟΣΤΟΥ». Το ίδιο συνέβη και µε το συγκεκριµένο
κύριο. 

Είναι αυτήν τη στιγµή αντιδήµαρχος στον Κορυδαλλό και
πράγµατι ήταν πρόεδρος µέχρι τον Ιούλιο 2011. Τότε παραιτή-
θηκε, ενδεχοµένως για να µη δηµιουργηθούν αρνητικοί συνειρ-
µοί. Όµως, εν πάση περιπτώσει καλώς έγινε αυτό αφού από τον
Αύγουστο του 2000 ελέγχθηκαν και αξιολογήθηκαν οι δικαιούχοι
αυτού του προγράµµατος. Και βέβαια το πρόγραµµα κοινωφε-
λούς εργασίας δεν επαρκεί καλά-καλά για να καλύψει το κόστος
υποστήριξης που απαιτείται προκειµένου να εξασφαλιστεί η επι-
λεξιµότητα των δαπανών. 

Κάνουµε λόγο για 25.000 - 26.000 ευρώ. Τι µπορεί -µε υπό-
νοιες σκανδάλου- να κερδίσει κάποιος απ’ αυτά τα χρήµατα;
Εκτός ίσως από κάποιο πολιτικό όφελος. Να είναι αυτός, ας
πούµε, µέσα στη ΜΚΟ και να κατευθύνει την επιλεξιµότητα προς
την ένταξη ως προς την υλοποίηση αυτού του προγράµµατος και
µέσα από το δήµο ενδεχοµένως να κανονίσει και κάποιες προσ-
λήψεις αλλά τίποτα παραπέρα. 

Εν πάση περιπτώσει θα το ερευνήσουµε. Είναι ερευνητέο. Θα
ψάξουµε να βρούµε τα πάντα. Όµως σας είπα ότι το σύστηµα
λειτουργεί µε τη µέγιστη αυστηρότητα. Γι’ αυτό και αυτήν τη
στιγµή διαµαρτύρεται όλη η Ελλάδα. Για τις καθυστερήσεις των
πληρωµών στα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Δεν υπάρ-
χει περίπτωση δηλαδή να ξεφύγει τίποτα. Και νοµίζω ότι όπως
προκύπτουν τα στοιχεία και για τη ΜΚΟ «ΝΟΣΤΟΣ», όσον αφορά
στην εκτέλεση του προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας στο
Δήµο Κορυδαλλού, δεν θα προκύψει τίποτα επιλήψιµο, πέρα από
αυτό που σας είπα όσον αφορά ενδεχοµένως στο πολιτικό όφε-
λος κάποιων παραγόντων για κάποιες θέσεις εργασίας και τίποτα
παραπέρα.

Ευχαριστώ.
ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ: Αν ερευνήσετε τα στοιχεία θα δείτε

ότι έχουµε απόλυτο δίκιο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Συνεχίζουµε µε την

έκτη υπ’ αριθµόν 288/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύ-
κλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Λιάνας Κανέλλη προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής
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Ασφάλισης και Πρόνοιας και Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε το «Σικιαρίδειο Ίδρυµα». 

Κυρία Κανέλλη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά για να αναπτύ-
ξετε την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σας προεξοφλώ ότι αυτή η ερώτηση µε δυ-

σκολεύει υπερβολικά να την κρατήσω σε ένα επίπεδο ευπρέ-
πειας. Στην πραγµατικότητα είναι ερώτηση περί ιδεολογικού,
οικονοµικού, πολιτικού και λογιστικού µενγκελισµού. Αυτό που
συµβαίνει στο Σικιαρίδειο και στα σχολεία ειδικής αγωγής είναι
άτυπος, τυπικότατος, κλασσικός Μένγκελε. Έχετε ανοίξει έναν
Καιάδα και πετάτε µέσα τα παιδιά. Διακόσια παιδιά µε νοητική
υστέρηση χωρίς προσωπικό, χωρίς δυνατότητες µεταφοράς και
στο Σικιαρίδειο χωρίς δασκάλους.

Μιλάµε για αποθήκη. Το Σικιαρίδειο ιδρύθηκε τη δεκαετία του
’30 από µία οικογένεια και χρηµατοδοτείται από το δηµόσιο. Είναι
η κορυφή του παγόβουνου! 

Επιλέξαµε το Σικιαρίδειο, διότι έχουµε κάνει ούτως ή άλλως
ως Κόµµα µία τεράστια ερώτηση για την ειδική αγωγή. Δεν είναι,
δε, και η πρώτη φορά. Έχω δεκατρία χρόνια Βουλευτής και
µπορώ να σας πω ότι έχω κάνει τουλάχιστον είκοσι ερωτήσεις
σε προσωπικό επίπεδο. Κι άλλες τόσες µπορεί να έχουν κάνει οι
συνάδελφοί µου από άλλα κόµµατα και άλλες πεντακόσιες το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Τι είναι αυτό το πράγµα; Δηλαδή, πώς µπορεί να σταθεί κά-
ποιος; Δεν σας κάθετε στο λαιµό και το νερό που πίνετε; Εµένα
µου κάθεται. Είναι δυνατόν να λέτε ότι δεν έχετε λεφτά;

Η επίκαιρη ερώτησή µου σήµερα ξέρετε τι χαρακτήρα έχει;
Έχει δέκα ηµέρες που άνοιξε το σχολείο. Οι γονείς που αφήνουν
αυτά τα παιδιά εκεί γιατί τιµωρούνται; Επειδή γέννησαν παιδιά
µε νοητική υστέρηση και θέλουν να τα βοηθήσουν να αποκτή-
σουν µία στοιχειώδη δυνατότητα ένταξης στο κοινωνικό σύνολο; 

Νοµίζετε ότι περιµένω να µου απαντήσετε ότι θα συγχωνεύ-
σετε σχολές, όπως κάνατε; Είχα άλλο Υπουργό, άλλης κυβέρνη-
σης στην ίδια θέση και µου έλεγε ότι το συγχωνεύει για λόγους
οικονοµίας. Και τα παιδιά από το βορρά ή από το νότο για να
πάνε στο συγχωνευµένο, θέλουν τέσσερις ώρες.

Ξέρετε τι πάει να πει εδώ «δεν υπάρχει προσωπικό», όταν τα
µισά από αυτά τα παιδιά χρειάζονται άλλαγµα πάνας; 

Δεν δέχοµαι, λέω «δεν δέχοµαι». Θα µου πείτε, σκοτιστήκατε.
Μπορεί και να µου πείτε ότι σκοτιστήκατε. Υπάρχει εδώ µέσα το
άλλοθι, ότι επειδή είµαστε εκλεγµένοι µε την ψήφο του ελληνικού
λαού, µπορεί ο καθένας να λέει ό,τι θέλει, να πάµε και σε παράλ-
ληλους µονολόγους και δεν µας νοιάζει κιόλας. Ούτε τα κάνω,
για να τα πω. Έχω κι άλλο τρόπο να τα πω και να µιλήσω. Ειλι-
κρινά σας το λέω. 

Η απαίτησή µου είναι να πάτε πίσω στον κ. Σαµαρά, στον κ.
Βενιζέλο και στον κ. Κουβέλη και να τους πείτε ότι αυτά τα λεφτά
εσείς θα τα πάρετε τώρα! Δεν µπορώ να υπερβώ την τυπική νο-
µιµότητα! Πρέπει να σεβαστώ τους θεσµούς! Να σας πω, ας
πούµε, «να πάτε να τα κλέψετε». Ούτε µπορώ να αρχίσω να κάνω
λαϊκισµούς και να σας πω, πάρτε τα από το συµβιβασµό που κά-
νατε µε τη «SIEMENS», πάρτε τα από το πρόστιµο εδώ. 

Ένα πράγµα θα σας πω: Μη βασιστείτε σε χορηγίες. Δεν µπο-
ρεί τα παιδιά –µε οποιοδήποτε πρόβληµα- που χρειάζονται ειδική
αγωγή, ειδική µέριµνα, να µην έχουν και ειδική µεταχείριση σε
οποιονδήποτε ειδικό ή µη προϋπολογισµό. Και αυτή δεν µπορεί
να είναι εξοντωτική. Δεν µπορεί! Μη βασίζεστε σε χορηγούς. Δεν
είναι επίλυση η χορηγία. Μπορεί να είναι, ενδεχοµένως, ένα βάλ-
σαµο σε κάποια πληγή. Κι εγώ δεν σας έλεγα να την πετάξετε.
Δεν µπορεί, όµως, ένα κράτος, ένας λαός, µία πατρίδα,  ένα –
πείτε ό,τι θέλετε- ευρωπαϊκό κράτος, ένα ανατολικό κράτος, ένα
αφρικάνικο κράτος –δεν µε απασχολεί τι επίθετο θα του δώσετε-
να βασίζεται στη φιλανθρωπία για να αντιµετωπίσει τον πληθυ-
σµό του που έχει πρόβληµα. Δεν µπορεί! Δεν επιτρέπεται!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Κανέλλη, να
ακούσουµε τον Υπουργό κι επανέρχεστε µετά.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δώστε µου µία απάντηση που να µπορείτε
και να µπορώ να φύγουµε από εδώ µέσα –αν θέλετε σιωπώ και
στη δευτερολογία µου, δεν µε ενδιαφέρει- µε ψηλά το κούτελο.
Εγώ δεν θα βγω από εδώ µέσα µε χαµηλωµένο κεφάλι γιατί δεν

υπάρχουν λεφτά. Να τους τα πάρετε από τις τσέπες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Κυρία συνάδελφε, κι
εγώ δυσκολεύοµαι να απαντήσω σε αυτήν την ερώτηση, διότι η
απάντηση θα ήταν πλήρης µόνο αν ενσωµάτωνε ένα συνολικό,
καινούργιο σχεδιασµό για την πρόνοια.

Το µόνο που µπορώ να σας πω τούτη την ώρα είναι ότι το Σι-
κιαρίδειο θα συνεχίσει να λειτουργεί. Ήδη σήµερα προσλήφθηκε,
µε πρόνοιες του Υπουργείου Παιδείας, πρόσθετο εκπαιδευτικό
προσωπικό για να καλύψει τις ανάγκες. Εµπλέκεται και το Υπουρ-
γείο Παιδείας, διότι, όπως ξέρετε, έχουµε από τη µία πλευρά ένα
ίδρυµα για τα παιδιά µε ειδικές ανάγκες και από την άλλη πλευρά
έχουµε δύο σχολεία για παιδιά µε ειδικές ανάγκες, πρώην απρο-
σάρµοστα, τώρα παιδιά µε νοητική υστέρηση.

Εδώ, όµως, υπάρχουν κι άλλα ζητήµατα. Και το ζήτηµα το βα-
σικό έχει να κάνει µε το πώς αντιδρά το κράτος απέναντι σε ένα
προνοιακό ίδρυµα ιδιωτικού δικαίου, το οποίο βασίζεται σε αναγ-
καστικό νόµο προπολεµικό, που του επιτρέπει, του δίνει την πο-
λυτελέστατη ευχέρεια, αν θέλετε, να επιδοτείται κατά το 100%
του προϋπολογισµού του από το κράτος, ευχέρεια που δεν
έχουν τα ενενήντα εννιά στα εκατό άλλα προνοιακά ιδρύµατα
στη χώρα και τούτη την ώρα επικαλείται αθέτηση των υποχρεώ-
σεων του κράτους, επειδή έχει λάβει πάρα πολλά εκατοµµύρια
ως επιχορήγηση αλλά όχι το 100% του ετήσιου προϋπολογισµού
του.

Αν είναι έτσι, λέω εγώ, παρ’ ότι ιδεολογικά είµαι µακριά απ’
αυτήν την άποψη, να το κρατικοποιήσουµε, να το κάνουµε νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου αν είναι να το επιχορηγούµε 100%. 

Μας είπε χθες ο διοικητής του ότι εδώ λειτουργούµε µε επι-
χειρηµατικό τρόπο και εγώ του απάντησα ότι πολύ θα ήθελα να
ήµουν επιχειρηµατίας αν το 100% του προϋπολογισµού µου, των
δαπανών µου, µου το κάλυπτε το κράτος. Θα ήµουν ευτυχέστα-
τος επιχειρηµατίας αν το 100% των δαπανών µου µου το κάλυπτε
το κράτος. 

Ναι, οι χορηγίες δεν είναι λύση. Ναι, αυτήν την ώρα αν ακο-
λουθήσουµε τη στενή πρόβλεψη του νόµου, θα πρέπει να πάρει
το 1,4 εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό, υπόλοιπο που ζη-
τάει ακατέβατο για να συνεχίσει να λειτουργεί το σχολείο µε ολί-
γον υπόνοια εκβιασµού. «Δώστε τα µου ακατέβατα για να
συνεχίζω να το λειτουργώ, αλλιώς …». Αυτή ήταν η θέση. 

Μακάρι τούτη την ώρα να µπορούσαµε να του πούµε: «Ναι,
ό,τι θες. Πήγαινε στο ταµείο να εισπράξεις.» Υπάρχει, όµως η
πραγµατική κατάσταση. Η χώρα δεν έχει την ευχέρεια που είχε
κάποτε να επιχορηγεί το 100% του προϋπολογισµού ιδρυµάτων,
ιδίως όταν αυτά επεκτείνονται κατά τρόπο που προσθέτει κάθε
χρόνο έσοδα στον προϋπολογισµό.

Καταθέτω έγγραφο του ιδρύµατος ως προς τις συνολικές επι-
χορηγήσεις την περίοδο 2000 - 2011, καθώς και τα έξοδα και το
έλλειµµα της χρήσεως, γιατί κάνουν λόγο για αθέτηση υποχρε-
ώσεων της πολιτείας. Από το 2000 µέχρι το 2011 έχει εισπράξει
το Σικιαρίδειο από το κράτος 11,5 εκατοµµύρια ευρώ, 3,9 δισε-
κατοµµύρια παλιές δραχµές. Δεν είµαι νοσταλγός της επιστρο-
φής της δραχµής -µην παρεξηγηθώ- αλλά νοµίζω ότι το να λέµε
αυτά τα νούµερα δίνει στο Σώµα να καταλάβει περί τίνος πρό-
κειται. Περίπου 4 δισεκατοµµύρια παλιές δραχµές έχει εισπράξει
τα τελευταία δέκα χρόνια το Σικιαρίδειο Ίδρυµα για να λειτουρ-
γεί. 

Ήταν τόσο γενναιόδωρο το κράτος και πρέπει να είναι τόσο
γενναιόδωρο απέναντι σ’ άλλα προνοιακά ιδρύµατα, όταν βέβαια
δεν έχουµε καµµία αντίδραση ως προς τον τρόπο της διαχείρι-
σης, αν είναι χρηστή, αν δεν είναι χρηστή, αν γίνεται µε κάποια
λογική, αν γίνεται µε κάποια λογική περικοπών, όπου µπορούν
να υπάρξουν όχι απέναντι στην ποιότητα των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών στα παιδάκια; Όταν, όµως, δεν ξέρουµε τίποτα, µπο-
ρούµε άραγε να συνεχίσουµε να επιδοτούµε µε τόσο µεγάλα
ποσά προνοιακά ιδρύµατα; Εγώ βάζω αυτό το ερώτηµα ενώπιον
όλων. 

Ναι, να συνεχίσει να λειτουργεί το Σικιαρίδειο, πρέπει να το
εξασφαλίσουµε. Αλλά το να πάρουµε από το πουγκί 1,5 εκατοµ-

1732 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µύριο έτσι, όταν περικόπτουµε σχεδόν τα πάντα απ’ όλους σ’
αυτήν την χώρα και να το δώσουµε σε µια διοίκηση η οποία δεν
µας δίνει λογαριασµό του τι κάνει, είναι ένα ζήτηµα για ένα νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Κι εδώ έρχεται η σκέψη που κάνει το Υπουργείο και τα Υπουρ-
γεία που ασχολούνται και λένε: «Αν είναι έτσι, ρε παιδιά, να σας
κρατικοποιήσουµε. Αν είναι έτσι να έχουµε εµείς το λογαριασµό».
Γιατί υπάρχουν στο διοικητικό συµβούλιο και µέλη, εκπρόσωποι
του Υπουργείου Εργασίας της Γενικής Γραµµατείας Πρόνοιας,
εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας, εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. Και ακούγεται ότι αυτός ο εκπρόσωπος του
Υπουργείου Οικονοµικών τόσα χρόνια πήγαινε και ανέγραφε
στον προϋπολογισµό κάθε χρόνο το 100% της κάλυψης των δα-
πανών του Σικιαρίδειου, ώστε να είναι εξασφαλισµένος. Είναι
αυτός, όµως, ο σωστός τρόπος; 

Αυτήν την ώρα περιµένουµε την απάντηση του ιδρύµατος δια
της διοικήσεως του, να κρατήσει ανοικτό το σχολείο, προκειµέ-
νου να συνεχίσει να λαµβάνει την επιχορήγηση που δικαιούται
από την πολιτεία. Έχει πάρει γύρω στις 220.000 ευρώ µέσω της
αιρετής περιφέρειας από τη Γενική Γραµµατεία Πρόνοιας, έχει
πάρει 50.000 ευρώ για λειτουργικά έξοδα από το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων και άλλες 20.000 ευρώ από το κρατικό
λαχείο, περίπου 300.000 ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
παρά τη σοβαρότητα του θέµατος έχουµε ένα κώλυµα χρόνου.
Σας παρακαλώ, να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Υπάρχει έλλειµµα. Το
ζητάει τώρα και µε τον τρόπο που σας περιέγραψα.

Θεωρώ ότι µέσα στις επόµενες ηµέρες θα παρθούν οι τελικές
αποφάσεις. Η δική µας επιταγή είναι να συνεχίσει να κρατάει
ανοικτά τα σχολεία. Θα καταβληθούν και άλλα χρήµατα. Πολύ
φοβούµαι, όµως, ότι όλο το ποσό είναι µια πάρα πολύ δύσκολη
υπόθεση δεδοµένων των συνθηκών. Τo νόµιµο είναι ηθικό, ακού-
σαµε άλλες φορές, αλλά βλέπετε πολλές φορές το νόµιµο δεν
είναι και τόσο ηθικό, διότι µεταβάλλονται οι συνθήκες, ιδίως όταν
το νόµιµο στηρίζεται σ’ έναν αναγκαστικό νόµο προπολεµικό κι
έχουµε προχωρήσει πολύ πάρα πέρα.

Εν πάση περιπτώσει τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία
µου, για να ακούσω τη δευτερολογία σας που τελικά είµαι σίγου-
ρος ότι θα αποφασίσετε να κάνετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κ. Κανέλλη έχει το
λόγο.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Σας έχω έναν τρόπο να τα βρείτε τα λεφτά
του Σικιαριδείου αµέσως. 

Πρώτον, η ετήσια επιχορήγηση για το Σικιαρίδειο είναι οι αµοι-
βές των µελών της Επιτροπής Αποκρατικοποιήσεων. Βάλτε τους
αυτούς να δουλεύουν τζάµπα, να χορηγήσουν τις γνώσεις στην
αποκρατικοποίηση. Κάντε τους αυτούς να προσφέρουν τις συµ-
βουλές τους δωρεάν στο ελληνικό κράτος για τη σωτηρία του
και πάρτε τα λεφτά από την Επιτροπή Αποκρατικοποιήσεων και
να τα πάτε εκεί. 

Δεύτερον, ως ΚΚΕ εγώ σας λέω ότι αυτός που έχει λεφτά δεν
το πάει στο Σικιαρίδειο το παιδί. Του έχει τέσσερις Φιλιππινέζες,
έχει και έξι να το κουβαλάνε, έχει και ηλεκτρικό καροτσάκι και
έχει και πέντε για ιδιαίτερα µαθήµατα και άµα δει και τα σκούρα
το στέλνει στο εξωτερικό, στο Χάρβαρντ πιθανότατα. Εποµένως,
δεν είναι γι’ αυτούς, είναι για τις λαϊκές οικογένειες που πάει ο
κόσµος εκεί.

Έπειτα, µην µου ερµηνεύετε κατόπιν εορτής, γιατί το Σικιαρί-
δειο έγινε για την κατοχή, την πείνα και τη δυστυχία στη δεκαετία
του ’30. Εκεί άνθισε. Οµολογείτε εµµέσως, λοιπόν, ότι είµαστε
σε κατοχή, πείνα και στη δεκαετία του ’30; Θα µου ερµηνεύσετε
τη τελευταία διάταξη βουλήσεως του κάθε προσφέροντος και
ιδρύοντος ίδρυµα ή δεν ξέρετε τη θέση µας; Αυτά έπρεπε να
είναι όλα κρατικά, όλα ενταγµένα στον προϋπολογισµό. 

Σας είπα να κάνουµε µια συζήτηση εδώ µέσα να µην ντρέπεστε
και να µην ντρέποµαι. Και έρχεστε και µου λέτε: «από παντού κό-
βουµε» και το θεωρείτε νορµάλ, φυσιολογικό πράγµα –απεχθά-
νοµαι τη λέξη φυσιολογικό- σήµερα εδώ µέσα; Διότι έχουµε
οριζόντια περικοπή νοηµοσύνης. Έχουµε οριζόντια περικοπή

νοηµοσύνης τα δύο τελευταία χρόνια! Καθόµαστε και συζητάµε
λογικά εδώ µέσα, σε οποιαδήποτε παράλογη εποχή, ότι όπως
περικόπτετε από εκεί θα περικόψετε και από τα άτοµα µε ειδικές
ανάγκες, από τα ΑΜΕΑ; 

Είναι λογικό αυτό; Αντέχει σε συζήτηση; Είναι κάτι, δηλαδή,
που το συζητάτε µε τον εαυτό σας, µε τον καθρέφτη σας, µε τον
Τόµσεν; Κάθεται και το συζητάει ο Βενιζέλος µε τον Κουβέλη και
ο Κουβέλης µε τον Σαµαρά και οι Υπουργοί µεταξύ σας ως λο-
γικό, δηλαδή «αφού δεν έχουµε λεφτά, παιδιά, θα κόψουµε και
από τα ΑΜΕΑ»; Το λογικό θα ήταν να πείτε: «κόβουµε από παν-
τού, γιατί δεν έχουµε, να δώσουµε παραπανίσια στα ΑΜΕΑ», γιατί
η συνολική δυσκολία της κοινωνίας, η γιγάντια ανεργία, η απελ-
πισία, ο µαζικός αναστεναγµός αν βγει κάποια µέρα, θα µας
πάρει και µας σηκώσει όλους σαν τσουνάµι. Είναι λογικό να το
συζητάµε αυτό το πράγµα; 

Και έπειτα, νοµίζετε ότι µιλάω µόνο για το Σικιαρίδειο; Ποιο Σι-
κιαρίδειο; Στην ίδια κατάσταση µε τον έναν ή µε τον άλλον τρόπο
είναι το κέντρο εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυφλών στην
Καλλιθέα, το Κέντρο Ειδικής Αγωγής «ΕΡΜΗΣ», το Κέντρο «ΙΡΙΣ»,
το Κέντρο Ειδικής Αγωγής «Η ΘΕΟΤΟΚΟΣ», το 5ο Ειδικό Δηµο-
τικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, το Ειδικό Δηµοτικό ΕΚ και ΕΛΠΑΠ,
το Ψυχολογικό Κέντρο Βορείου Ελλάδος, το ΕΚ Κορδελιού, το
1ο ΕΚ Πυλαίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Στη Θεσσαλονίκη πήγαν χθες δικοί µας άνθρωποι και παµίτες.
Ειλικρινά, µπορείτε να φανταστείτε ιδρύµατα µε τριάντα οκτώ
και µε σαράντα άτοµα µε ειδικές ανάγκες και έναν ή δύο για προ-
σωπικό; Δεν υπάρχει λογική σε αυτό το πράγµα.

Ακούστε! Η πρόταση κρατικοποίησης όταν έρχεται κάτω από
αυτές τις συνθήκες, σας φαίνεται φυσικό; Εκβιασµός διακοσίων
γονέων είτε από το Ίδρυµα είτε από οποιονδήποτε άλλον; Γιατί
το επιτρέπετε; Εκβιασµός είναι, όταν πηγαίνουν και λένε στους
γονείς: «Θα καταβάλλετε χρήµατα», όταν βγαίνουν και σου λένε
«Το κλείνω έτσι, το κλείνω αλλιώς».

Και για να µιλήσουµε και για ποσά, µη νοµίζετε ότι ήρθα αδιά-
βαστη εδώ. Το 2009 πήρε 810.000 και 150.000 το 2010. Μην µου
λέτε, λοιπόν, ποσά τα οποία δεν στέκονται. Αλλά σας παρακαλώ
πάρα πολύ, δεν τίθεται σε συζήτηση! Κάποια µέρα, όταν θα
βγουν στους δρόµους όλοι αυτοί οι άνθρωποι, δεν θα υπάρχει
δρόµος να διαβείτε. Δεν θα υπάρχει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία Κανέλλη, πα-
ράκληση να ολοκληρώνετε.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Το ζήτηµα της ειδικής αγωγής δεν αντιµε-
τωπίζεται ούτε µε απαντήσεις, ούτε µε φετβάδες. Απαντιέται
µόνο πολιτικά. Και να σας πω και κάτι; Είναι από τα ελάχιστα
πράγµατα –κύριε Πρόεδρε, ζητώ κατανόηση και κλείνω µε αυτή
τη φράση- που δεν γίνεται χωρίς εργαζόµενους, τεχνικούς, βοη-
θητικό προσωπικό, επιστήµονες.

Έχει προχωρήσει η επιστήµη σε τέτοιο βαθµό που ανεβάζει τη
νοηµοσύνη κι εµείς θα κατεβάζουµε τη νοηµοσύνη του κοινωνι-
κού περίγυρου, των εργατών, των λαϊκών οικογενειών, για να
αποδεχτεί ως φυσική λύση ότι υποφέρει η µαµά, υποφέρει ο
µπαµπάς, υποφέρει η γιαγιά, υποφέρει και το ανάπηρο παιδί ή
το παιδί µε νοητική στέρηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο. Σας παρακαλώ να δούµε λίγο το χρόνο. Παρ’ όλο
που είχαµε κάποιες διαγραφές, φτάνουµε στα όρια του χρόνου.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία συνάδελφε, θέτετε θέµατα, όπως σας είπα, που ακουµ-
πούν τη συνολική αντίληψη για την πρόνοια σήµερα. Όντως, βρι-
σκόµαστε σε ένα σηµείο –θα έλεγα- σχεδόν κατάρρευσης. Κάθε
µέρα έρχονται στο Υπουργείο ιδρύµατα σαν αυτά που µου περι-
γράψατε για να µας µεταφέρουν στην ουσία το γεγονός ότι πε-
ρίπου αδυνατούν να λειτουργήσουν. Προσπαθούµε δεξιά κι
αριστερά να δούµε πώς θα καλύψουµε τα κενά. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν µπορεί να καταρρεύσει η πρόνοια και
να µη θεωρηθείτε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
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Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Αυτά όσον αφορά στο
συγκεκριµένο. Αυτή δεν είναι µια συζήτηση για τα ΑΜΕΑ συνο-
λικά. Είναι εκπεφρασµένη η θέση του Υπουργείου µας, ότι θα
ήταν καλύτερο να µην υπάρξουν οριζόντιες περικοπές επιδοµα-
τικές στα ΑΜΕΑ, ώσπου να δούµε κατά πόσο θα αποδώσει –ήδη
έχουµε δει ότι αποδίδει- το σύστηµα εξορθολογισµού του συ-
στήµατος ιδίως όσον αφορά στην αποβολή αυτών που το εξα-
πάτησαν, χωρίς βέβαια να πηγαίνουµε σε ισοπεδώσεις και
γενικότητες που θίγουν τα ΑΜΕΑ συνολικά. Κάτι τέτοιο θα ήταν
ανεπίτρεπτο.

Όσον αφορά, όµως, το Σικιαρίδειο, όπως σας είπα οι ελλείψεις
προσωπικού προέκυψαν από το γεγονός ότι από πενήντα δύο –
αν δεν κάνω λάθος- εργαζοµένους απολύθηκαν καµµιά δεκαριά.
Αυτήν τη στιγµή είναι κάτω από σαράντα οι εργαζόµενοι. Απολύ-
θηκαν γύρω στους δέκα πέντε. Το κενό αυτό καλύπτεται από το
Υπουργείο Παιδείας που πραγµατοποιεί σήµερα Παρασκευή
προσλήψεις στην πρωτοβάθµια εκπαίδευση…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Μου επιτρέπετε µια επισήµανση;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία συνάδελφε,

γνωρίζετε ότι αυτό δεν µπορεί να γίνει. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ξέρω τι θα µου πείτε.
Θα µου πείτε ότι δεν αρκούν οι δάσκαλοι και ότι χρειάζεται ειδικό
προσωπικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρία συνάδελφε,
δεν µπορεί να γίνει διάλογος σε αυτήν τη φάση. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν µπορείτε να λέτε για απολυµένους
«καµµιά δεκαριά»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ συνεχίστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Εντάξει, δεν γνωρίζω
τον ακριβή αριθµό, δεν µπορώ να σας πω ακριβώς. Είναι, όµως,
δέκα µε δέκα πέντε άτοµα. Αυτά τα κενά καλύπτονται µε προσ-
λήψεις, µε πρόνοιες του Υπουργείου Παιδείας σύµφωνα µε έγ-
γραφο που µας έστειλε προκειµένου να µας συνδράµει στην
απάντηση αυτής της ερώτησης.

Όπως σας ανέφερα, όµως, το ζήτηµα αυτό έχει να κάνει και
µε τη διαχείριση. Χθες είχα την ενηµέρωση από την περιφέρεια
που χρηµατοδοτεί τις δοµές τέτοιων ιδρυµάτων και προσφέρον-
ται να καλύψουν στο 100% τα µεταφορικά του ιδρύµατος µε
ποσό περίπου τριακοσίων χιλιάδων ευρώ και η διοίκηση αρνείται
αυτήν τη βοήθεια, δεν ξέρω για ποιους λόγους. 

Έχουµε, λοιπόν, εδώ µια στάση η οποία δεν βοηθάει πραγµα-
τικά. Αυτό το «δώστε µου το 1,4 εκατοµµύρια» τώρα που χρει-
άζεται για να λειτουργήσουν, πώς να το κάνουµε, δε συνιστά
εκβιασµό εκ µέρους των γονέων. Συµφωνούµε πως οι γονείς δεν
φταίνε σε τίποτα. Αυτή, όµως, είναι µια στάση πολύ σκληρή εκ
µέρους του ιδρύµατος. Οπωσδήποτε πρέπει να απαντήσουµε
σε αυτό κι θα απαντήσουµε µε τον αρµόζοντα τρόπο. Διότι το
Σικιαρίδειο πρέπει να µείνει ανοιχτό. Όπως σας είπα, είναι θέµα
ηµερών να ληφθούν κάποιες αποφάσεις. Στηρίζονται σε αναγ-
καστικό νόµο του ’39. Δεν υπάρχει κανένας συνειρµός µε κα-
τοχή. Τότε έγινε η δωρεά και τότε εξοπλίστηκε µε το συγκε-
κριµένο αναγκαστικό νόµο, από τότε όµως πέρασε πολύς χρό-
νος. Κι αν τότε ήταν δυνατή η κάλυψη των δαπανών του ιδρύ-
µατος 100%, ίσως σήµερα -που έχει επεκταθεί πάρα πολύ κι έχει
µεταφορικό έργο σε όλη την περιφέρεια, έχει δύο σχολεία επι-
πλέον για παιδιά µε ειδικές ανάγκες- δεν είναι. Και όπως σας
είπα, πήρε εντεκάµισι εκατοµµύρια ευρώ τα τελευταία δέκα χρό-
νια. Δεν νοµίζω να έχει υπάρξει άλλο ίδρυµα προνοιακού χαρα-
κτήρα που να έχει πάρει τόσα λεφτά . 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ψίχουλα είναι. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Είναι ψίχουλα, αλλά
είναι 4,9 δισεκατοµµύρια δραχµές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Δεν είναι το 100%. 

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Με τις δραχµές φαίνονται περισσότερα;

Όταν τα λέτε σε δραχµές αυγατίζουν;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,

Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Όχι, ζητάµε να δούµε
και τι είδους διαχείριση έγινε γι’ αυτά τα χρήµατα του κράτους.
Αυτό σας λέω. Ενδεχοµένως θα µπορούσε να γίνει µια πιο λογική
διαχείριση δεδοµένου των συνθηκών. Περιµένουµε τις απαντή-
σεις της διοίκησης όσον αφορά αυτήν τη χρηστή διαχείριση.
Διότι, αναγκαζόµαστε ως κράτος να διαχειριζόµαστε πολύ µεγα-
λύτερα προβλήµατα, πολύ περισσότερες ανάγκες µε πολύ λιγό-
τερα µέσα. Κι αυτό είναι µια πραγµατικότητα. Θα ήθελα να µη
ζω στην πραγµατικότητα αλλά σε έναν άλλο κόσµο. Ζω, όµως,
στην πραγµατικότητα και πρέπει να βρούµε λύσεις απέναντι σε
αυτήν. Αυτό σας λέω µόνο. 

Εν πάση περιπτώσει, το Σικιαρίδειο θα παραµείνει ανοιχτό.
Αυτή είναι η βούλησή µας. Αν χρειαστεί, θα προχωρήσουµε σε
αλλαγές του νοµικού προσώπου προκειµένου να γίνει αυτό εφι-
κτό, προκειµένου –αν θέλετε- να έχουµε εµείς τον έλεγχο των
χρηµάτων που δίνουµε σ’ αυτήν την προνοιακή δοµή.

Όµως, µπορείτε να κρατήσετε απ’ αυτήν την ερώτηση -και εν-
νοείται ότι προσβλέπω στα φώτα σας και στη συνεργασία σας
πάνω σε αυτό- ότι στόχος αυτήν τη στιγµή όλων –το θέµα έχει
απασχολήσει και το γραφείο του Πρωθυπουργού- είναι να παρα-
µείνει το Σικιαρίδειον Ίδρυµα ανοικτό. Το Υπουργείο Παιδείας
συνέβαλε προς την επίτευξη αυτού του στόχου. Εµείς θα βοη-
θήσουµε κατά το µέτρο που µας αναλογεί. Ο στόχος είναι αυτός
και κανείς άλλος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-

λισης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριοι συνάδελφοι,
είµαστε στην τρίτη επίκαιρη ερώτηση από τις οκτώ που έχουµε
να συζητήσουµε. Εποµένως, απευθύνω παράκληση προς όλους
για την τήρηση του χρόνου. 

Θα συζητηθεί τώρα η έβδοµη µε αριθµό 287/18-9-2012 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων αντιµετώπισης των προβληµάτων κτηνοτροφίας. 

Το λόγο έχει η κ. Μανωλάκου για δύο λεπτά, προκειµένου να
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή της. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η κτηνοτροφία καταρρέει και το ξέρετε. Μάλιστα, µπορεί να

είναι η κατάσταση και µη αναστρέψιµη. Η κατάσταση είναι δρα-
µατική, τραγική. 

Βεβαίως, δεν ήρθε ξαφνικά και απότοµα. Είναι απόρροια την
κοινής αγροτικής πολιτικής, της άνισης σχέσης φυτικής προς
ζωικής παραγωγής, που µέσα στο πλαίσιο της ΚΑΠ δεν µπορείτε
να την αλλάξετε. Δεν µπορείτε να σχεδιάσετε και να προγραµ-
µατίσετε και γι’ αυτό σήµερα βρισκόµαστε µπροστά σε τραγικές
καταστάσεις. 

Χιλιάδες µικροί και µεγάλοι κτηνοτρόφοι δεν µπορούν να ταΐ-
σουν τα ζώα τους. Κόβουν από το δικό τους φαί και της οικογέ-
νειάς τους, για να ταΐσουν τα ζώα τους, γιατί χρειάζονται το
ζωικό κεφάλαιο. Και αυτό, εάν θέλετε, εκφράζεται και στα στοι-
χεία, καθώς βλέπουµε ότι µειώθηκε η παραγωγή γάλακτος και
το ξέρετε. Είναι λόγω κακής διατροφής του ζωικού κεφαλαίου. 

Το µέγα πρόβληµα είναι η αύξηση της τιµής των ζωοτροφών.
Η αύξηση των ζωοτροφών έχει αντικειµενικές αιτίες, αλλά και
υποκειµενικές, οι οποίες διαχέονται από χρονιά σε χρονιά. 

Οι ζωοτροφές βρίσκονται στα χέρια ενός καρτέλ. Είναι πέντε
µεγαλέµποροι, οι οποίοι φέτος αξιοποιούν και την ξηρασία και
τη µειωµένη παραγωγή, για να αυξήσουν ακόµη µια χρονιά τις
τιµές. Δεδοµένου ότι δεν υπάρχει ρευστό στην αγροτιά, εκµε-
ταλλεύονται στην κυριολεξία την ανάγκη τους. 

Από τη άλλη µεριά, έχουµε το άλλο καρτέλ, των γαλακτοβιο-
µηχανιών και των µεγαλεµπόρων του κρέατος, οι οποίοι τι κά-
νουν; Αγοράζουν πάµφθηνα το γάλα και το κρέας. 

Εµείς τι ζητάµε; Άµεσα, τώρα να υπάρξει επιδότηση για την
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αγορά των ζωοτροφών. Να πάρετε µέτρα ενάντια στις χαµηλές,
απαράδεκτες τιµές του καρτέλ γαλακτοβιοµηχανιών και µεγα-
λεµπόρων και των πολύµηνων καθυστερήσεων. Να υπάρξει δια-
γραφή των χρεών των µικροµεσαίων αγροτών και µέτρα µείωσης
του κόστους παραγωγής, µε την κατάργηση του ΦΠΑ στις ζωο-
τροφές και σε όλα τα αγροτικά εφόδια. 

Τέλος, ειδικά για φέτος να µην ισχύσει η εξαγωγή καλαµπο-
κιού. Ξέρετε καλά ότι υπάρχουν µεγαλέµποροι, που αγοράζουν
πάµφθηνα το καλαµπόκι από τους γεωργούς, για να το πουλή-
σουν πανάκριβα και σε εξαγωγική κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Μά-
ξιµος Χαρακόπουλος. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, θα
συµφωνήσω µε το προοίµιο της επίκαιρης ερώτησής σας, όπως
το βλέπω στο κείµενο που καταθέσατε. 

Πράγµατι, υπάρχει µεγάλο έλλειµµα ζωοκοµικών προϊόντων.
Πληρώνουµε 2 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως, για να καλύψουµε
αυτό το έλλειµµα µε εισαγωγές από τις βόρειες χώρες. Ουσια-
στικά, για να καλύψουµε αυτήν τη µαύρη τρύπα του ελλείµµατος
σε ζωοκοµικά προϊόντα, δαπανούµε το σύνολο της ενιαίας ενί-
σχυσης που λαµβάνουµε από τη Ευρωπαϊκή Κοινότητα. 

Η Κυβέρνηση έχει θέσει ως στόχο την ανατροπή αυτού του
αρνητικού αγροτικού εµπορικού ισοζυγίου και προς αυτήν την
κατεύθυνση εκπονούµε ένα σχέδιο δράσης για την ενίσχυση της
κτηνοτροφίας, που το επόµενο διάστηµα ελπίζω να είναι έτοιµο. 

Πράγµατι υπάρχει µεγάλο ζήτηµα µε τις τιµές των ζωοτροφών
στη χώρα µας, αλλά το πρόβληµα δεν είναι µόνο ελληνικό, είναι
ευρωπαϊκό και παγκόσµιο, θα έλεγα. Οι τιµές έχουν εκτιναχθεί,
λόγω της παρατεταµένης ξηρασίας και ανοµβρίας σε χώρες που
παράγουν ζωοτροφές, αλλά και από το γεγονός ότι ένα µεγάλο
τµήµα των αγροτικών αυτών προϊόντων, των κτηνοτροφικών
φυτών, πηγαίνει για την παραγωγή βιοκαυσίµων. 

Ωστόσο στη δύσκολη αυτή οικονοµική συγκυρία και ενώ γίνον-
ται περικοπές σε µισθούς και συντάξεις προκειµένου η χώρα να
µπορέσει να εκπληρώσει τα κριτήρια δηµοσιονοµικής προσαρ-
µογής και να µείνει όρθια, τόσο η εξισωτική αποζηµίωση, όσο και
η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου, παρά
τις περί αντιθέτου πληροφορίες, παρέµειναν αλώβητες στα περ-
σινά ποσοστά.

Η εξισωτική αποζηµίωση προς τους κτηνοτρόφους που δίνε-
ται ιδιαίτερα στους παραγωγούς ορεινών και µειονεκτικών πε-
ριοχών, είναι της τάξης των 160 εκατοµµυρίων ευρώ. Είχε
περικοπεί, όπως ξέρετε, στα 100 εκατοµµύρια στο πλαίσιο του
µεσοπρόθεσµου. Υπήρξε προεκλογική δέσµευση του Πρωθυ-
πουργού για αποκατάστασή της, έγινε πράξη και δόθηκε ήδη σε
εξήντα εννέα χιλιάδες δεκατέσσερις δικαιούχους κτηνοτρόφους.
Στις λίγες περιπτώσεις λαθών -παρουσιάστηκαν φέτος λιγότερα
από κάθε άλλη χρονιά- υπάρχει η δυνατότητα να διορθωθούν και
εντός του µήνα θα δοθεί και στους υπόλοιπους. 

Η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο
είναι στα περσινά επίπεδα, 163 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτές τις
µέρες θα δοθεί η πρώτη δόση των 80 εκατοµµυρίων και τα υπό-
λοιπα το αµέσως επόµενο διάστηµα. 

Θέλω, επίσης να πω ότι στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της
ρευστότητας των αγροτών εντάσσεται και η πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης, σε συνεννόηση µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, να δοθεί
έγκαιρα εντός του Οκτωβρίου το 50% της προκαταβολής της ενι-
αίας ενίσχυσης. Μιλάµε για πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
που θα πέσει στην ελληνική περιφέρεια.

Όπως ξέρετε, επίσης, έχει καταβληθεί µέσα στο 2012 η στή-
ριξη που δίνεται στους κτηνοτρόφους των ορεινών και µειονεκτι-
κών περιοχών. Μιλώ για το άρθρο 68, το ποιοτικό παρακράτηµα,
που έχει να κάνει και µε την αξιοποίηση των βοσκοτόπων που θέ-
τετε. Μιλούµε για 24 εκατοµµύρια ευρώ στους αιγοπροβατοτρό-
φους και άλλα 15 εκατοµµύρια ευρώ στους αγελαδοτρόφους.

Όσον αφορά την πρόσβαση στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα
ξέρετε ότι µετά τη µεταβίβαση της Αγροτικής Τράπεζας στην
Πειραιώς άνοιξαν οι κάνουλες, η στρόφιγγα της χρηµατοδότη-
σης, και δίνονται δάνεια σε αγρότες και κτηνοτρόφους, όχι µόνο

λήπτες της ενιαίας ενίσχυσης, αλλά και στους χοιροτρόφους και
πτηνοτρόφους που δεν τυγχάνουν της ενιαίας ενίσχυσης, καθώς
και επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στο χώρο της συγκέν-
τρωσης αγροτικών προϊόντων που χρειάζονται ρευστότητα. 

Τώρα για το λεγόµενο «κακό» κοµµάτι της Αγροτικής Τράπε-
ζας ξέρετε ότι επίκειται νοµοθετική ρύθµιση -το κοµµάτι αυτό
που έχει τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια των αγροτών- από το
Υπουργείο Οικονοµικών και από το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης.

Για τα Σχέδια Βελτίωσης δυο κουβέντες. Έχουµε δώσει προ-
τεραιότητα ιδιαίτερα σε αυτά που αφορούν τους κτηνοτρόφους.
Όταν πήγαµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
βρήκαµε επτά χιλιάδες επτακόσια σχέδια που ήταν κυριολεκτικά
βαλτωµένα. Σε ενάµιση χρόνο έχει γίνει η αξιολόγηση µόλις δια-
κοσίων σχεδίων. Σ’ αυτούς τους δυο µήνες έχουν αξιολογηθεί
πάνω από δυο χιλιάδες αιτήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε παρακαλώ, έχετε µετά και τη δευτερολογία σας για
να συµπληρώσετε τα υπόλοιπα.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Α-
γροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε, µε µια αναφορά στο ζήτηµα που βάζει η ερώτηση όσον
αφορά τις σταβλικές εγκαταστάσεις και τις άδειες λειτουργίας.
Πρόθεσή µας, σε συνεργασία και συνεννόηση µε το ΥΠΕΚΑ, είναι
να προχωρήσουµε σε νοµοτεχνική ρύθµιση που θα δίνει παρά-
ταση στα ποιµνιοστάσια που δεν είναι νόµιµα και πρέπει να µε-
τεγκατασταθούν. 

Όπως είπα, το πρόβληµα των ζωοτροφών δεν είναι ελληνικό,
είναι ευρωπαϊκό. Και σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουµε αναλάβει
πρωτοβουλίες που θα έχω την ευκαιρία στη δευτερολογία να
αναφερθώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κ. Μανωλάκου έχει

το λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, στη διαπίστωση

των προβληµάτων συµφωνούµε όλοι εδώ µέσα στην Αίθουσα.
Όµως τα αίτια δεν τα αναφέρετε ούτε τα «χτυπάτε». Όταν είναι
οι κτηνοτρόφοι, η αγροτιά και οι άλλοι εργαζόµενοι στα νύχια
των καρτέλ –γιατί αυτή είναι η ελεύθερή σας αγορά, γιατί αυτή
είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που προσκυνάτε εσείς
και τα άλλα κόµµατα του ευρωµονόδροµου- λύσεις δεν θα υπάρ-
χουν υπέρ των µικροµεσαίων αγροτών, υπέρ των λαϊκών στρω-
µάτων, υπέρ της εργατικής τάξης. 

Αυτό, αν θέλετε, στον τοµέα της κτηνοτροφίας φαίνεται και
από τη «ΔΩΔΩΝΗ», την οποία την ξεπουλάτε τη στιγµή που είναι
ένα στήριγµα για όλη την κτηνοτροφία µέσα στην Ελλάδα. 

Τα µέτρα που είπατε, µε συγχωρείτε, αλλά εµείς τα θεωρούµε
κοροϊδία απέναντι στο πρόβληµα το δραµατικό, το οξυµένο των
κτηνοτρόφων.

Την εξισωτική αποζηµίωση έπρεπε να την έχετε δώσει από τον
Απρίλιο για να αγοράσουν έγκαιρα φτηνές ζωοτροφές και τη δώ-
σατε το Σεπτέµβριο και όχι σε όλους. Και ξέρετε γιατί; Γιατί πη-
γαίνει σε µειονεκτικές και ορεινές περιοχές και απαιτείται ο
κτηνοτρόφος που έχει παιδιά να µένει κιόλας εκεί, τη στιγµή που
δεν υπάρχουν ούτε καν σχολεία. Και ζητάτε αυτή τη στιγµή πι-
στοποιητικά µόνιµης κατοικίας. Γι’ αυτό επί τρεις φορές δεν
απαντάτε στην επίκαιρη ερώτηση του ΚΚΕ για την εξισωτική απο-
ζηµίωση και όλο το αναβάλετε. Μόνο στην Κρήτη τρεις χιλιάδες
κτηνοτρόφους δεν τους έχετε δώσει ούτε cent, στην Τρίπολη και
στην Πελοπόννησο το ίδιο. 

Σε ό,τι αφορά την επιστροφή του ΦΠΑ, µε συγχωρείτε, αλλά
κολοβή είναι η επιστροφή. Τους βουτάτε τα χαράτσια για τον
ΕΛΓΑ, τους βουτάτε ό,τι µπορείτε. Ούτε παίρνουν ολόκληρη την
επιστροφή του ΦΠΑ. Γιατί είναι καταχρεωµένοι οι αγρότες και οι
κτηνοτρόφοι στην ΑΤΕ που διαλύθηκε; Γιατί το 2010 το επιτόκιο
ήταν 3,5% και το 2012, µέχρι που έκλεισε, είχε πάει 12,5%. Ε, λοι-
πόν, είναι ληστεία αυτό ή δεν είναι; 

Τα µέτρα που λέτε, ούτε καν ασπιρίνες δεν είναι. Μιλάµε για
δραµατικές καταστάσεις. Εδώ και τώρα εµείς σας ζητάµε να δώ-
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σετε επιδοτήσεις για τις ζωοτροφές. Εδώ και τώρα σας ζητάµε
να γίνει διαγραφή χρεών των µικροµεσαίων κτηνοτρόφων. Εδώ
και τώρα σας ζητάµε κατάργηση του ΦΠΑ και στις ζωοτροφές
και στα άλλα τα εφόδια, για να µειωθεί το κόστος παραγωγής.

Και σε ό,τι αφορά το ότι οι ζωοτροφές είναι παγκόσµιο φαινό-
µενο, βεβαίως, -τι να κάνουµε;- κυριαρχεί η βαρβαρότητα του κα-
πιταλισµού, κυριαρχεί το χρηµατιστήριο και στο καλαµπόκι και
καθορίζουν τις τιµές αξιοποιώντας και τις ιδιαίτερες καιρικές
συνθήκες. Όµως, οι κτηνοτρόφοι πρέπει να βγάζουν συµπερά-
σµατα και να παλεύουν και για την ίδια τους τη ζωή και την επι-
βίωση, αλλά και την ανατροπή αυτής της βαρβαρότητας που
τους οδηγεί στην καταστροφή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε το λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Α-
γροτικής Ανάπτυξης και  Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει
ο ιδεατός κόσµος, υπάρχει και η πραγµατικότητα. Ευχάριστο
είναι να µιλούµε για διαγραφή χρεών. Ποιος δεν θέλει να διαγρά-
φει χρέη; Ποιος δεν θα ήταν ευτυχής να µοιράζει δώρα, όπως ο
Άγιος Βασίλης, σε κάθε κοινωνική οµάδα; 

Ζούµε, όµως, σε µια συγκεκριµένη πραγµατικότητα. Η Ελλάδα
είναι σε ένα ευρωπαϊκό πλαίσιο, είναι µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτό της δίνει δικαιώµατα, της επιβάλλει, όµως, και
υποχρεώσεις. Δεν πρέπει αυτά όλα να τα λησµονούµε.

Όπως σας είπα και στην πρωτολογία µου, κ. Μανωλάκου, το
πρόβληµα µε τις τιµές των ζωοτροφών δεν είναι µόνο ελληνικό,
είναι ευρωπαϊκό και παγκόσµιο. Στην Ελλάδα επιτείνεται, βε-
βαίως, λόγω της οικονοµικής κρίσης και του προβλήµατος ρευ-
στότητας.

Για την αντιµετώπιση του προβλήµατος η ηγεσία του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έχει ήδη θέσει το θέµα
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ετέθη στο άτυπο Συµβούλιο
Υπουργών Γεωργίας στην Κύπρο στις 11 Σεπτεµβρίου. Προτεί-
ναµε τη λήψη µέτρων για την αντιµετώπιση της ραγδαίας αύξη-
σης των τιµών των τροφίµων και των ζωοτροφών και στο
Συµβούλιο Υπουργών Γεωργίας τη Δευτέρα στις Βρυξέλλες,
µετά από ελληνικό αίτηµα, προστέθηκε στα προς συζήτηση θέ-
µατα η κατάσταση κρίσης στον τοµέα της κτηνοτροφίας, λόγω
της σηµαντικής αύξησης των τιµών των ζωοτροφών και της οι-
κονοµικής κρίσης. Στο ελληνικό αίτηµα περιγράφονται οι κίνδυ-
νοι βιωσιµότητας της ελληνικής κτηνοτροφίας και ζητείται η
λήψη βραχυπρόθεσµων, αλλά και µεσοπρόθεσµων µέτρων, για
να αποτραπεί η κατάρρευση της κτηνοτροφίας. 

Γίνεται σαφές ότι πέρα από τα προγράµµατα κρατικών ενισχύ-
σεων, είναι αναγκαία η ενεργοποίηση του Ταµείου Αλληλεγγύης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επιπλέον ζητούµε τη στήριξη της καλλιέργειας των ψυχανθών
για την παραγωγή ζωοτροφών, όπως γινόταν παλαιότερα µε τα
ενεργειακά φυτά. Η αύξηση της καλλιέργειας ψυχανθών, που
περνά µέσα από την αναµόρφωση και της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής, καθώς θα µπορούσε να µπει στο λεγόµενο «πρασίνισµα»,
αντιλαµβάνεστε ότι ενισχύει την απεξάρτηση της χώρας από τις
εισαγωγές ζωοτροφών. Με τη νέα ΚΑΠ θα µπορούν να υπάρξουν
και οικονοµικά κίνητρα για την καλλιέργεια κτηνοτροφικών
φυτών. Η νέα ΚΑΠ είναι το 2014.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ζήσε, Μάη µου, να φας τριφύλλι!
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Α-

γροτικής Ανάπτυξης και  Τροφίµων): Το τριφύλλι δεν θα το φάει
κανένας άλλος πέρα από τα πρόβατα, τις κατσίκες και τα άλλα
ζώα.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι χθες υπήρξε παρέµβαση του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στη Βιοµηχανία
Ζάχαρης για τις τιµές διάθεσης των υπολειµµάτων των ζαχαρο-
τεύτλων που διατίθενται ως ζωοτροφές. Υπήρξε διαβεβαίωση
προς τον Υπουργό κ. Τσαυτάρη από τη διοίκηση της βιοµηχανίας
ότι θα επανεξετάσουν τις τιµές διάθεσης της πούλπας. 

Όσον αφορά το ΦΠΑ για τις ζωοτροφές που θέσατε και εσείς
µε το ερώτηµά σας, γνωρίζετε πολύ καλά ότι στο κείµενο διακή-
ρυξης, στην προγραµµατική σύγκλιση των τριών κοµµάτων που
στηρίζουν την Κυβέρνηση, υπάρχει σαφής αναφορά στην πρό-
θεση να µειωθεί το ΦΠΑ για την αγορά αγροτικών εφοδίων, δη-

λαδή σπόρων, λιπασµάτων, φυτοφαρµάκων, ζωοτροφών. Η Κυ-
βέρνηση έχει ορίζοντα τετραετίας και πιστεύω ότι µέσα στον ορί-
ζοντα αυτόν θα υλοποιηθεί και αυτή η δέσµευση.

Τέλος, θέλω να πω ότι είµαστε αποφασισµένοι να πατάξουµε
φαινόµενα ελληνοποιήσεων στο γάλα και το κρέας. Οι εντολές
του Υπουργείου προς τους ελεγκτικούς µηχανισµούς είναι σα-
φείς προς αυτή την κατεύθυνση. Θα είµαστε αµείλικτοι. 

Όσον αφορά την εξισωτική, επειδή είπατε πολλά και αναφέ-
ρατε και νούµερα, η ενηµέρωση που έχω εγώ, κ. Μανωλάκου,
είναι ότι για πρώτη φορά υπήρξαν τόσα λίγα λάθη όσον αφορά
στην καταβολή της εξισωτικής αποζηµίωσης. Δεν ζητάµε πιστο-
ποιητικά νοµιµοφροσύνης από κανέναν, αλλά η εξισωτική απο-
ζηµίωση δίνεται σε κτηνοτρόφους και αγρότες ορεινών και
µειονεκτικών περιοχών για να στηριχθεί η παραγωγή στις ορεινές
και µειονεκτικές περιοχές των κατοίκων της υπαίθρου και για να
µην εγκαταλειφθούν χωράφια, κτήµατα που είναι χαµηλής παρα-
γωγικότητας, για να συνεχίσει η καλλιέργεια. Τα ξέρετε πολύ
καλά όλα αυτά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Θα συζητηθεί η

πρώτη µε αριθµό 276/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την πορεία των οδικών
έργων της Λακωνίας.

Το λόγο έχει ο κ. Δαβάκης για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώ-
τησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, καταθέτοντας αυτή
την επίκαιρη ερώτηση προς τον κύριο Υπουργό, σκοπό είχα να
ανανεώσω το ενδιαφέρον όλων µας και κυρίως της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου για τρία ση-
µαντικά έργα για τη νότια Πελοπόννησο και ιδιαίτερα για τη
Λακωνία, τρία έργα, εκ των οποίων τα δύο έχουν ένα βεβαρηµένο
και αµαρτωλό παρελθόν. Θέλω να πιστεύω ότι η απάντηση του
κυρίου Υπουργού θα φωτίσει και την πορεία εξέλιξης αυτών των
έργων και το χρονοδιάγραµµα που αυτά τα έργα θα δοθούν στην
κυκλοφορία, όπως λέµε στην καθοµιλουµένη, γιατί πρόκειται
περί οδικών έργων. Επίσης θέλω να πιστεύω ότι η απάντησή του
θα διαγράψει µια ευοίωνη προοπτική, προκειµένου και ο λακωνι-
κός λαός, αλλά και όλοι οι επισκεπτόµενοι τον πελοποννησιακό
νότο να µην βλέπουν τουλάχιστον για τα δύο έργα αυτό το
χάσµα που υπήρχε µέχρι τώρα, ένα χάσµα αδιαφάνειας, λεηλα-
σίας εθνικού πλούτου, ένα χάσµα που πολλές φορές όλους µας
και ιδιαίτερα εµάς τους πολιτικούς µάς έκανε να ντρεπόµαστε
τα τελευταία χρόνια. 

Είναι έργα που χαράχθηκαν για να δηµιουργήσουν ευοίωνες
προοπτικές, όπως είπα και πιστεύω ότι πρέπει επιτέλους να δο-
θούν στην κυκλοφορία και να ολοκληρωθεί η διαδικασία τους,
παραλλήλως δε, να υπάρξει όπως έχει προαναγγελθεί από προ-
κατόχους του Υπουργού, η ανάλογη ποινική κύρωση των υπευ-
θύνων. Γιατί τρία βασικά έργα έγιναν την τελευταία επταετία-
οκταετία στη Λακωνία και τα τρία είχαν σοβαρά προβλήµατα,
εκτός από το δρόµο της συµβάσεως παραχώρησης του Λεύ-
κτρου-Σπάρτης ο οποίος πράγµατι προχωρά µε σωστούς ρυθ-
µούς, παρ’ ότι και αυτός ενέχει σηµαντικά ζητήµατα τα οποία
αφορούν αδικίες όσον αφορά τα διόδια σε µια συγκεκριµένη χω-
ροταξικά περιοχή. 

Περιµένω µε ενδιαφέρον την απάντηση του κυρίου Υπουργού,
προκειµένου να υπάρξει αυτή η διαλεύκανση και αυτή η πληρο-
φόρηση την οποία όλοι επιζητούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Καλογιάννης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα αναφερθώ κατ’ αρχάς στον άξονα Λεύκτρου-Σπάρτης, ο
οποίος υλοποιείται µε σύµβαση παραχώρησης όπως γνωρίζετε.
Είναι ένας άξονας σαράντα έξι περίπου χιλιοµέτρων, ο οποίος
έχει αρχίσει να κατασκευάζεται από το 2008. 

Το αρχικό χρονοδιάγραµµα προέβλεπε ότι η ολοκλήρωση του
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συγκεκριµένου άξονα θα γινόταν τώρα, το Σεπτέµβριο του 2012.
Μέχρι σήµερα έχει ολοκληρωθεί το 65% του έργου. Οι κυριότε-
ρες αιτίες καθυστέρησης είναι δύο. Κατ’ αρχάς, το εκτεταµένο
αρχαιολογικό ανασκαφικό έργο και δεύτερον, τα προβλήµατα
στις αναγκαστικές απαλλοτριώσεις ορισµένων ιδιοκτησιών, θέµα
το οποίο γνωρίζετε καλά. Προκειµένου να ολοκληρώσουµε τις
αρχαιολογικές ανασκαφές, µέχρι σήµερα το Υπουργείο έχει δα-
πανήσει 4.200.000 ευρώ που αφορούν µισθοδοσία κυρίως εξει-
δικευµένου και βοηθητικού προσωπικού, προµήθεια υλικών,
διενέργεια αρχαιολογικών ερευνών, εργασίες διατήρησης στην
κατάχωση των αρχαιολογικών ευρηµάτων σύµφωνα µε τις οδη-
γίες που δίνει το καθ’ ύλην αρµόδιο Υπουργείο Πολιτισµού. Επί-
σης, θα καταβληθεί ποσό περίπου 800.000 ευρώ επιπλέον για
την απόσπαση δύο λουτρικών εγκαταστάσεων ρωµαϊκών χρόνων
και για την τοποθέτησή τους σε έναν ειδικά διαµορφωµένο χώρο
στο σταθµό εξυπηρέτησης αυτοκινητιστών στην Πελλάνα. Η δεύ-
τερη αιτία καθυστέρησης οφείλεται στην άρνηση ορισµένων ιδιο-
κτητών να παραδώσουν τις ιδιοκτησίες τους, προκειµένου να
προχωρήσει ο οδικός άξονας, παρά το γεγονός ότι είχε συντε-
λεστεί η αναγκαστική απαλλοτρίωση και είχε κατατεθεί η αναλο-
γούσα αποζηµίωση στο Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων. 

Έχει ήδη χορηγηθεί µία παράταση στην παράδοση των χώρων
εκτέλεσης του έργου µέχρι το Νοέµβριο του 2013. Μετά την ολο-
κλήρωση των αρχαιολογικών ανασκαφών είναι προφανές ότι οι
εργασίες στο συγκεκριµένο οδικό άξονα θα προχωρήσουν µε
πολύ πιο γρήγορο ρυθµό και εκτιµάται ότι περίπου σε ενάµιση
χρόνο από σήµερα αυτό το κοµµάτι της σύµβασης παραχώρη-
σης Κόρινθος – Τρίπολη - Καλαµάτα και Λεύκτρο – Σπάρτη θα
είναι στο σύνολό του ολοκληρωµένο. 

Στη δευτερολογία µου θα σας δώσω ορισµένα πρόσθετα στοι-
χεία για τους άλλους δύο άξονες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κύριε Δαβάκη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Θα απαντήσω επί του πρώτου ζητή-

µατος το οποίο έθιξε στην απάντησή του ο κύριος Υπουργός. 
Πράγµατι, η παρουσίαση αυτού του αρχαιολογικού ενδιαφέ-

ροντος στον δρόµο Λεύκτρο - Σπάρτη είναι µία πρωτοφανής υπό-
θεση, η οποία φωτίζει µία νέα ιστορία στη βόρεια Λακεδαίµονα.
Θεωρώ ότι και το Υπουργείο Πολιτισµού έχει πεδίο δόξης λαµ-
πρόν, προκειµένου να δώσει µία σύγχρονη προοπτική της συνύ-
παρξης οδικών έργων µε αρχαιολογικά ευρήµατα. Ανατρέπεται
ένα µεγάλο κοµµάτι της λακωνικής ιστορίας, όταν σε απόσταση
εκατό, διακοσίων, τριακοσίων µέτρων έχουν ανευρεθεί διάφοροι
αρχαίοι παραποτάµιοι οικισµοί του Ευρώτα. Πράγµατι είναι πολύ
σηµαντική αυτή η εξέλιξη, κύριε Υπουργέ, η οποία εκφεύγει των
αρµοδιοτήτων του Υπουργείου σας, αλλά εν πάση περιπτώσει,
νοµίζω ότι και το Υπουργείο Πολιτισµού µε τα γλίσχρα οικονο-
µικά τα οποία διαθέτει αυτήν τη στιγµή θα πρέπει να έχει µία
σωστή προσέγγιση. Σηµειωτέον δε ότι είναι θέµατα τα οποία
αφορούν όλη την ευρύτερη περιοχή και αφορούν και τους διερ-
χόµενους οι οποίοι θα έρχονται και θα επισκέπτονται αυτά τα
µέρη. 

Τώρα, δεν έχω τις απαντήσεις των άλλων δύο θεµάτων τα
οποία έχουµε θίξει, δεδοµένου ότι ο χρόνος είναι λίγος. Νοµίζω
ότι τα ζητήµατα των απαλλοτριώσεων για το Λεύκτρο – Σπάρτη
είναι πολύ σηµαντικά. Υπάρχουν δυσλειτουργίες, υπάρχουν και
αδικίες σε πολλούς συµπολίτες µας αγρότες, οι οποίοι αναγκά-
ζονται εξαιτίας της διελεύσεως του δρόµου να παραχωρήσουν
τις καλλιέργειές τους, τα χωράφια τους και πρέπει και αυτό να
το δούµε µε µία ιδιαίτερη προσοχή. 

Το κεφαλαιώδες ζήτηµα αδικίας, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά
το δρόµο Λεύκτρο - Σπάρτη είναι η τοποθέτηση σταθµού διοδίων
σε κόµβο στην περιοχή του Λογκανίκου όπου διέρχεται ο µεγά-
λος δρόµος, µε αποτέλεσµα οι κάτοικοι του χωριού αυτού να
αναγκάζονται να πληρώνουν διόδια για να πάνε στον ίδιο νοµό,
στην πρωτεύουσα του δήµου τους, στη Σπάρτη. Αντιλαµβάνεστε
ότι είναι κάτι εξωφρενικό. Δεν µπορεί οι κάτοικοι συγκεκριµένου
χωριού να πληρώνουν διόδια για να πάνε από το χωριό τους στη
Σπάρτη και να επιστρέψουν. Ο προκάτοχος Υπουργός κ. Μαγ-

κριώτης, είχε µιλήσει για διεξαγωγή διαπραγµατεύσεων µε τους
παραχωρησιούχους για να υπάρξει µία καλύτερη πολιτική στο
ζήτηµα της καταβολής διοδίων. Την ανέφερε ως εκπτωτική πο-
λιτική. 

Εγώ θα έλεγα ότι θα έπρεπε να καταργηθεί η καταβολή διο-
δίων ή τα διόδια στο συγκεκριµένο σηµείο. Δεν µπορούν οι κύριοι
παραχωρησιούχοι να τιµωρούν συγκεκριµένη κοινότητα. 

Όσον αφορά άλλα θέµατα, υπάρχουν µεγάλες φθορές στο αρ-
δευτικό δίκτυο της περιοχής από τον παραχωρησιούχο. Πρέπει
να επιληφθείτε, κύριε Υπουργέ. Επίσης υπάρχουν σοβαρές δυσ-
λειτουργίες και κακοτεχνίες σε άλλα παράπλευρα θέµατα, όπως
είναι υδραυλικά έργα κ.λπ.. 

Έχουν καταστραφεί αγροτικοί δρόµοι από τη διέλευση του
δρόµου, όπως επίσης το αρδευτικό δίκτυο της περιοχής Λογγα-
νίκου στον κάµπο της περιοχής, ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να
δείτε ως επιβλέποντες και ως –θα έλεγα- κυρίαρχος µέτοχος
στην όλη υπόθεση. 

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας για την απάντηση όσον
αφορά τα άλλα δύο έργα. Βέβαια θα ήθελα να πω και κάτι πε-
ραιτέρω, δεδοµένου ότι ο κύριος Υπουργός -εξαιτίας του χρό-
νου- δεν απάντησε στο σύνολο της ερωτήσεώς µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Κατ’ αρχάς σε ό,τι αφορά το αρχαιολογικό-ανασκαφικό
έργο, σας διαβεβαιώνω, αγαπητέ συνάδελφε, ότι είµαστε πράγ-
µατι σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Πολιτισµού και γίνε-
ται εξαιρετική δουλειά στον τοµέα αυτό. Βεβαίως, υπάρχει µία
υστέρηση στο χρόνο και αυτό είναι µία σηµαντική παράµετρος
σε ό,τι αφορά την ολοκλήρωση των έργων.

Στο θέµα των πλευρικών διοδίων, που θέτετε µε την ερώτησή
σας, στον ανισόπεδο κόµβο Λογγανίκου, στη σύµβαση παραχώ-
ρησης για το συγκεκριµένο κόµβο προβλέπεται η δηµιουργία
ανοιχτού συστήµατος διοδίων. 

Θέλω να επισηµάνω ότι όσον αφορά τις µετακινήσεις των κα-
τοίκων -όχι µόνο στη συγκεκριµένη περιοχή που θέτετε, αλλά
γενικότερα- µία αρχή που ισχύει σε όλους τους αυτοκινητόδρο-
µους, στους οποίους τίθενται διόδια, είναι ότι υπάρχει η εναλ-
λακτική λύση των υφιστάµενων οδικών αξόνων χωρίς διόδια.
Μπορεί ο κάθε χρήστης να επιλέξει ποιο δρόµο θα πάρει. 

Το Υπουργείο, όπως γνωρίζετε καλά, βρίσκεται σε συζήτηση
µε τους παραχωρησιούχους σε ό,τι αφορά την εφαρµογή µιας
ενιαίας εθνικής πολιτικής για τα διόδια σε όλους τους αυτοκινη-
τόδροµους της χώρας, όπου στόχος είναι να υπάρχουν µικρότε-
ρες χρεώσεις στους συχνούς χρήστες στους συγκεκριµένους
άξονες.

Σε ό,τι αφορά τα άλλα δύο έργα που έχετε θέσει στην ερώ-
τησή σας, το τµήµα Σκούρα-Πυρί είναι ένα έργο που δεν αφορά
το Υπουργείο µας, αφορά την Περιφέρεια Πελοποννήσου. Ζητή-
σαµε και πήραµε τα σχετικά στοιχεία και η περιφέρεια µας ενη-
µέρωσε ότι το έργο εντάχθηκε στο ΠΕΠ Πελοποννήσου και θα
επαναδηµοπρατηθεί το συντοµότερο δυνατό. 

Σε ό,τι αφορά το τρίτο έργο, την παράκαµψη Βουτιάνων, και
αυτό είναι έργο της περιφέρειας και όχι του Υπουργείου. Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία που πήραµε, η σύµβαση της εργολαβίας
έχει υπογραφεί στις 30 Ιουλίου 2012, προ µηνός δηλαδή. Οι ερ-
γασίες άρχισαν, εκτελούνται και η προθεσµία ολοκλήρωσης του
έργου είναι η 31η Ιανουαρίου 2013.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να µι-

λήσω για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Δεν προβλέπεται

από τον Κανονισµό. Αν χρειαστεί, µπορείτε να επανέρθετε µε
ερώτηση. 

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 272/18.9.2012 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού των Ανεξάρτητων Ελ-
λήνων κ. Τσαµπίκας (Μίκας) Ιατρίδη προς τους Υπουργούς Ανά-
πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύ-
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ων και Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε τη σύνδεση Αλεξαν-
δρούπολης και Μπουργκάς µε σιδηροδροµική γραµµή. 

Κυρία Ιατρίδη, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.  
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η περίπτωση του λιµανιού της Αλεξανδρούπολης νοµίζω ότι

είναι χαρακτηριστική για το στρατηγικό σχεδιασµό που υπάρχει
από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση για το ξεπούληµα των βασικών
υποδοµών της χώρας µας. 

Και µιλάµε για ένα λιµάνι που είναι το µοναδικό µεγάλο λιµάνι
της Θράκης, το οποίο αποτελεί µια από τις βασικές πύλες της
βόρειας Ελλάδας, µαζί µε τους λιµένες της Θεσσαλονίκης και
της Καβάλας, για την κίνηση εµπορευµάτων από και προς τις
χώρες της Ανατολικής Ευρώπης και των Βαλκανίων, µε σηµαν-
τική εξαγωγική κίνηση. Αποτελεί επίσης το σπουδαιότερο συγ-
κοινωνιακό και εµπορικό κόµβο της περιοχής. 

Αυτό το λιµάνι ο ελληνικός λαός, οι Έλληνες φορολογούµενοι
το έχουν πληρώσει και δυστυχώς βλέπουν να παραµένει ένα
«τυφλό» λιµάνι, όπως λένε οι ίδιοι. Βρίσκεται µάλιστα σε µια θέση
της οποίας η σηµασία έχει αναγνωριστεί ήδη από το 1880, όταν
άρχισε να λειτουργεί ο περίφηµος φάρος της Αλεξανδρούπολης. 

Και όµως µέχρι και τώρα ενώ έχουν δοθεί αρκετά εκατοµµύρια
για την κατασκευή ενός σύγχρονου τεράστιου λιµανιού, όπως
σας είπα, δεν έχει δοθεί το περίπου 1 εκατοµµύριο ευρώ προκει-
µένου να ολοκληρωθεί η διαδικασία και η σύνδεση του λιµανιού
µε τον ΟΣΕ, που πρόκειται για 300 µέτρα.

Όλα αυτά τη στιγµή που οι Οργανισµοί Λιµένων Αλεξανδρού-
πολης και Μπουργκάς έχουν έρθει σε διασυνοριακή συµφωνία
και η σύνδεσή τους έχει εξασφαλιστεί και από την ευρωπαϊκή
επιτροπή και µε ποσό το οποίο έχει εγκριθεί και το οποίο έπρεπε
να είχε ήδη ξεκινήσει διαδικασίες το Σεπτέµβρη, αυτό το µήνα
για τον οποίο µιλάµε τώρα.

Πρόκειται για µία πολύ σηµαντική γραµµή για την ανάπτυξη
ενός διαδρόµου συνδυασµένων εµπορευµατικών µεταφορών
που θα συνδέει το Αιγαίο µε τη Μαύρη Θάλασσα. Πρόκειται για
την ονοµασία Sea To Sea, δηλαδή από λιµάνι σε λιµάνι και το
οποίο θα περιλαµβάνει τµήµα θαλάσσιας µεταφοράς µε τις κύ-
ριες γραµµές και ρότες της Μεσογείου, καταστώντας έτσι την
Ελλάδα µας ένα σύγχρονο κέντρο συνδυασµένων µεταφορών
και ενισχύοντας ακόµα περισσότερο τη γεωστρατηγική και γεω-
πολιτική θέση της πατρίδας µας, αλλά και του συγκεκριµένου λι-
µανιού.

Θα ήθελα να πω και να σηµειώσω πως ο πρώην Υφυπουργός
Ανάπτυξης ο κ. Γεωργιάδης αλλά και ο πρώην Υπουργός Μετα-
φορών κ. Βορίδης είχαν τονίσει πέρυσι, πριν από ένα χρόνο το
2011, ότι απαιτείται άµεσα η δηµιουργία και η ολοκλήρωση
αυτών των 300 µέτρων προκειµένου να συνδεθεί το λιµάνι µε τον
ΟΣΕ και ότι θα είχαν ολοκληρωθεί οι εργασίες στις 10 Φεβρουα-
ρίου του 2012. Βεβαίως, µέχρι τώρα έχει περάσει ένας χρόνος
και δεν έχουµε δει να υλοποιείται απολύτως τίποτα. Και το ερώ-
τηµα είναι γιατί;

Θα πρέπει να µας απαντήσει η Κυβέρνηση για ποιο λόγο δεν
προχωρά στην εκτέλεση του συγκεκριµένου έργου, όταν την ίδια
στιγµή δίνει εκατοντάδες εκατοµµύρια σε µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις. Χαρακτηριστική είναι και η απάντηση που έδωσε προ
ολίγου και ο αρµόδιος Υπουργός Εργασίας για τις διαταγές πλη-
ρωµής οι οποίες έχουν εκδοθεί. Ανέφερε και η συνάδελφός µου
κ. Χρυσοβελώνη το παράδειγµα της ΜΚΟ «Νόστος», που πρόκει-
ται για 1 εκατοµµύριο ευρώ η επιδότηση αυτή. 

Θα πρέπει εποµένως να µας απαντήσουν γιατί για τόσα λίγα
χρήµατα δεν έχει ολοκληρωθεί;

Και τέλος για ποιο λόγο απαξιώνεται συστηµατικά και –νοµίζω-
πλέον και συνειδητά µε τον τρόπο αυτό το λιµάνι της Αλεξαν-
δρούπολης αλλά και ο ίδιος ο ΟΣΕ προκειµένου να αξιοποιηθούν
προς όφελος των πιστωτών µας; 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει, για να απαντήσει, ο Αναπληρωτής Υπουργός

Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Σταύρος Καλογιάννης για τρία λεπτά.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να δώσω πολύ συγκεκριµένα στοιχεία σε ό,τι αφορά
το έργο. Κατ’ αρχάς η σχετική µελέτη έχει ήδη ολοκληρωθεί,
αγαπητή κυρία συνάδελφε. Η οριστική της έγκριση και η παρα-
λαβή της από την ΕΡΓΟΣΕ γίνεται τις αµέσως επόµενες ηµέρες.
Η κατασκευή του έργου θα υποβληθεί προς ένταξη στο Περιφε-
ρειακό Υπηρεσιακό Πρόγραµµα Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης µετά από πρόσκληση η οποία θα ανοίξει τον επόµενο
µήνα, τον Οκτώβριο του 2012. 

Η ΕΡΓΟΣΕ θα αναλάβει τη δηµοπράτηση και την υλοποίηση
του έργου που έχει έναν εκτιµώµενο προϋπολογισµό της τάξεως
των 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Η διενέργεια του διαγωνισµού προβλέπεται να πραγµατοποι-
ηθεί το Φεβρουάριο του 2013 και το έργο θα είναι έτοιµο σε ένα
χρόνο από την ηµέρα δηµοπράτησής του. Το έργο θα συνδέει
µε ένα πλέγµα γραµµών συνολικού µήκους δύο χιλιοµέτρων το
λιµένα της Αλεξανδρούπολης µε τον σταθµό εµπορευµατοκιβω-
τίων.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι το έργο αντιµετωπίζεται από
πλευράς Υπουργείου µε κάθε σοβαρότητα έτσι ώστε να προσκο-
µίζει το µέγιστο δυνατό όφελος και στον ΟΣΕ και στο λιµένα Αλε-
ξανδρούπολης, κυρίως όµως στην εθνική οικονοµία.

Συνεπώς όχι µόνο δεν απαξιώνονται ο ΟΣΕ και ο λιµένας Αλε-
ξανδρούπολης, αλλά αντιθέτως µε το έργο, το οποίο ουσιαστικά
είναι έτοιµο προς δηµοπράτηση, αναβαθµίζονται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε εµείς.
Το λόγο έχει η κ. Ιατρίδη.
ΤΣΑΜΠΙΚΑ ΙΑΤΡΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως, οι πράξεις και οι καθυστερήσεις µιλούν από µόνες

τους και δεν µιλώ για τον παριστάµενο κύριο Υπουργό σε καµµία
περίπτωση. Απλώς και στην περίπτωση του λιµανιού της Αλεξαν-
δρούπολης έχουµε µία συστηµατική απαξίωση των βασικών και
στρατηγικών υποδοµών της χώρας -σας είπα και προηγουµένως-
και ενός λιµανιού του οποίου είναι αποδεδειγµένη η πλεονεκτική
και ανταγωνιστική του γεωγραφική θέση, το οποίο όµως απαιτεί
αναπτυξιακά µέτρα. 

Δεν µπορώ να καταλάβω για ποιο λόγο εδώ και ένα χρόνο,
όταν και από τους προηγούµενους Υπουργούς της Νέας Δηµο-
κρατίας είχε γίνει και είχε υπογραµµιστεί σε όλα τα µήκη και τα
πλάτη ακόµα και µε επισκέψεις ακόµα και µε επίκαιρες ερωτή-
σεις άλλων συναδέλφων της περιοχής, δεν έχουν ολοκληρωθεί
αυτά τα 300 µέτρα.

Πρόκειται για 1 εκατοµµύριο µόνο. Αν κόψουµε από το νοµο-
σχέδιο, το οποίο ψηφίσαµε χθες για την περιστολή δηµοσίων δα-
πανών, που απ’ ότι πληροφορήθηκα και µόνο οι µειώσεις, οι
οποίες ψήφισε η Κυβέρνηση και έφερε στην Ολοµέλεια, από τις
αποζηµιώσεις του Προέδρου της Δηµοκρατίας και του Προ-
έδρου της Κυβέρνησης, αµέσως-αµέσως πρόκειται για µισό εκα-
τοµµύριο. Αν περικόψουν και άλλα τόσα χρήµατα από τις µη
κυβερνητικές οργανώσεις, τότε θα συνδεθεί άµεσα το λιµάνι µε
τον ΟΣΕ.

Αν είναι δυνατόν ακόµη να συζητούµε σήµερα και µετά από
τόσο καιρό για τη σύνδεση του λιµανιού µε τον ΟΣΕ, όταν και ο
ίδιος ο Κώστας Καραµανλής είχε προσπαθήσει να ενισχύσει
αυτήν την γεωστρατηγική θέση της Αλεξανδρούπολης µε το γνω-
στό αγωγό Μπουργκάς-Αλεξανδρούπολη -διότι και εκεί προβλέ-
πονταν η σύνδεση του αγωγού- όταν ο ίδιος ο σταθµός της
Βουλγαρίας όλο αυτό το διάστηµα αναπτύσσεται, αλλά και χρη-
σιµοποιεί κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, προκειµένου να
εξελίσσεται και προκειµένου να ολοκληρωθεί, στην Ελλάδα και
στην Αλεξανδρούπολη και, κυρίως, µε τα θέµατα, τα οποία αντι-
µετωπίζουµε αυτήν τη στιγµή στη Θράκη.

Από και εκεί πέρα, νοµίζω ότι δεν γίνεται να αφήσουµε το λι-
µάνι της Αλεξανδρούπολης «τυφλό» λιµάνι, όπως σας είπα,
χωρίς να υπάρχει η σύνδεσή του µε την Εγνατία Οδό, χωρίς να
υπάρχει η σύνδεσή του µε τη σιδηροδροµική αυτή γραµµή και
νοµίζω ότι αυτή είναι µία πολύ βασική παράλειψη.

Η ολοκλήρωση του συγκεκριµένου έργου, όπως είναι πλέον
ευρέως γνωστό και όπως είναι –νοµίζω- κοινά αποδεκτό, θα συµ-
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βάλλει στην ανάπτυξη, όχι µόνο του νοµού  Έβρου, όχι µόνο της
Θράκης, αλλά και της ίδιας της Ελλάδας.

Όµως, το ζητούµενο είναι ότι απαιτούνται αυτήν τη στιγµή, σ’
αυτήν τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία, σοβαρές και σωστά δο-
µηµένες πρωτοβουλίες αξιοποίησης, προκειµένου να µην αντι-
µετωπίζουµε τέτοια θέµατα, εκτός αν, όπως µε την τροπολογία,
την οποία είχε φέρει ο αρµόδιος Υπουργός Ναυτιλίας προχθές,
µία τροπολογία πεντακοσίων σελίδων, σ’ αυτό το πλαίσιο θα συ-
νεχίσει να κινείται η Κυβέρνηση, προκειµένου σε τροπολογίες
που έρχονται Παρασκευή µεσάνυχτα να προσπαθούν να ξεπου-
λήσουν τις βασικές υποδοµές της χώρας µας, να προσπαθούν
να ξεπουλήσουν στους δανειστές µας τα βασικά λιµάνια. 

Σε πολλούς έχει αρχίσει πλέον να υπάρχει το εύλογο ερώτηµα:
«Μήπως επίτηδες τα αφήνουµε εδώ και ένα χρόνο;». Κανείς δεν
µπορεί να καταλάβει γιατί υπάρχει αυτή η αδικαιολόγητη καθυ-
στέρηση.

Θα ήθελα να κλείσω µε τις δηλώσεις, τις οποίες είχε κάνει ο
ίδιος ο πρώην Υφυπουργός Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργιάδης και νο-
µίζω ότι αποτυπώνει ακόµη και µέχρι σήµερα την κατάσταση και
θα πρέπει να τα λάβει πολύ σοβαρά υπ’ όψιν του και ο ίδιος, ο
οποίος είναι σήµερα Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και
η Κυβέρνηση. 

Είχε πει, λοιπόν, χαρακτηριστικά ακριβώς πριν ένα χρόνο: «Ο
τρόπος που έχει αντιµετωπίσει το κράτος το συγκεκριµένο έργο,
τα τριακόσια µέτρα, τα οποία απαιτούν τόσα λίγα χρήµατα, το
όφελος των οποίων είναι πολλαπλά  ανταποδοτικό και κοινωνικά
και οικονοµικά, αποτελεί ένα παράδειγµα του γιατί βρίσκεται η
χώρα σήµερα στο χείλος της καταστροφής».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Κύριε Υπουργέ,  έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανά-

πτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Εκτιµώ ότι ήµουν εξαιρετικά σαφής στην απάντηση που σας
έδωσα, αγαπητή συνάδελφε. Δεν τίθεται θέµα µη εξεύρεσης κον-
δυλίων ή ο,τιδήποτε άλλο. Δεν έχει σχέση το έργο µε τροπολο-
γίες που λέτε, µε δανειστές, µε ο,τιδήποτε άλλο. 

Τα πράγµατα είναι πολύ ξεκάθαρα. Έγιναν οι σχετικές µελέ-
τες, ανοίγει η πρόσκληση στο ΠΕΠ ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης τον επόµενο µήνα, η ΕΡΓΟΣΕ θα υποβάλλει την πρό-
ταση, θα ενταχθεί το έργο, θα χρηµατοδοτηθεί και θα κατα-
σκευαστεί. Αυτό είναι το χρονοδιάγραµµα, το οποίο σας έδωσα
και το οποίο θα τηρηθεί.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο  Α’  Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Θέλω να πω δύο τρία πράγµατα σε ό,τι αφορά την πρόταση
«θάλασσα µε θάλασσα», την οποία αναφέρατε προηγουµένως,
η οποία πραγµατικά παρουσιάζει πολύ µεγάλο ενδιαφέρον για
την ευρύτερη περιοχή. Πρόκειται για µία µελέτη, η οποία έχει
στόχο τη διερεύνηση της βιωσιµότητας νέων –θα έλεγα- πολυ-
τροπικών συνδέσεων µεταξύ του Αιγαίου και της Μαύρης Θά-
λασσας. Η πρόταση αυτή έχει υποβληθεί αρµοδίως στην
ευρωπαϊκή επιτροπή, έχει αξιολογηθεί θετικά ήδη και θα εξετα-
στεί βάσει αυτής της µελέτης η σιδηροδροµική σύνδεση των λι-
µανιών Καβάλας-Αλεξανδρούπολης από ελληνικής πλευράς και
αφετέρου Βάρνας-Μπουργκάς, αλλά και του λιµένα Ρούσε στο
Δούναβη, προκειµένου να επιτευχθεί η σύνδεση µέσω πλωτών
οδών µε την κεντρική Ευρώπη.

Η εν λόγω δράση έχει ήδη προταθεί για έγκριση στην ευρω-
παϊκή επιτροπή και θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής προς
ενηµέρωση δική σας και των συναδέλφων Βουλευτών ένα χάρτη
της συγκεκριµένης πρότασης και κάποια οικονοµικά στοιχεία.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Σταύρος Κα-

λογιάννης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Επόµενη είναι η τέταρτη µε αριθµό 275/18-9-2012 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσια-
λιστικού Κινήµατος κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τους Υπουργούς
Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων και Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής,
σχετικά µε τη µείωση της τιµής του φυσικού αερίου για τους βιο-
µηχανικούς καταναλωτές.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κάθε µέρα θα δίνεται

στον ελληνικό λαό και στην πολιτική του ηγεσία η δυνατότητα να
αντιλαµβάνεται αυτό που ίσως δεν είχε αντιληφθεί από την
πρώτη στιγµή, αλλά που προϊόντος του χρόνου και προϊούσης
της κρίσης κάθε µέρα ζει η ελληνική κοινωνία και η ελληνική πο-
λιτική ηγεσία µε τον πιο οδυνηρό τρόπο. Θα µας δίνεται, λοιπόν,
η δυνατότητα να αντιλαµβανόµαστε ότι η χώρα δεν πάσχει, δεν
υποφέρει µόνο από κρίση δηµοσίου χρέους, αλλά πάσχει και
υποφέρει ταυτοχρόνως και µε τρόπο ισοϋψή και από την κρίση
ανταγωνιστικότητας. Με λίγες λέξεις δηλαδή, η χώρα δεν µπορεί
να δανειστεί για να καλύψει τις ανάγκες της και για να δηµιουρ-
γήσει αναπτυξιακή βάση και η χώρα δεν µπορεί να πουλήσει τα
προϊόντα της. 

Σε αυτό το πλαίσιο κοιτά κανείς µε πάρα πολύ ενδιαφέρον,
ανησυχία και αγωνία ορισµένα στατιστικά. Κατά την Ένωση Βιο-
µηχανικών Καταναλωτών Ενέργειας, η τιµή µονάδας ανά mwh
του φυσικού αερίου στην πατρίδα µας είναι η υψηλότερη στην
Ευρώπη. 

Κύριε Υπουργέ, θα καταθέσω το σχετικό πίνακα. 
Το έχω αναφέρει στην επίκαιρη ερώτησή µου και σας ρωτώ αν

ο πίνακας της ένωσης αυτής είναι ακριβής, αν είναι ακριβές δη-
λαδή ότι εµείς δηµιουργούµε κόστος ανά mwh στο βιοµηχανικό
καταναλωτή 58 ευρώ, όταν οι Γερµανοί δηµιουργούν κόστος 28
ευρώ, οι Αυστριακοί 28 ευρώ, οι Κροάτες 37 ευρώ, οι Σλοβάκοι
34 ευρώ κ.ο.κ.. Έχει νόηµα και σηµασία να ξέρουµε αν έτσι έχουν
τα πράγµατα. Αν είναι έτσι τα πράγµατα, να ακόµη ένας όρος,
να ακόµη µία αιτία γιατί οι επιχειρήσεις µετακοµίζουν από την
Ελλάδα, κλείνουν ή απειλούνται µε κλείσιµο και γιατί κατά συνέ-
πεια εδώ και χρόνια ζούµε τη µείωση των εσόδων του δηµόσιου
ταµείου, που σηµαίνει µείωση πόρων για πολιτικές στο κοινωνικό
επίπεδο, αλλά και µείωση πόρων για τα ασφαλιστικά ταµεία, άρα
µειωµένες συντάξεις, µειωµένη κοινωνική ασφάλιση.

Κύριε Υπουργέ, πρωτίστως, θέλω να µου επιβεβαιώσετε τον
πίνακα που ανέφερα και θα καταθέσω ή να µου πείτε ότι δεν είναι
σωστός και άλλως έχουν τα στοιχεία, ούτως ώστε να µπορέ-
σουµε στη δευτερολογία µας να κάνουµε τη συζήτηση που πρέ-
πει να κάνουµε. 

Ευχαριστώ.  
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός κ. Ασηµάκης Παπαγεωργίου για τρία
λεπτά. 

ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Όπως είναι γνωστό, για το ρυθµιστικό πλαίσιο το οποίο διέπει
τη λειτουργία της αγοράς του φυσικού αερίου αρµόδια είναι η
ΡΑΕ, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. Οι κανόνες, λοιπόν, που
ισχύουν είναι απολύτως εναρµονισµένοι µε την ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία και λειτουργούν, ασφαλώς, µε ανταγωνιστικά κριτήρια. 

Σε θεσµικό επίπεδο, µετά το ν. 4001/2011 η αγορά φυσικού
αερίου είναι πλήρως απελευθερωµένη. Η ΔΕΠΑ παραµένει βα-
σικός προµηθευτής, ενώ το νοµικό πλαίσιο διασφαλίζει τη δυνα-
τότητα ελεύθερης πρόσβασης όλων των ενδιαφεροµένων στην
αγορά φυσικού αερίου. Επιτρέπει δηλαδή σε ηλεκτροπαραγω-
γούς, µεγάλους βιοµηχανικούς καταναλωτές και βιοµηχανίες
εντός των περιοχών δικαιοδοσίας ΕΠΑ µε κατανάλωση άνω των
100.000 mwh σε ετήσια βάση να προµηθεύονται ελεύθερα φυ-
σικό αέριο. 
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Η ΔΕΠΑ προµηθεύεται φυσικό αέριο σε αέρια και υγροποι-
ηµένη µορφή βάσει µακροχρόνιων συµβάσεων προµήθειας,
ενίοτε δε και υγροποιηµένο φυσικό αέριο από την ελεύθερη
αγορά spot. 

Ο τρόπος υπολογισµού των τιµών προµήθειας φυσικού αερίου
στα ελληνικά σύνορα από κάθε προµηθευτή µέσω µακροχρόνιων
συµβάσεων διαφέρει και καθορίζεται στην αντίστοιχη σύµβαση
προµήθειας. Βασίζεται δε, σύµφωνα µε τη διεθνή πρακτική, στο
µέσο όρο µηνιαίων διεθνών τιµών αργού πετρελαίου και πετρε-
λαϊκών προϊόντων του προηγούµενου εξαµήνου ή εννιαµήνου. 

Οι βιοµηχανικοί καταναλωτές που προµηθεύονται φυσικό
αέριο από τις εταιρείες παροχής αερίου, τις ΕΠΑ, τιµολογούνται
απ’ αυτές. Η τιµή πώλησης του αερίου από τη ΔΕΠΑ προς τις
ΕΠΑ είναι συνάρτηση της τιµής φυσικού αερίου που η ΔΕΠΑ
προµηθεύεται βάσει των συµβάσεων, όπως ανέφερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υφυπουργού)

Οι ΕΠΑ διαµορφώνουν τα τιµολόγια πώλησης φυσικού αερίου
προς τους καταναλωτές τους, σύµφωνα µε τους όρους των
αδειών διανοµής που τους έχουν χορηγηθεί.

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, οι ΕΠΑ επιλέγουν ελεύθερα τη µε-
θοδολογία καθορισµού των τιµολογίων υπό την προϋπόθεση, βέ-
βαια, ότι αυτά είναι διαφανή και ανακοινώσιµα. Ταυτόχρονα, τα
ετήσια έσοδά τους από τη διανοµή και προµήθεια φυσικού αε-
ρίου δεν µπορούν να υπερβαίνουν ένα προκαθορισµένο στην
άδεια διανοµής όριο. Η τήρηση αυτού του ορίου ελέγχεται από
τη ΡΑΕ. Το θεσµικό πλαίσιο δεν υποχρεώνει τις ΕΠΑ να έχουν
παρόµοιες µεταξύ τους τιµές ή να ακολουθούν κοινή τιµολογιακή
πολιτική, που επίσης υπόκειται στον έλεγχο της ΡΑΕ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η δε τιµολογιακή πολιτική της ΔΕΠΑ για την πώληση του αε-

ρίου στους µεγάλους βιοµηχανικούς πελάτες που αναφέρατε και
τους ηλεκτροπαραγωγούς βασίζεται στο κόστος προµήθειας της
µεταφοράς και της διανοµής. Αντίθετα, στους µικρότερους πε-
λάτες βασίζεται στην τιµή του ανταγωνιστικού καυσίµου, δηλαδή
µαζούτ ή πετρέλαιο θέρµανσης, ανεξάρτητα από την εξέλιξη κό-
στους της τιµής του φυσικού αερίου, ώστε τα τιµολόγια του φυ-
σικού αερίου να είναι ανταγωνιστικά.

Λόγω του χρόνου, για το υπόλοιπο της ερώτησης θα απαν-
τήσω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος για τρία λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ολοκλήρωσε βέ-

βαια ο Υπουργός την απάντησή του και άρα πρέπει να περιµένω
να τον ακούσω. Βέβαια, δεν θα έχω τριτολογία, αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει πρέπει να µάθουµε τι ακριβώς συµβαίνει εδώ. Ας συµ-
βάλουµε και οι δύο.

Κοιτάξτε, αν προσπαθείτε να πείτε ότι το όλο θέµα έχει αφεθεί
στην ελεύθερη αγορά και στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας και η
κατάληξη της ελεύθερης αγοράς και της παρέµβασης της Ρυθ-
µιστικής Αρχής Ενέργειας είναι να είµαστε ακριβότεροι στην Ευ-
ρώπη, να λιώνουµε κατά κυριολεξία τη βιοµηχανία µας, να
οδηγούµε σε κλείσιµο µία προς µία τις επιχειρήσεις, να οδη-
γούµε τον κόσµο στην ανεργία, το δηµόσιο ταµείο να είναι χωρίς
χρήµατα, τα ασφαλιστικά ταµεία να είναι χωρίς χρήµατα, τότε
πρέπει να οργανώσετε παρέµβαση. Βέβαια, δεν άκουσα τι ακρι-
βώς θα µου πείτε στο τέλος της απάντησής σας, αλλά η φορά
της απάντησης µε την εξιστόρηση του τι ακριβώς συµβαίνει, δεν
αρκεί. Χρειάζεται παρέµβαση. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον, η αγορά είναι τύποις ελεύθερη. Έχω µεγάλη εµπει-
ρία, κύριε Υπουργέ, όταν ήµουν Τοµεάρχης Εξωτερικών του
ΠΑΣΟΚ από τις διαµαρτυρίες της ιταλικής πρεσβείας για το τι
συνέβη στην επένδυση σε φυσικό αέριο της ΕNEL στη Βοιωτία!
Δέκα χρόνια έκαναν προσπάθειες να µπουν στην ελληνική αγορά
–τα πέντε χρόνια η διοίκηση και τα υπόλοιπα πέντε χρόνια η δι-
καιοσύνη- και δεν τους επέτρεψαν να µπουν τελικά! Κέρδισαν δι-
καστικές αποφάσεις και τους έδιωξαν! Και οι Υπουργοί της
Κυβέρνησής σας έχουν µεγάλη εµπειρία από την υπόθεση αυτή.

Τύποις είναι ελεύθερη η ελληνική αγορά. Κατ’ ουσίαν είναι µία
κλειστή αγορά.

Ας προχωρήσουµε τώρα παρακάτω να δούµε τι ακριβώς συµ-
βαίνει. Σας ζήτησα να µου πείτε αν ο πίνακας που κατέθεσα –τον
έχω επισυνάψει στην επίκαιρη ερώτησή µου, άρα σας τον έχω
καταστήσει γνωστό- είναι έγκυρος. 

Το δεύτερο που θέλω να µου πείτε είναι αν είναι αληθές ότι η
ΔΕΠΑ, ο όµιλος, αύξησε µε έναν τρόπο ραγδαίο τα προ φόρων
κέρδη της το 2001 σε σχέση µε το 2010. Εµφανίζει προ φόρων
κέρδη 244 εκατοµµύρια ευρώ το 2011, ενώ είχε 157 εκατοµµύρια
ευρώ το 2010, ενώ υποφέρουν κατά κυριολεξία οι πελάτες της!
Είναι έτσι; 

Αν είναι έτσι, σας υποβάλλω και ένα δεύτερο ερώτηµα. Τι σκο-
πεύετε να κάνετε επ’ αυτού; Είναι αλήθεια ότι επιβάλλουµε τον
ανώτατο επιτρεπτό φόρο σ’ αυτό τον ενεργειακό πόρο; Δηλαδή,
ενώ έχουµε τη διακριτική ευχέρεια να έχουµε στο κοινοτικό πλαί-
σιο, στο ενωσιακό πλαίσιο, από 0,5% έως 5,5% ανά µεγαβατώρα,
εµείς επιβάλλουµε φόρο 5,5%, δηλαδή τον ανώτατο!

Είναι όλα αυτά αληθή; Αν είναι όλα αυτά αληθή τότε αυτούς
που χρησιµοποιούν το φυσικό αέριο, δηλαδή µία φιλικότερη
µορφή ενέργειας για τη βιοµηχανία από άλλες, τους καταδικά-
ζουµε σε κλείσιµο, τους καταδικάζουµε σε περιορισµένη αντα-
γωνιστικότητα έναντι άλλων ευρωπαίων που σας ανέφερα από
τον πίνακα, πόσο ακριβώς κοστολογούν στο εσωτερικό των
χωρών τους, µε τις διαδικασίες τους, την πηγή αυτή ενέργειας
ανά µεγαβατώρα. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, ξέρουµε καλά, όσοι παρακολου-
θούµε την ελληνική πολιτική σκηνή ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα
για την ανταγωνιστικότητα της ελληνικής οικονοµίας είναι η δι-
οίκηση και η δικαιοσύνη, 50% ο ένας παράγοντας 50% ο άλλος.
Στα χέρια και των δύο κυβερνήσεων, των δύο κοµµάτων που κυ-
βέρνησαν τη χώρα από το 1994 ανά δεκαετία η κατάσταση επι-
δεινώνεται. 

Αναρωτιέµαι, όταν µία κοµµατική παράταξη, ένας κοµµατικός
σχηµατισµός κάνει εκλογές µε βασικό του σύνθηµα την ανά-
πτυξη -και σωστά- κι όταν όλοι τώρα στη Βουλή θα κληθούµε να
στηρίξουµε µία απόφαση τριών κοµµάτων για εφαρµογή του
προγράµµατος και θα µιλήσουµε φυσικά όλοι για ανάπτυξη, επί
του συγκεκριµένου έχουµε κάτι να πούµε στον ελληνικό λαό ή
τον εµπαίζουµε; Εδώ ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο θέµα αναδει-
κνύει ότι δεν έχουµε άποψη για το τι συγκροτεί µία αναπτυξιακή
προσπάθεια και το τι µπορεί να στηρίξει την οικονοµία. 

Σας παρακαλώ να είστε σαφής στην απάντησή σας γι’ αυτά
που πρέπει να κάνει η Κυβέρνηση, γι’ αυτά που σχεδιάζει να
κάνει για να ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα, όπως αυτό που ανέ-
φερα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΑΣΗΜΑΚΗΣ ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,

Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα µπορούσαµε να συζητήσουµε, ίσως σε ειδικότερη συζή-
τηση γιατί δεν έχω πολύ χρόνο, για τα οικονοµικά της ΔΕΠΑ ή
την εξέλιξη ή το πώς εξελίσσονται τα οικονοµικά της ή η κερδο-
φορία της, που πάντως δεν έχει να κάνει µε το περιθώριο κέρ-
δους της. 

Θα πρέπει όµως να τονίσω πως οι τιµές του φυσικού αερίου
στο βιοµηχανικό τοµέα προκύπτουν µέσω ενός τύπου πολλα-
πλών µεταβλητών που βασίζονται στη διεθνή τιµή οµάδας καυ-
σίµων, όπως το γνωρίζουµε όλοι.

Δυστυχώς, οι τιµές των πετρελαιοειδών σηµειώνουν αυξητική
πορεία όλα τα τελευταία χρόνια. Συγκεκριµένα και για παρά-
δειγµα η µέση τιµή του πετρελαίου µπρεντ το 2009 ήταν 64,17
δολάρια το βαρέλι. Σήµερα, το 2012, µέχρι στιγµής η µέση τιµή
είναι 117,34 δολάρια το βαρέλι. Παρ’ ότι λοιπόν ο καθορισµός
της τιµής του φυσικού αερίου ακολουθεί µία σταθερή, κατά τα
διεθνή πρότυπα, µέθοδο υπολογισµού, οι µεταβλητές υπόκεινται
σε ραγδαίες αυξήσεις τα τελευταία χρόνια, που οδηγούν αναπό-
φευκτα στην αύξηση της τιµής του συγκεκριµένου καυσίµου. 

Επιπλέον οι τιµές προς τους καταναλωτές επιβαρύνονται µε
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φόρους. Στις περιπτώσεις δε που η ΔΕΠΑ επιτυγχάνει χαµηλό-
τερες τιµές, όπως για παράδειγµα όταν πέτυχε µέσω της µακρο-
χρόνιας σύµβασης µε την «GAS-PRO» να υπάρξει µία µείωση της
τιµής στην ελληνορωσική σύµβαση τον  Απρίλιο του 2011 που
είχε αποτέλεσµα κατά µέσο όρο µείωση κατά 4,5%, είτε όταν
µέσω φορτίων σποτ από την ελεύθερη αγορά γίνεται διάθεση
των ποσοτήτων του φυσικού αερίου προς τους βιοµηχανικούς
πελάτες σε χαµηλότερες τιµές, -κάτι το οποίο έγινε και µέσα στο
2011 και το 2012- µε αποτέλεσµα η περαιτέρω µείωση του κό-
στους προµήθειάς τους για συγκεκριµένα διαστήµατα, να είναι
γύρω στο 12%.

Δυστυχώς όµως, οι αυξήσεις στις τιµές των πετρελαιοειδών,
όπως σας είπα, δεν είναι ο µόνος παράγοντας ο οποίος οδηγεί
σε αυτές τις αυξήσεις του φυσικού αερίου, των τιµών του φυσι-
κού αερίου. Υπάρχουν κι άλλοι και ο κύριος λόγος είναι η επιβολή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης, ενός φόρου που επιβαρύνει
ιδιαίτερα και ειδικά τους βιοµηχανικούς πελάτες, τον οποίο, σας
θυµίζω, τον ψηφίσατε στο µεσοπρόθεσµο µε το άρθρο 36 του
ν.3986/2011, αλλά και τον συνυπογράψατε ως συναρµόδιος τότε
Υπουργός στο σχετικό νοµοσχέδιο και στην εισηγητική έκθεση. 

Εµείς αυτή τη στιγµή βρισκόµαστε σε διαρκή επαφή –κι εγώ
προσωπικά- µε τον ΕΒΙΚΕΝ και µε όλους τους παράγοντες της
αγοράς της βιοµηχανίας, για να δούµε πώς µπορούµε να τους
βοηθήσουµε άµεσα και αποτελεσµατικά για να ανακτήσουµε
ακριβώς αυτό που είπατε, την ανταγωνιστικότητα που χρειάζον-
ται για τις εξαγωγές τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Θα συζητηθεί τώρα η τέταρτη µε αριθµό 282/18-9-2012 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Συν-
δέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Πολύβιου Ζησιµόπουλου προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τη νέα µετάθεση του χρό-
νου εκτέλεσης της πρώτης βολής του αντιαεροπορικού συστή-
µατος S-300.

Ορίστε, κύριε Ζησιµόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το οπλικό σύστηµα S-300 PMU-1 που ανή-

κει στην κατηγορία των AMS, δηλαδή στα πυραυλικά αντιαερο-
πορικά συστήµατα, έχει εγκατασταθεί στην Κρήτη από το 1999
µετά από συµφωνία µε τη Δηµοκρατία της Κύπρου. Το Δεκέµβριο
του 2007 το σύστηµα αυτό ανήκει και επίσηµα πλέον στο οπλο-
στάσιο των Ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων και αποτελεί µαζί µε
τους αµερικανικής κατασκευής πυραύλους Patriot το δεύτερο
επίπεδο αντιαεροπορικής προστασίας της χώρας µας, µετά τα
αεροσκάφη αεράµυνας που αποτελούν το πρώτο επίπεδο.

Γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υφυπουργέ και λόγω προϋπηρε-
σίας και λόγω πείρας και λόγω γνώσεων ότι το σύστηµα αυτό
έχει πολύ µεγάλες επιχειρησιακές δυνατότητες και αποτελεί έναν
από τους µεγαλύτερους πονοκέφαλους της τουρκικής πολεµικής
αεροπορίας. Μέχρι τώρα, όµως, δυστυχώς δεν έχει γίνει κάποια
επιχειρησιακή δοκιµή του συστήµατος, λόγω συνεχών αναβολών.
Η δοκιµή δε που είχε προγραµµατιστεί για το 2012 ήδη αναβλή-
θηκε για τον Απρίλιο του 2013, όπως ανέφερε σχετικά στις 17
Σεπτεµβρίου του 2012 ο Αρχηγός του Γενικού Επιτελείου Αερο-
πορίας ο Αντιπτέραρχος, προερχόµενος εκ της τάξεως των ιπτα-
µένων, κ. Αντώνης Τσαντηράκης. 

Η προγραµµατισµένη πρώτη βολή, κύριε Υφυπουργέ, αναβλή-
θηκε χωρίς καµµία αιτιολογία και όλα δείχνουν πως δυστυχώς η
Κυβέρνηση θα ακολουθήσει την ίδια απαράδεκτη πολιτική των
συνεχών αναβολών. 

Ερωτούµε, κύριε Υφυπουργέ:
Για ποιο λόγο αναβλήθηκε και πάλι η πρώτη προγραµµατι-

σµένη βολή του οπλικού συστήµατος των S-300;
Σκοπεύετε να προχωρήσετε επιτέλους στη δοκιµή του συστή-

µατος ή ο Απρίλιος του 2013 θα γίνει Απρίλιος του 2014 κ.ο.κ.;
Προτίθεται το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας να αξιοποιήσει στο

µέγιστο τις επιχειρησιακές δυνατότητες του συγκεκριµένου οπλι-
κού συστήµατος;

Ευελπιστώ, κύριε Υφυπουργέ, ότι η απάντηση σας θα είναι αν-
τάξια των όσων έχουµε διδαχθεί στη Στρατιωτική Σχολή Ευελπί-
δων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας

κ. Παναγιώτης Καράµπελας.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας µε την ανά-
ληψη των καθηκόντων της εστίασε το ενδιαφέρον της στην επι-
χειρησιακή ετοιµότητα των δυνάµεων και στην λειτουργικότητα
των κύριων οπλικών µέσων της. Σε αυτά περιέλαβε και το οπλικό
σύστηµα S-300 –όπως προηγουµένως αναφέρθηκε- αντιαεροπο-
ρικό-αντιβαλλιστικό σύστηµα.

Από την ηµέρα που το σύστηµα αυτό έγινε ιδιοκτησία των Ελ-
ληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, δηλαδή το Δεκέµβριο του 2007, κα-
τεβλήθησαν προσπάθειες για την επιχειρησιακή του αξιοποίηση.
Για διάφορους λόγους, τεχνικούς κυρίως και συνεχούς αλλαγής
των σχετικών νόµων φτάσαµε στο 2012. 

Σήµερα οι προσπάθειές µας και οι προσπάθειες της Πολεµι-
κής Αεροπορίας έχουν οδηγήσει σε ένα επίπεδο ώστε το αντι-
βαλλιστικό σύστηµα S-300 να είναι επιχειρησιακά αξιοποιήσιµο,
η λειτουργικότητά του σε επίπεδο ικανοποιητικό, να γίνεται εκ-
παίδευση του προσωπικού επ’ αυτού και να έχει ενταχθεί στο
σύστηµα αεράµυνας της χώρας.

Αρχίζοντας από το δεύτερο σκέλος της ερώτησής σας, σας
ενηµερώνω ότι είναι σε διαδικασία η εισήγηση για τη σύναψη
σύµβασης «εν συνεχεία υποστήριξης», όπως αποκαλείται, µε τη
ρωσική πλευρά και προετοιµάζεται εισήγηση για την έγκριση
προς την αρµόδια Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµµάτων και
Συµβάσεων της Βουλής.

Πέραν όµως αυτού έχουµε κινηθεί για την εκτέλεση βολής µε
το σύστηµα αυτό. Αυτή η βολή θα πραγµατοποιηθεί µε βάση
σύµβαση που συνήφθη τον Ιούνιο ενεστώτος έτους και προβλέ-
πει συγκεκριµένες φάσεις µε χρόνο τελικής επιχειρησιακής ετοι-
µότητας για την πραγµατοποίηση της βολής περίπου δεκατέσ-
σερις µήνες από την υπογραφή της, δηλαδή από τον Ιούνιο του
2012. 

Όλα εφόσον εξελιχθούν οµαλά, θα γίνουν εντός του επόµενου
έτους. Συνεπώς δεν πρόκειται για αναβολή προγραµµατισθείσας
δραστηριότητας, αλλά στην ουσία για την εξάντληση όλων των
τεχνικών λεπτοµερειών και διασφάλιση των συνθηκών ασφάλειας
για την πραγµατοποίηση αυτής της βολής. Δεν πρόκειται περί
αναβολής.

Ο κύριος Αρχηγός της Πολεµικής Αεροπορίας µε διαβεβαίωσε
ότι δεν είχε κάνει δήλωση για προγραµµατισµένη βολή εντός του
2012.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Πριν δώσω το λόγο στο συνάδελφο κ. Ζησιµόπουλο, θα ήθελα

να σας παρακαλέσω, αν µπορείτε στη δευτερολογία σας, να
απαντήσετε και σε ένα ερώτηµα του Προεδρείου: Το υποστηρι-
κτικό σύστηµα των S-300 είναι το σύστηµα TRM-1. Υπάρχει κά-
ποια εξέλιξη και σ’ αυτό το θέµα; 

Ο κ. Ζησιµόπουλος έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΠΟΛΥΒΙΟΣ ΖΗΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η αντιµετώπιση του οπλικού συστήµατος

των S-300 κατ’ εµέ αποτελεί ένα ακόµη παράδειγµα κακοδιαχεί-
ρισης και λανθασµένων πολιτικών που ακολουθήθηκαν στις Ένο-
πλες Δυνάµεις όλα αυτά τα χρόνια. Είπατε, αν δεν κάνω λάθος,
ότι υπήρχαν προβλήµατα στη σύµβαση ανταλλακτικών και τεχνι-
κής υποστήριξης. 

Αναρωτιέται κανείς αν όλη αυτή η καθυστέρηση στην ενεργο-
ποίησή του είναι τυχαία ή αν υπάρχουν µυστικές συµφωνίες που
προβλέπουν την ουσιαστική απενεργοποίησή του. Θέλω να πι-
στεύω ότι δεν ισχύει αυτή η ερώτηση.

Από την άλλη, η Κυβέρνησή σας προχώρησε σε µεγάλες πε-
ρικοπές των κονδυλίων που αφορούν την άµυνα της χώρας και
συνεχίζει το ίδιο µοτίβο πλήττοντας πολύ σοβαρά την επιχειρη-
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σιακή ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων και καταρρακώνοντας
το ηθικό του προσωπικού τους. 

Είπατε ότι θα προχωρήσει η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας στην εκτέλεση της βολής µε τους S-300.

Εµείς πιστεύουµε ότι αν πραγµατοποιηθεί αυτή η βολή όπως
λέτε, θα είναι ίσως η πρώτη καλή κίνηση προς την κατεύθυνση
ότι η Κυβέρνηση λαµβάνει επιτέλους σηµαντικά υπ’ όψιν της την
άµυνα της χώρας, όπως και οφείλει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΡΑΜΠΕΛΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όπως ανέφερα και προηγουµένως, οι S-300 σήµερα είναι
επιχειρησιακά αξιοποιήσιµοι, έχουν ενταχθεί στα επιχειρησιακά
σχέδια, τηρούν τις προβλεπόµενες ετοιµότητες, συµµετέχουν σε
ασκήσεις και εκπαιδευτικές δραστηριότητες και έχουν ενταχθεί
στο σύστηµα αεράµυνας της χώρας αποτελώντας ουσιώδη απο-
τρεπτικό παράγοντα. 

Προβαίνουµε σε όλες τις απαραίτητες ενέργειες για την πραγ-
µατοποίηση πειραµατικής βολής εντός του 2013 –όχι την Άνοιξη-
εντός δεκατεσσάρων µηνών από υπογραφής της σύµβασης τον
Ιούνιο, εφόσον όλα τα ζητήµατα εξελιχθούν οµαλά, δηλαδή δεν
προκύψουν µείζονες λειτουργικές βλάβες κατά τη διάρκεια των
επιθεωρήσεων που προβλέπονται µέσα σ’ αυτό το χρονοδιά-
γραµµα. 

Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας εξαντλεί όλες τις προσπάθειές
του, λαµβάνοντας υπ’ όψιν της σηµερινές οικονοµικές συνθήκες
για τη διατήρηση των οπλικών συστηµάτων σε κατάσταση υψη-
λής ετοιµότητας. 

Απαντώντας στον κ. Πρόεδρο για το TOR-M1, το οποίο αποτε-
λεί συµπληρωµατικό σύστηµα από πλευράς τακτικής αντιαερο-
πορικής άµυνας εκείνου του συστήµατος του S-300, θα πω ότι η
εξέλιξη που είχαµε ήταν ότι το TOR-M1 της αεροπορίας θα υπο-
στηρίζεται στο ίδιο πλαίσιο της συµβάσεως εν συνεχεία υποστή-
ριξης του TOR-M1 του ελληνικού στρατού. Αυτή είναι η
τελευταία εξέλιξη.

Θα ήθελα επίσης, κύριε Βουλευτά,  να σας πω ότι ουδέποτε
υπήρξε σύµβαση εν συνεχεία υποστήριξης του συστήµατος S-
300. Τώρα είναι, όπως σας είπα, η διαδικασία εν εξελίξει και επί-
κειται σχετική εισήγηση στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά

θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, πέντε µέλη του Εµπορικού και
Βιοµηχανικού Επιµελητηρίου της Ρουµανίας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναγνώσω τις επίκαιρες
ερωτήσεις που δεν θα συζητηθούν λόγω κωλυµάτων.

Η πέµπτη µε αριθµό 281/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Συνδέσµου- Χρυσή Αυγή κ.
Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
τα φυσικά πρόσωπα που είναι κάτοχοι οµολόγων του ελληνικού
δηµοσίου και εντάχθηκαν στο PSI+ δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Η έκτη µε αριθµό 283/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας
Γιαννακάκη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την είσπραξη
από το ελληνικό δηµόσιο οφειλόµενου ποσού από την εταιρεία
«Ελληνικός Χρυσός Α.Ε.» δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότη-
τος και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 268/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου
Κουτσογιαννακόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την  λειτουρ-
γικότητα του επιχειρησιακού συστήµατος «ΠΟΣΕΙΔΩΝ» το οποίο
διαχειρίζεται  το ΕΛΚΕΘΕ δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 280/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κι-
νήµατος κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τους Υπουργούς
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας και Εσωτερικών,
σχετικά µε την κατανοµή των θέσεων στους παιδικούς και βρε-
φονηπιακούς σταθµούς στους δήµους της Κρήτης δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 284/18-9-2012 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δη-
µητρίου Αναγνωστάκη προς τον Υπουργό Δηµόσιας Τάξης και
Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε την προστασία της ελληνικής
κοινωνίας από ακραίες και παράνοµες συµπεριφορές παρακρα-
τικών οµάδων δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 6/5-9-2012 επερώτηση της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ κ. Αλέκας Παπα-
ρήγα και των Βουλευτών του κόµµατός της, κ.κ. Ελένης
Γερασιµίδου, Ιωάννη Γκιόκα, Γαρυφαλλιάς Λιάνας Κανέλλη, Νι-
κολάου Καραθανασόπουλου, Χρήστου Κατσώτη, Θεοδόση Κων-
σταντινίδη, Γεωργίου Λαµπρούλη, Διαµάντως Μανωλάκου,
Νικόλαου Μωραΐτη, Αθανασίου Παφίλη και Σπυρίδωνος Χαλβα-
τζή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάσταση που
διαµορφώνεται στις ιατροφαρµακευτικές και προνοιακές παρο-
χές στο λαό.

Το λόγο έχει ο πρώτος επερωτών Βουλευτής, κ. Γεώργιος
Λαµπρούλης. 

Έχετε το λόγο, κύριε Λαµπρούλη για δέκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός της επερώτησης που

κατέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα είναι η ανάδειξη στη Βουλή
των οξυµένων προβληµάτων του λαού στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη τα οποία συνεχώς επιδεινώνονται και παράλληλα να
απαιτήσουµε τη λήψη µέτρων για τη λύση τους. 

Εδώ και χρόνια, υπάρχει µια συστηµατική προώθηση  µέτρων
µε τα οποία εµπορευµατοποιείται ο δηµόσιος τοµέας της υγείας
και πρόνοιας, ενισχύεται η επιχειρηµατική του δράση, όπως και
αντίστοιχα του ιδιωτικού τοµέα. Σήµερα αξιοποιούνται οι συνθή-
κες της καπιταλιστικής οικονοµικής κρίσης για να επιταχυνθούν
όλα τα µέτρα που  έχουν σχεδιάσει αρκετά χρόνια πριν, από τη
Συνθήκη του Μάαστριχτ ακόµα. Ένα µέρος των µέτρων αυτών
ήδη έχει εφαρµοστεί. Αλλού, στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης έχουν εφαρµοστεί εδώ και πολλά χρόνια.

Το δικαίωµα, λοιπόν, της εργατικής τάξης, των αυτοαπασχο-
λούµενων, των φτωχών αγροτών, των νέων και των γυναικών από
τα λαϊκά στρώµατα για σύγχρονες και δωρεάν υπηρεσίες υγείας,
για δωρεάν πρόληψη και ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, θυσιά-
ζονται στο βωµό της καπιταλιστικής ανάπτυξης, της στήριξης
των κερδών των µονοπωλίων.

Η σηµερινή τρικοµµατική Κυβέρνηση ή οποιαδήποτε παραλ-
λαγή διαχείρισης της καπιταλιστικής κρίσης, που υποστηρίζει τον
ευρωµονόδροµο και την ανάπτυξη, η οποία έχει ως κριτήριο την
κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, θα χειροτερέψει ακόµα
περισσότερο το επίπεδο παροχών υπηρεσιών υγείας των εργα-
ζοµένων και των οικογενειών τους.

Το ότι σήµερα οι εργαζόµενοι καλούνται να πληρώσουν πολλά
περισσότερα για εξετάσεις, γιατρούς και φάρµακα από το λεη-
λατηµένο εισόδηµά τους, ότι οι χιλιάδες φτωχοί και ανασφάλι-
στοι δεν έχουν δικαίωµα στις δηµόσιες υπηρεσίες υγείας –
πρόνοιας, στο φάρµακο, πως παιδιά µένουν χωρίς εµβόλια, καρ-
κινοπαθείς και χρόνια πάσχοντες στερούνται φάρµακα και υγει-
ονοµικό υλικό ή καθυστερεί η θεραπεία τους, είναι αποτέλεσµα
αυτής της πολιτικής.

Στην κυριολεξία, δηµιουργούνται οι όροι που µπορεί να οδη-
γήσουν στο θάνατο ανθρώπους, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν
για φάρµακα και θεραπείες.

Σηµειώστε, πως ένα µεγάλο µέρος των σηµερινών νέων από
τις λαϊκές οικογένειες, οδηγείται στην πρόωρη φθορά της υγείας
τους, ως αποτέλεσµα της επιδείνωσης όλων των όρων ζωής τους
και τη σχεδόν πλήρη έλλειψη δηµόσιων µονάδων µε υπηρεσίες
πρόληψης.

Τα µέτρα εµπορευµατοποίησης και ιδιωτικοποίησης της δηµό-
σιας υγείας και πρόνοιας, οι άγριες περικοπές της κρατικής χρη-
µατοδότησης και των παροχών, η ενίσχυση των επιχειρηµατιών
στην υγεία, το φάρµακο, δεν έχουν προσωρινό χαρακτήρα. Είναι
µόνιµα και ενταγµένα στη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και όλων των κυβερνήσεων -όπως και της σηµερινής- προκειµέ-
νου να επιτευχθεί η ανταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών οµί-
λων, δηλαδή η εξασφάλιση της διατήρησης και αύξησης της
κερδοφορίας µε τη λήξη της κρίσης στην περίοδο της ανάκαµ-
ψης.

Πώς εξυπηρετείται αυτός ο στόχος; Βασικό στοιχείο, είναι η
όξυνση του βαθµού εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης, που
εξυπηρετείται όχι µόνο µε τις µειώσεις σε µισθούς και συντάξεις
αλλά και µε τη µείωση της χρηµατοδότησης στην υγεία, στην
πρόνοια, των πάντων, αν θέλετε, όπως και µέσω του διακηρυγ-
µένου στόχου για µείωση του µη µισθολογικού κόστους εργα-
σίας, στο οποίο περιλαµβάνονται και οι παρεχόµενες υπηρεσίες
υγείας – πρόνοιας από το κράτος και τον ασφαλιστικό φορέα
υγείας, τον ΕΟΠΥΥ.

Έτσι, ενώ οι ανάγκες του λαού σε δηµόσιες και πραγµατικά
δωρεάν υπηρεσίες υγείας – πρόνοιας, χωρίς την είσπραξη ασφα-
λιστικών εισφορών, διευρύνονται, οι αντίστοιχες παροχές µει-
ώνονται και καλούνται οι εργαζόµενοι και οι συνταξιούχοι να
πληρώνουν όλο και µεγαλύτερα ποσά από την τσέπη τους.

Τι αναδεικνύεται και τι αποδεικνύεται; Ότι καπιταλιστικό κέρ-
δος και ικανοποίηση λαϊκών αναγκών στην υγεία, την πρόνοια,
το φάρµακο είναι ασύµβατα µεταξύ τους. Καθηµερινά είναι τα
παραδείγµατα που αναδεικνύουν τις δραµατικές συνέπειες που
επιφέρει αυτή η πολιτική για την υγεία των εργαζοµένων, των
άνεργων, των συνταξιούχων, θέτοντας σε κίνδυνο ακόµα και την
ίδια τους τη ζωή.

Αποκαλύπτεται ότι η προπαγάνδα όλων των κυβερνήσεων για
νοικοκύρεµα, περιορισµό της σπατάλης, εξορθολογισµό των δα-
πανών, στοχεύει στην ενοχοποίηση κάθε λαϊκού δικαιώµατος και
ανάγκης στις ιατροφαρµακευτικές και προνοιακές παροχές. 

Έτσι, θεωρείται σπατάλη και πολυτέλεια να έχει ο συνταξιού-
χος, η µητέρα, το παιδί, γιατρούς, εργαστήρια και άλλα σε ορ-
γανωµένες δηµόσιες µονάδες, δωρεάν πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας κοντά στον τόπο κατοικίας τους.

Θεωρείται νοικοκύρεµα η έλλειψη βασικών ειδικοτήτων για-
τρών, νοσηλευτών, ακόµα και στις εφηµερίες των νοσοκοµείων.
Θεωρείται εξορθολογισµός των δαπανών η άγρια περικοπή των
κρατικών δαπανών στην υγεία και η αύξηση των πληρωµών από
τους ασθενείς, προκειµένου να λειτουργήσουν οι λεγόµενες δη-
µόσιες υπηρεσίες υγείας, νοσοκοµεία, κέντρα υγείας, και να ενι-
σχυθεί η επιχειρηµατική δράση στο χώρο. 

Με το νέο πακέτο άγριων περικοπών, η ήδη άθλια κατάσταση
στην οποία έχουν περιέλθει τα λαϊκά στρώµατα, θα επιδεινωθεί.
Με τα µέτρα - κόλαση που πάρθηκαν όλο το προηγούµενο διά-
στηµα, σφαγιάζονται κυριολεκτικά οι δηµόσιες δαπάνες υγείας
που θα πέσουν στο 4,5% από το 6% το 2009, όταν ο µέσος όρος
των δηµόσιων δαπανών υγείας του ΟΟΣΑ είναι στο 6,4% του
ΑΕΠ µε στοιχεία του 2010.

Αναλογιστείτε, όµως, πού θα φτάσουν οι δαπάνες αριθµητικά,
ποσοτικά, λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τη µείωση του ΑΕΠ λόγω
της ύφεσης.

Τη δραµατική κατάσταση για τα λαϊκά νοικοκυριά έρχεται να
επιβεβαιώσει η επισήµανση και του κοσµήτορα της Εθνικής Σχο-
λής Δηµόσιας Υγείας πρόσφατα, που ανέφερε χαρακτηριστικά
ότι τα νοικοκυριά στράγγιξαν από τις δαπάνες για παροχές
υγείας.

Με τα νέα µέτρα, δε, που προωθεί η συγκυβέρνηση, οι περι-
κοπές στις κρατικές δαπάνες για την υγεία θα ξεπεράσουν το 1,1
δισ. ευρώ για τα έτη 2013 -2014 και αφορούν περικοπές σε φάρ-
µακα, στα δηµόσια νοσοκοµεία, τον ΕΟΠΥΥ, τα δηµόσια ιδρύ-
µατα πρόνοιας για τα παιδιά, τους ηλικιωµένους, τα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες, τα κοινωνικά επιδόµατα αναπήρων, πολυτέκνων,
καθώς και τις υπηρεσίες για τη δηµόσια υγεία.

Οι δροµολογηµένες συγχωνεύσεις και καταργήσεις δηµόσιων
µονάδων υγείας, κρεβατιών και εργαστηρίων δεν υπηρετούν την
προσαρµογή του δηµόσιου συστήµατος υγείας στις σηµερινές
λαϊκές ανάγκες αλλά τη µείωση των κρατικών δαπανών και την
προσαρµογή της λειτουργίας τους µε επιχειρηµατικά κριτήρια.

Αυτήν την κατεύθυνση υπηρετεί η προωθούµενη αυτοτελής
λειτουργία των νοσοκοµείων ή όπως αλλιώς λέγεται -χρησιµο-
ποιούµε και ωραίες εκφράσεις- η εξασφάλιση οικονοµικής αντα-
ποδοτικότητας του συστήµατος και άλλα πολλά. Έτσι, οι εργαζό-
µενοι, τα λαϊκά στρώµατα, που µε δικά τους λεφτά δηµιουργή-
θηκαν οι έως τώρα υποδοµές υγείας, καλούνται -όσοι έχουν- να
πληρώσουν και να ξαναπληρώσουν για να έχουν πρόσβαση στις
κατ’ όνοµα δηµόσιες υπηρεσίες υγείας, επιχειρήσεις δηλαδή. 
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Δείτε το χθεσινό. Κλείνει το 1ο και 7ο Θεραπευτήριο του ΙΚΑ.
Τι θα γίνει, κύριε Υπουργέ; Και ρωτάµε και την Κυβέρνηση, τι θα
γίνει µε τη µονάδα τεχνητού νεφρού; Λέτε ότι είκοσι τέσσερα µη-
χανήµατα θα πάνε στο «Αγία Όλγα». Έχει χώρο το «Αγία Όλγα»;

Παράλληλα, φυτρώνουν σαν τα µανιτάρια οι ιδιωτικές µονά-
δες. Η επιχειρηµατική δράση αυξάνεται συνεχώς στις µονάδες
παροχής υπηρεσιών υγείας σε µονάδες τεχνητού νεφρού. Ση-
µειωτέον, ο τζίρος εν όψει κρίσης κατά τη διάρκεια αυτής της
περιόδου που διανύουµε έχει αυξηθεί στον ιδιωτικό τοµέα. Επι-
καλείστε για το κλείσιµο -αναφέρω στοιχεία που εσείς οι ίδιοι τα
δώσατε- την πληρότητα 20,7%. Δηλαδή έχουµε χαµηλή πληρό-
τητα, δεν πηγαίνει κόσµος, άρα γιατί να τα λειτουργήσουµε; Δεν
λέτε, όµως, ότι εδώ και ενάµιση χρόνο, η παθολογική κλινική, το
7ο Θεραπευτήριο, δεν εφηµερεύει. Το αποσύρατε από την εφη-
µερία. Μ’ έναν παθολόγο, πώς να λειτουργήσει; 

Να, λοιπόν, πως εσείς συνειδητά απαξιώνοντας τις δηµόσιες
µονάδες υγείας προχωράτε στην κατάργησή τους και παράλ-
ληλα οδηγείτε σε αδιέξοδο, όπως στο συγκεκριµένο παράδειγµα
του 7ου Θεραπευτηρίου, ένα εκατοµµύριο εργαζόµενους, λαϊκά
στρώµατα, τα οποία θα πρέπει να βρίσκουν παροχές υγείας, πού;
Στο «Αγία Όλγα» για παράδειγµα.

Δείτε ένα άλλο. Το 6ο Ογκολογικό του ΙΚΑ συγχωνεύτηκε µε
τον «Άγιο Σάββα» και αυτόµατα παρατάθηκαν οι λίστες και για
χηµειοθεραπεία, αλλά και για ακτινοθεραπεία. Στον «Άγιο
Σάββα» η αναµονή για ραντεβού για απλή εξέταση µαστού στις
γυναίκες είναι εκατό µέρες.

Και εδώ να επανέλθω για τη µονάδα τεχνητού νεφρού που
είναι από τις µεγαλύτερες. Τι θα κάνετε; Πού θα βρείτε χώρο;
Περιµένω µια απάντηση µετά από τον Υπουργό.

Με τα ίδια, λοιπόν, κριτήρια επεκτείνετε και το καθεστώς των
επικουρικών γιατρών και άλλων υγειονοµικών µε µπλοκάκι µέσω
κοινωνικής εργασίας, των προσλήψεων µέσω ΜΚΟ δουλεµπορι-
κών γραφείων. Οι περικοπές των εφηµεριών στα νοσοκοµεία,
στα κέντρα υγείας έχουν σοβαρές επιπτώσεις στην έγκαιρη και
ασφαλή αντιµετώπιση επειγόντων περιστατικών αλλά και σε συν-
θήκες δουλειάς των γιατρών. 

Να, πως επιτυγχάνεται -και επαίρονται οι κυβερνώντες γι’
αυτό- η µείωση του λειτουργικού κόστους. Με την ένταση της
εκµετάλλευσης, µε φτηνό και ευέλικτο προσωπικό. Στην ήδη
υπάρχουσα µείωση της δηµόσιας φαρµακευτικής δαπάνης -κρά-
τος και ασφαλιστικά ταµεία- που υλοποιήθηκε το προηγούµενο
διάστηµα, µε την εξαίρεση εκατοντάδων φαρµάκων από την κά-
λυψη των ασφαλιστικών ταµείων και την αύξηση της συµµετοχής
των ασφαλισµένων προωθείται νέα επιβάρυνση των ασθενών µε
τον διακηρυγµένο στόχο της Κυβέρνησης ότι η κρατική και
ασφαλιστική αποζηµίωση πρέπει να είναι στο ύψος του πιο φτη-
νού φαρµάκου, του γενόσηµου και οι ασφαλισµένοι να πληρώ-
νουν την επιπλέον διαφορά.

Αυτό ουσιαστικά υπηρετεί η πολιτική για την προώθηση των
γενόσηµων φαρµάκων, η οποία ιεραρχεί ως προτεραιότητα. Όχι
ποιο φάρµακο είναι κατάλληλο και αποτελεσµατικό για τον
ασθενή, αλλά ποιο θα κοστίζει λιγότερο στο κράτος και τα ασφα-
λιστικά ταµεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, έχει δηµιουργηθεί µια πραγµατικά εκρηκτική κατάσταση
στις παρεχόµενες υπηρεσίες προς τους άµεσα και έµµεσα ασφα-
λισµένους, που καλούνται να πληρώσουν το σύνολο της δαπάνης
για φάρµακα, για ιατρικές και εργαστηριακές εξετάσεις. Χρονίως
πάσχοντες, καρκινοπαθείς, νεφροπαθείς, ασθενείς µε σκλή-
ρυνση κατά πλάκας και άλλοι που κάνουν πανάκριβες θεραπείες,
έχουν περιέλθει κυριολεκτικά σε απόγνωση. 

Πότε θα αποζηµιωθούν για τις µετακινήσεις τους οι νεφροπα-
θείς; Ασθενείς υποχρεώνονται να διακόψουν τη θεραπεία τους
ή να παίρνουν λιγότερα φάρµακα ή να ζητούν φθηνότερα φάρ-
µακα διότι δεν έχουν χρήµατα.

Τι θα γίνει µε τους ανασφάλιστους που έχουν χάσει κάθε δι-
καίωµα στην παροχή δηµόσιων υπηρεσιών υγείας; Το κράτος θα
αφήσει την προστασία της υγείας και τις θεραπείες τους στους
φιλάνθρωπους, στις ΜΚΟ και στον εθελοντισµό εκτός των άλλων
και από τους επιστηµονικούς φορείς. Εκεί το πάτε.

Κι αυτό σηµαίνει ελάχιστες και υποτυπώδεις υπηρεσίες για
πολύ επείγουσες περιπτώσεις σε εξαθλιωµένα τµήµατα των ερ-
γαζοµένων, γεγονός που οδηγεί στην υποβάθµιση της υγειονο-
µικής περίθαλψης του λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει παρατεταµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αντίστοιχα, εµβολιασµοί και µέτρα για τη δηµόσια υγεία, όπως
για παράδειγµα ο έλεγχος των λοιµωδών νοσηµάτων, ανατίθεν-
ται σε ληξιπρόθεσµα προγράµµατα των περιφερειών ή των µη
κυβερνητικών οργανώσεων, µε αποσπασµατικές και υποτυπώ-
δεις υπηρεσίες σε ένα µικρό µέρος των πιο εξαθλιωµένων στρω-
µάτων (για άπορους, άστεγους ή µετανάστες).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα µπορέσετε να πείτε
περισσότερα στη δευτερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ενδεικτικά αναφέρουµε πως το
ποσοστό των ανεµβολίαστων παιδιών υπολογίζεται στο 30%. Τι
θα κάνετε γι’ αυτό; Εµείς προτείνουµε και διεκδικούµε να εξα-
σφαλιστούν δωρεάν όλα τα εµβόλια για όλα τα παιδιά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Αφαιρέστε µου λίγο χρόνο από τη
δευτερολογία µου. Σε ένα λεπτό θα τελειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Δεν προβλέπεται από
τον Κανονισµό αλλά µην αγνοείτε το Προεδρείο όταν σας κάνει
παρατήρηση για το χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Το 80% των ασθενών που χρειάζονται νοσηλεία σε µονάδες
εντατικής θεραπείας, δεν βρίσκει κρεβάτι, ενώ θα µπορούσε να
σωθεί. Κι αυτά είναι στοιχεία της ένωσης εντατικολόγων.

Δείτε στη Λάρισα. Από τα είκοσι τέσσερα κρεβάτια, εδώ και
δέκα, δώδεκα χρόνια που λειτουργεί το πανεπιστηµιακό νοσοκο-
µείο, λειτουργούν τα δέκα. Τα δέκα, κύριε Υπουργέ! Ποιος ευ-
θύνεται γι’ αυτό; 

Απέναντι σε αυτήν την τραγική, επικίνδυνη κατάσταση που δια-
µορφώνεται για την πλειοψηφία των λαϊκών στρωµάτων, το Κοµ-
µουνιστικό Kόµµα απευθύνεται στους εργαζόµενους και τονίζει
την ανάγκη να αντιστοιχίσουν τις διεκδικήσεις τους µε τις σύγ-
χρονες ανάγκες τους. Το µόνο που τους περιµένει είναι µόνιµη
εξαθλίωση, υπονόµευση της υγείας τους και της ζωής τους µε
την όποια µορφή διαχείρισης της καπιταλιστικής οικονοµικής κρί-
σης. 

Ο λαός δεν έχει τίποτα να κερδίσει ούτε από τον επιχειρηµα-
τικό δηµόσιο τοµέα που αναπτύσσεται ούτε από τα διάφορα δί-
κτυα δήθεν φιλανθρωπίας και αλληλεγγύης, τα οποία στήνονται
σχεδιασµένα για να διαχειριστούν τη φτώχεια, να απαλλάξουν το
κράτος από την ευθύνη του, µε παροχή υπηρεσιών για εξαθλιω-
µένους και στόχο την ενσωµάτωση των κοινωνικών αντιδράσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε, κύριε
συνάδελφε.

Παρά το γεγονός ότι υπερέβητε κατά πολύ το χρόνο σας …
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): …επειδή αφήσατε και

έναν οµιλητή εκτός, δικαιολόγησα το χρόνο σας, για να µην πα-
ρεξηγούµαι από τους άλλους κυρίους συναδέλφους.

Κατά τη συζήτηση της επερώτησης του ΚΚΕ αρµοδιότητας
του Υπουργείου Υγείας, σχετικά µε την κατάσταση που διαµορ-
φώνεται στις ιατροφαρµακευτικές και προνοιακές παροχές στο
λαό, εκ µέρους του κ. Τσίπρα, Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ορίζεται ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Ξανθός. 

Επίσης, λάβαµε επιστολή από τον Γραµµατέα της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των Ανεξάρτητων Ελλήνων, όπου ως Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο ορίζει τον κ. Παναγιώτη Μελά.

Επίσης, λάβαµε επιστολή από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Φώτη Κουβέλη,
όπου ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο ορίζει τον κ. Οδυσσέα
Βουδούρη στην παρούσα επερώτηση.

Το λόγο έχει ο δεύτερος επερωτών, ο Βουλευτής Β’ Αθήνας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Χρήστος Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, οι
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αλλαγές στην υγεία έχουν καθαρά ταξικό περιεχόµενο. Δεν αφο-
ρούν ούτε εξορθολογισµό ούτε νοικοκύρεµα. Αφορούν πελάτες
που στέλνετε στους επιχειρηµατίες της υγείας, πελάτες οι οποίοι
πληρώνουν πανάκριβα για την αποκατάσταση της υγείας τους.

Ο ΕΟΠΥΥ, ο οποίος ιδρύθηκε σαν ένα εργαλείο τέτοιο που να
µειώνουν τις παροχές υγείας, που να ιδιωτικοποιούν και να εµ-
πορευµατοποιούν όλες τις υπηρεσίες υγείας, έχει σήµερα εννιά-
µισι εκατοµµύρια άµεσα και έµµεσα ασφαλισµένους. Η χρηµατο-
δότηση είναι γνωστό ότι έχει µειωθεί στο 0,4% του ΑΕΠ για τα
εννιάµισι εκατοµµύρια, από το 1,4% του ΑΕΠ που ήταν για τα 5,5
εκατοµµύρια του ΙΚΑ. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, αυτή η µείωση της χρηµατοδότησης
τι επιπτώσεις έχει -τις ακούµε κάθε µέρα, τις ζούµε. Εργαζόµενοι,
συνταξιούχοι να µην έχουν να πάρουν τα φάρµακα τους, να µη
βρίσκουν γιατρό, να πληρώνουν το νοσοκοµείο, να πληρώνουν
το γιατρό, να πληρώνουν τα φάρµακα. Είναι, λοιπόν, η χρηµατο-
δότηση του κράτους τρεις φορές λιγότερη από αυτήν που ήταν
στο ΙΚΑ. 

Εµείς λέµε ότι αυτή η πολιτική στην υγεία δηµιουργεί, όπως
είπε και ο σύντροφός µας προηγουµένως, τέτοιους όρους όπου
στέλνετε κόσµο δυστυχώς στο θάνατο. Σε µια περίοδο που η επι-
στήµη και η τεχνολογία έχουν κάνει άλµατα, δυστυχώς έχουµε
το φαινόµενο να µειώνεται το προσδόκιµο ζωής και να υπάρχει
η νοσηρότητα των φτωχών λαϊκών στρωµάτων.

Ακούµε σήµερα για ασθένειες -για τη φυµατίωση και για
άλλες- οι οποίες είχαν εξαλειφθεί κι όµως, σήµερα επανέρχονται.
Κι η αιτία που επανέρχονται δεν είναι οι µετανάστες αλλά όλο
αυτό το περιβάλλον που δηµιουργείται από την πολιτική σας και
στην υγεία. 

Όλα τα µέτρα και οι πολιτικές σας στον τοµέα της υγείας είναι
ακριβώς στην κατεύθυνση να αφήσετε χώρο στους επιχειρηµα-
τίες της υγείας για να µπορούν να κερδίζουν πάνω στην ανάγκη
του λαού. 

Είναι µόνιµα αυτά τα µέτρα. Εµείς αυτό λέµε. Τα µέτρα δεν
αφορούν την κρίση. Είναι στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και όλων των κυβερνήσεων η δηµιουργία τέτοιου περιβάλλοντος
που θα διασφαλίζει ακριβώς φθηνούς εργαζόµενους, ακόµη και
στο θέµα της υγείας. Δεν θέλουν το κράτος να δαπανά χρήµατα
για την υγεία αλλά θέλουν να ενισχύει τους βιοµήχανους, τους
εφοπλιστές και κάθε άλλο επιχειρηµατία –δήθεν- για να κάνει
επενδύσεις, για να αυξάνονται –δήθεν-  οι θέσεις εργασίας. 

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, λέµε ότι κέρδη και ευηµερία δεν
πηγαίνουν µαζί. Κι ιδιαίτερα στην υγεία, όσο το καπιταλιστικό
κέρδος ανεβαίνει, δεν µπορεί να ικανοποιούνται οι ανάγκες, γιατί
οι φτωχοί και οι εξαθλιωµένοι θα πεθαίνουν ακόµη στα σκαλιά
του νοσοκοµείου. 

Όλο το προηγούµενο διάστηµα ελήφθησαν µέτρα που δηµι-
ουργούν κόλαση για την υγεία του λαού. Έχουµε µείωση της
κρατικής χρηµατοδότησης των δηµόσιων νοσοκοµείων, των κέν-
τρων υγείας του ΕΟΠΥΥ, αύξηση των νοσηλίων που πληρώνουν
τα ασφαλιστικά ταµεία και οι ασθενείς, αύξηση της συµµετοχής
των ασφαλισµένων για εξετάσεις, για τα φάρµακα, για θερα-
πείες, για υγειονοµικό υλικό, καθιέρωση συµµετοχής εκεί που
δεν υπήρχε πριν για τους ασφαλισµένους, µε ταυτόχρονο, βέ-
βαια, περιορισµό των δωρεάν δηµόσιων παροχών υγείας στο επί-
πεδο, του «ελάχιστου βασικού πακέτου», όπως το λέτε. Θα
υπάρχει ένα ελάχιστο βασικό πακέτο για τη φτωχολογιά. Βέβαια,
πέρα από εκεί, θα πληρώνει ο καθένας αν θέλει να αποκαταστή-
σει την υγεία του. Αυτά, είναι µέτρα -κόλαση για το λαό και απο-
δεικνύουν την ταξική σας πολιτική. Δεν σας νοιάζει αν θα
αποκαταστήσει την υγεία του ο εργαζόµενος. 

Πού φθείρεται η υγεία, κύριε Υπουργέ; Φθείρεται στους χώ-
ρους δουλειάς, εκεί στα σύγχρονα σκλαβοπάζαρα µε αυτές τις
εργασιακές σχέσεις και τις ελαστικές µορφές απασχόλησης.
Ακόµη, η εντατικοποίηση φθείρει την υγεία των εργαζοµένων.
Και δεν µπορεί να την αποκαταστήσει ο εργαζόµενος την υγεία
του, παρ’όλο που πληρώνει κάθε µήνα από τις εισφορές του, που
δεν είναι µισθολογικό κόστος. Είναι µισθός του εργαζόµενου που
διεκδικήθηκε, που κατακτήθηκε. Κι, όµως, λοιπόν, αυτός που
πληρώνει κάθε µέρα τις εισφορές του δεν µπορεί να πάρει ούτε
φάρµακο, πόσω µάλλον να πάει στα νοσοκοµεία.

Τι άλλο κάνατε; Δώσατε τα ραντεβού στους ιδιώτες, στους επι-
χειρηµατίες για να κερδίσουν. Τετρακόσια άτοµα ήταν προχθές
στο Βύρωνα για να κλείσουν ένα ραντεβού για να πάνε στο για-
τρό, γιατί δεν έχουν να πληρώσουν. Δεν είναι 1 ευρώ. Είναι πολύ
µεγαλύτερο το κόστος από το ραντεβού. Τετρακόσια άτοµα ήταν
για να κλείσουν ραντεβού, γιατί δεν έχουν αυτοί οι συνταξιούχοι
–που πήγατε τη σύνταξη στα 600 ευρώ και παρακάτω ακόµη για
πολλούς- χρήµατα για να πάρουν τηλέφωνο για να κλείσουν ραν-
τεβού µε το γιατρό τους. Εκεί, όµως, στο Βύρωνα ένα είναι το
άτοµο που θα κλείνει το ραντεβού του. 

Δηµιουργείτε, λοιπόν, τέτοιες συνθήκες. Η ευθύνη σας είναι
τεράστια. Για το ΚΚΕ το θέµα της υγείας το έχουµε αναπτύξει.
Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να είναι αποκλειστικά δηµόσιος ο χα-
ρακτήρας της. Πρέπει να υπάρξει κατάργηση της επιχειρηµατι-
κής δραστηριότητας. Κι αυτό δεν µπορείτε να το κάνετε εσείς.
Θα το κάνει, όµως, ο λαός µέσα από τις βαθιές αλλαγές που θα
κάνει µε τον αγώνα του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Το λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής Β’ Πειραιά κ. Διαµάντω
Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το πακέτο των νέων µέτρων των
εντεκάµισι –για άλλους δεκατέσσερα- δισεκατοµµύρίων σηµαίνει
ότι µπαίνει το µαχαίρι ακόµη πιο βαθιά σε µειώσεις µισθών και
συντάξεων αλλά και της υγείας και της πρόνοιας. Και πάτος δεν
υπάρχει. 

Ειδικά στην υγεία, η προπαγάνδα συγκυβέρνησης -αλλά και
των προηγούµενων κυβερνήσεων- για νοικοκύρεµα, για περιορι-
σµό της σπατάλης, εξορθολογισµό των δαπανών είναι µια κοροϊ-
δία και µισή. Διότι, ο στόχος της άγριας περικοπής των κρατικών
δαπανών σε υγεία και η αύξηση πληρωµών από τους ασθενείς
είναι για την ενίσχυση της επιχειρηµατικής δράσης και µόνο.

Εξάλλου, το αποτέλεσµα το ζούµε: Έχουµε έλλειψη των βασι-
κών υλικών στα δηµόσια νοσοκοµεία, έλλειψη ή και πλήρης
απουσία βασικών ειδικοτήτων γιατρών. Και αυτό θα εντείνεται.
Ήδη, υπάρχει µια δραµατική µείωση των δηµόσιων δαπανών
κατά 32,1% µεταξύ του 2009 και του 2012, µε αποτέλεσµα να
έχουν στεγνώσει τα δηµόσια νοσοκοµεία. 

Όµως, και η φαρµακευτική δαπάνη των ασφαλιστικών ταµείων
παρουσίασε για το ίδιο χρονικό διάστηµα µείωση 56%, αφού πε-
ρικοπές έγιναν ακόµη και στη δαπάνη των νοσοκοµείων για φάρ-
µακα. 

Τα νούµερα είναι αµείλικτα. Δείχνουν το σφαγιασµό στις δη-
µόσιες δαπάνες υγείας που πέφτουν στο 4,5% από το 6% που
ήταν το 2009, όταν ο µέσος όρος των δηµόσιων δαπανών υγείας
του ΟΟΣΑ είναι περίπου στο 6,5% του ΑΕΠ. Να, γιατί τα νοικο-
κυριά στράγγισαν από τις δαπάνες υγείας, να, γιατί θα εκτιναχθεί
το συνολικό έλλειµµα του ΕΟΠΥΥ στα 4,3 δισεκατοµµύρια στο
τέλος του 2012. 

Οι επιπλέον δαπάνες, που υπολογίζονται µέχρι 1,4 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στην υγεία για τη διετία 2013-2014, θα διαµορφώ-
σουν µια εφιαλτική κατάσταση για την ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη των λαϊκών στρωµάτων και βέβαια οι επιχειρηµατίες
του κλάδου θα τρίβουν τα χέρια τους για τα νέα κέρδη που θα
εξασφαλίσουν.

Βέβαια, πολλοί άνθρωποι θα πεθάνουν, γιατί δεν θα έχουν
λεφτά. Να, γιατί το σύστηµα είναι απάνθρωπο, σάπιο, βάρβαρο
και πρέπει να ανατραπεί. Και όσοι στηρίζουν την Ευρωπαϊκή
Ένωση και τη λογική της συνύπαρξης ιδιωτικού και δηµόσιου
τοµέα στην υγεία, συγκαλύπτουν και στηρίζουν τη σαπίλα και
βαρβαρότητα του καπιταλιστικού συστήµατος. 

Αυτό φαίνεται και στην πρόνοια. Χιλιάδες βρέφη και νήπια
έµειναν εκτός των σταθµών. Δηµοτικοί σταθµοί έκλεισαν, γιατί
δεν υπήρχαν λεφτά στους δήµους. Υπάρχουν παιδιά ανέργων
που δεν γίνονται δεκτά. Ταυτόχρονα, χιλιάδες οικογένειες, τη
στιγµή που έχει µειωθεί το εισόδηµα, δίνουν χαράτσια στα τρο-
φεία στους παιδικούς σταθµούς. 

Οι ανάπηροι και χρόνια πάσχοντες ζουν µέσα στην αγωνία
ακόµη και για το πενιχρό επίδοµα των ΑΜΕΑ, που µήνες έχουν
να πληρωθούν. Σήµερα, κύριε Υπουργέ, έπρεπε να πάρουν επί-
δοµα. Δεν το πήραν. Περιµένουµε απάντηση από εσάς για το
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πότε θα πληρωθούν. 
Υπάρχουν, επίσης, και πάσχοντες από εκφυλιστικές νόσους,

από γεροντική άνοια, Αλτσχάιµερ και κατάκοιτοι, που δεν παίρ-
νουν κανένα επίδοµα. 

Την ίδια στιγµή, η ανεργία στα ΑΜΕΑ ξεπερνά το 95%. Χθες
ακούσαµε ότι είκοσι χιλιάδες παιδιά δεν θα µπορούν να πάνε στα
ειδικά σχολεία, γιατί δεν πληρώσατε τα µεταφορικά, ενώ το Σι-
κιαρίδειο Ίδρυµα κλείνει. Ρωτάµε: Γιατί; Είναι ντροπή.

Όλα αυτά τα µέτρα εµπορευµατοποίησης και ιδιωτικοποίησης
της δηµόσιας υγείας είναι µόνιµα. Δεν έχουν προσωρινό χαρα-
κτήρα. Ενισχύουν τους επιχειρηµατίες και εντάσσονται στη στρα-
τηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και όλων των κυβερνήσεων για
τη δηµιουργία ακόµη πιο φθηνών εργαζοµένων. Αυτό απαιτούν
τρόικα, µνηµόνια και καπιταλιστές. Υλοποιούνται µέσα από το
διακηρυγµένο στόχο για µείωση του µισθολογικού κόστους ερ-
γασίας, όπου περιλαµβάνονται και οι υπηρεσίες υγείας και πρό-
νοιας. 

Εµείς καλούµε όλους τους εργαζόµενους και το λαό να απορ-
ρίψουν και να καταδικάσουν την κυβερνητική πολιτική στον
τοµέα της υγείας, γιατί τους οδηγεί στην εξαθλίωση και στη χρε-
οκοπία. Είναι σε βάρος του βασικού και αναφαίρετου δικαιώµα-
τος στην υγεία. Δεν έχει να κερδίσει ο λαός ούτε από τον επιχει-
ρηµατικό δηµόσιο τοµέα που αναπτύσσεται ούτε από τα διά-
φορα δήθεν δίκτυα φιλανθρωπίας και αλληλεγγύης που στήνον-
ται, για να διαχειριστούν τη φτώχεια µε παροχή υπηρεσιών για
εξαθλιωµένους και να απαλλάξουν το κράτος από την ευθύνη
του και να ενσωµατώσουν τις κοινωνικές αντιδράσεις.

Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι διεκδικούµε και παλεύουµε για
ενιαίο, σύγχρονο, αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα
υγείας, πανελλαδικά ανεπτυγµένο, µε κεντρικό σχεδιασµό, πλή-
ρως και επαρκώς χρηµατοδοτούµενο από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό και κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δραστηριότητας
στον τοµέα της υγείας και της πρόνοιας. Είναι αυτό που συµφέ-
ρει την πλειοψηφία του λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία
συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Νικόλαος Μωραΐτης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ραγδαία επιδείνωση
της κατάστασης της δηµόσιας υγείας έχουµε και στην ελληνική
ύπαιθρο. Οι φτωχοµεσαίοι αγρότες και τα άλλα λαϊκά στρώµατα
των πόλεων και των χωριών βιώνουν τις συνέπειες από την αντι-
λαϊκή πολιτική και στον τοµέα της υγείας, πολιτική που παίρνει
επικίνδυνες διαστάσεις, αφού τα λαϊκά δικαιώµατα στον τοµέα
της υγείας έχουν κηρυχθεί σε διωγµό. 

Τα περισσότερα νοσοκοµεία και σχεδόν όλα τα κέντρα υγείας
βρίσκονται σε κατάσταση κατάρρευσης, υπολειτουργούν. Οι ελ-
λείψεις σε νοσηλευτικό και ιατρικό προσωπικό φθάνουν το 30%,
το 40% και σε πολλές περιπτώσεις και το 50% και σε αυτά ακόµη
υπάρχουν τα απαρχαιωµένα οργανογράµµατα περασµένων δε-
καετιών. 

Κλινικές κλείνουν ή δουλεύουν στα όρια επιφυλακής. Δεν λει-
τουργούν µονάδες εντατικής θεραπείας, αξονικοί τοµογράφοι,
µονάδες τεχνητού νεφρού, µαστογράφοι. Δεν υπάρχουν αναλώ-
σιµα. Σε πολλά κέντρα υγείας δεν υπάρχουν καν ασθενοφόρα ή
λειτουργούν µόνο σε µία βάρδια, δεν λειτουργούν µικροβιολο-
γικά και ακτινολογικά εργαστήρια, δεν υπάρχουν γιατροί ειδικό-
τητας και είναι πολυτέλεια για τον κόσµο της υπαίθρου οι
παιδίατροι, οι γυναικολόγοι, οι ορθοπεδικοί, οι οφθαλµίατροι.
Έτσι σπρώχνονται τα λαϊκά στρώµατα στις ιδιωτικές επιχειρήσεις
υγείας. 

Για ένα µεγάλο µέρος ανέργων φτωχών αγροτών κινδυνεύει η
ίδια τους η ζωή. Αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι σύντροφοι.
Έχουµε και το περιστατικό χθες στην Αµαλιάδα. Δεν είναι υπερ-
βολή αυτό που λέµε ότι θα πεθαίνουν στα σπίτια τους ή στις σκά-
λες των νοσοκοµείων άνθρωποι ανασφάλιστοι, φτωχοί αγρότες,
γιατί δεν έχουν να πληρώσουν για την υγεία τους.

Επίσης, σοβαρό πρόβληµα αντιµετωπίζουν χιλιάδες κάτοικοι
ορεινών περιοχών, ως επί το πλείστον ηλικιωµένοι, γιατί στα
αγροτικά ιατρεία δεν υπάρχει τεχνολογικός εξοπλισµός. Ακόµη
δεν υπάρχει πρόσβαση στο διαδίκτυο για την ηλεκτρονική συν-

ταγογράφηση και ταλαιπωρούνται. Είναι ηλικιωµένοι άνθρωποι
οι οποίοι µετακινούνται σε αποστάσεις που ξεπερνούν και τα πε-
νήντα χιλιόµετρα.

Τώρα, αυτά που λέτε, κύριε Υπουργέ, εδώ κι εκεί, ότι οι αγρό-
τες δεν πληρώνουν για την υγεία είναι ψέµα και πρόκληση. Τε-
ράστιες είναι οι αυξήσεις που έχουµε στους συνταξιούχους και
στους άλλους αγρότες για τον τοµέα της υγείας. Αλλά πώς να
υπάρχουν λεφτά όταν το κούρεµα έφερνε δραµατικές µειώσεις
στα αποθεµατικά του ΟΓΑ; Τα µισά χρήµατα και στο ταµείο των
συντάξεων και στο ταµείο της υγείας έχουν αποµείνει. Και όλα
αυτά για τους τραπεζίτες και τους βιοµήχανους. Τώρα και αυτά
ακόµη που έχουν αποµείνει, όταν πάνε να τα πάρουν, θα είναι
µειωµένα ακόµη κατά 30%.

Όλα αυτά τα µέτρα που πάρθηκαν στο παρελθόν και συνεχίζον-
ται τώρα είναι εντεταγµένα στο να υπηρετούν τις αντιδραστικές
αλλαγές στην κατεύθυνση ιδιωτικοποίησης, εµπορευµατοποίησης
της υγείας και της πρόνοιας, που έχει οδυνηρές συνέπειες για τις
εργατικές λαϊκές οικογένειες.

Αυτή η πολιτική σας, αντιµετωπίζει την υγεία σαν κόστος που
επιβαρύνει τους κρατικούς προϋπολογισµούς. Γι’ αυτό περικό-
πτει κρατικές δαπάνες για την κοινωνική ασφάλιση και την ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, αντιµετωπίζει την υγεία σαν
εµπόρευµα, πηγή κερδοφορίας του κεφαλαίου και τους ασθενείς
και τις οικογένειές τους σαν πελάτες. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, τα κόµ-
µατα του ευρωµονόδροµου, ο ΣΕΒ και τα Μαζικά τους Μέσα
Ενηµέρωσης, έχουν αναλάβει να πείσουν τους εργαζόµενους να
δεχθούν τις άγριες περικοπές και στην υγεία στο όνοµα του
εξορθολογισµού των δαπανών και της σπατάλης. Προσπαθούν
να ενοχοποιήσουν τους εργαζόµενους, γιατί απαιτούν το αυτο-
νόητο, το δικαίωµα στην υγεία. 

Οι εργαζόµενοι και τα άλλα πλατιά λαϊκά στρώµατα δεν πρέπει
να υποκύψουν στους εκβιασµούς και στις απειλές για να περά-
σουν αυτά τα µέτρα. Μπροστά σε αυτήν την εκρηκτική κατά-
σταση αναδεικνύονται  για τον εργαζόµενο λαό οι δύο δρόµοι
ανάπτυξης. Ο ένας που βιώνουµε σήµερα, που πρωτεύει το κέρ-
δος και η βαρβαρότητα και ο άλλος που είναι κριτήριο, η ικανο-
ποίηση των σύγχρονων λαϊκών αναγκών. Αυτόν το δρόµο
προτείνει το ΚΚΕ, γιατί οι εργαζόµενοι είναι αυτοί που παράγουν
τον πλούτο.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, προτείνει ανάπτυξη ενός
ενιαίου συστήµατος υγείας, µε κεντρικό σχεδιασµό αποκλειστικά
δηµόσιο και δωρεάν, µε κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας.

Δύο λόγια και για τις θέσεις µας σε ό,τι αφορά τα κέντρα
υγείας. 

Εµείς θεωρούµε ότι τα κέντρα υγείας πρέπει να συγκεντρώ-
νουν όλες τις σύγχρονες υποδοµές και προσωπικό, ώστε να κα-
λύπτουν πλήρως τις ανάγκες του λαού, της περιοχής και να
αποτελεί βασικό κριτήριο η σύνδεση µε τα υπόλοιπα κέντρα
υγείας, τα νοσοκοµεία, το ΕΚΑΒ. Να συγκεντρώνονται εκεί όλες
οι υπηρεσίες υγείας για την πρωτοβάθµια φροντίδα αλλά ιδιαί-
τερα να υπάρχουν γιατροί οι οποίοι να µπορούν να εξυπηρετούν
τον κόσµο της υπαίθρου, παθολόγοι, παιδίατροι, κοινωνικής ια-
τρικής ψυχολόγοι και άλλες ειδικότητες.

Τα κέντρα υγείας, πρέπει να δείχνουν ιδιαίτερο βάρος στην
προστασία της γυναίκας σε όλη τη διάρκεια της παραγωγικής
ηλικίας, να εφαρµόζουν προγράµµατα προγεννητικού ελέγχου
και να στηρίζουν οικογένειες µε ανάπηρα παιδιά. 

Η θέση µας είναι επίσης να περάσουν η «Βοήθεια στο Σπίτι»
και η νοσηλεία ηλικιωµένων και αναπήρων στα κέντρα υγείας.
Κάθε κέντρο υγείας, θα πρέπει να έχει αυτόνοµη υπηρεσία κοι-
νωνικής νοσηλείας για την εξυπηρέτηση του πληθυσµού και η
ευθύνη αυτή να ανήκει στα κέντρα υγείας και σε συνεργασία µε
τους δήµους να γίνεται καταγραφή αυτών των ανθρώπων που
χρήζουν τέτοιας βοήθειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, µπορεί για τη «Βοήθεια στο Σπίτι» να υπάρχει νοσηλεία

και από τα νοσοκοµεία, ιδιαίτερα σε ασθενείς που έχουν ανάγκη
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εξειδικευµένης και σύνθετης νοσηλείας στο σπίτι, όπως είναι ογ-
κολογικοί ασθενείς.

Εµείς θεωρούµε ότι η υπόθεση της υγείας πρέπει να γίνει υπό-
θεση όλων των εργαζόµενων, να παλέψουν σήµερα για την ανα-
τροπή αυτής της βάρβαρης πολιτικής, να παλέψουν για µια
πολιτική που, πραγµατικά, θα παρέχει υπηρεσίες και στον τοµέα
της υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ολοκληρώσατε. 
Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε.
Το λόγο έχει η συνάδελφος Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Γερασιµίδου.
ΕΛΕΝΗ ΓΕΡΑΣΙΜΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Από τις προγραµµατικές δηλώσεις ακόµα εδώ µέσα χρησιµο-

ποιήθηκε η ποίηση κατά κόρον. Άγγιξε τις ευαίσθητες χορδές
στο έπακρο, η συγκίνηση και η συµπόνια έφτασαν στο ζενίθ. Και
µόνο για το πάπλωµα δεν ακούστηκε κιχ, για τα αποτελέσµατα
δηλαδή της πολιτικής σας ως να µην είσαστε εσείς οι υπαίτιοι.
Θα µπορούσαµε, λοιπόν, κι εµείς, άνευ παρεξηγήσεως, να κά-
νουµε χρήση ενός γνωστότατου τραγουδιού. Κατόπιν ωρίµου
σκέψεως, όµως, καταλήξαµε ότι µια «Μαίρη Παναγιωταρά» δεν
εκφράζει τις πραγµατικές δυσκολίες µιας λαϊκής γυναίκας σή-
µερα. 

Μην ανησυχείτε, δεν θα φύγουµε από το θέµα. Για την υγεία
πρόκειται και για τη γυναίκα που πρέπει να κάνει παιδιά και οικο-
γένεια και δουλειά και σπίτι και να κοιτάξει και γέροντες και
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και χρόνια πάσχοντες και ό,τι άλλο
προκύψει, γιατί η πολιτική σας τη φορτώνει µε επιπλέον καθή-
κοντα.

Ας τα πάρουµε µε τη σειρά. Για τον αναπαραγωγικό ρόλο χρει-
άζεται οικογενειακός προγραµµατισµός, προγεννητικός έλεγχος
και αν όλα πάνε καλά, φτάνουµε στον τοκετό. Με την αντιλαϊκή
πολιτική που ασκείτε, µε τις περικοπές στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη, µε τη συρρίκνωση και το κλείσιµο των δοµών, µε την
επιβολή πληρωµών, µε την παράδοση της υγείας στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους, πώς θα αντιµετωπιστούν όλα αυτά; 

Όταν όλα γίνονται «πληρωτικά», για να το πούµε λαϊκά, όταν
καταργούνται όλες οι παροχές, το επίδοµα τοκετού -παραδείγ-
µατος χάριν- πολλή γενναιότητα και σθένος χρειάζεται για να εκ-
πληρώσει το αναπαραγωγικό της καθήκον µια γυναίκα. 

Οι ευέλικτες εργασιακές σχέσεις, αυτή η ευφυέστατη καπιτα-
λιστική εφεύρεση, που απασχολούν σε µεγάλο ποσοστό γυναί-
κες, επιβαρύνουν τη σωµατική και ψυχική τους υγεία. Τα
ακανόνιστα ωράρια και η µαύρη εργασία, δεν καλύπτουν ασφα-
λιστικό δικαίωµα και δωρεάν ιατροφαρµακευτική περίθαλψη.
Πώς να µην πάθουν κατάθλιψη σε µεγαλύτερο ποσοστό οι γυ-
ναίκες, όταν η κατάσταση στους δηµοτικούς παιδικούς σταθ-
µούς, στη φροντίδα των ηλικιωµένων, των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, πέφτει όλη στους βασανισµένους ώµους της λαϊκής οι-
κογένειας και της γυναίκας ειδικότερα;

Πολύ κλάψατε εδώ µέσα για τις αυτοκτονίες, πολύ λυπάστε κι
εσείς και οι εταίροι σας στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη φτώχεια
και την ανέχεια, τη φτώχεια και την ανέχεια από την οποία θέλετε
να ρουφήξετε και την τελευταία σταγόνα ζωής. 

Η γυναίκα, έλεγαν παλιά, είναι πιο ανθεκτική. Υπάρχουν πιο
πολλές χήρες από χήρους και άλλα τέτοια λαϊκής σοφίας. Μπο-
ρεί να ζουν περισσότερο οι γυναίκες, αλλά η υγεία τους δεν
είναι σε καλύτερη κατάσταση. Εκτός από την κατάθλιψη, που
προείπαµε, το ποσοστό των καρδιαγγειακών παθήσεων είναι µε-
γαλύτερο στις γυναίκες. Σε αυτές παρουσιάζονται επιπλέον
οστεοαρθρίτιδες, ρευµατοειδής αρθρίτιδα, οστεοπόρωση.

Με το νέο κανονισµό παροχών του ΕΟΠΥΥ οι περικοπές καθί-
στανται επικίνδυνες. Υπάρχουν όρια ηλικίας και διαχωρισµοί για
την πρώιµη διάγνωση του καρκίνου του µαστού. Το τεστ Παπ
ήταν δωρεάν στα δηµόσια νοσοκοµεία ανεξαρτήτως ασφαλιστι-
κής κάλυψης. Τώρα πρέπει να γραφτεί στο βιβλιάριο. Σε ποιο βι-
βλιάριο, όταν υποαπασχολείται ή είναι άνεργη η γυναίκα; Δόξα
τω Θεώ, εδώ έρχεται η Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης και
Αυτοδιοίκησης -αποκαλουµένη εφεξής ΕΕΤΑΑ- να λύσει όλα τα
προβλήµατα. Δεν θα επεκταθούµε επ’ αυτού, για να µην σας κου-
ράζουµε κιόλας. 

Όλα τα µέτρα που έχετε πάρει είναι αντιλαϊκά, όσα στραµπου-

λήγµατα της γλώσσας και αν χρησιµοποιήσετε για να εξωραΐσετε
τη ζοφερή πραγµατικότητα που επιφυλάσσετε για το λαό. Το
ΚΚΕ απαιτεί αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν σύστηµα υγείας
για όλους, ασφαλισµένους και ανασφάλιστους, άνεργους, Έλ-
ληνες και µετανάστες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το λόγο έχει ο κύριος

Υπουργός για είκοσι λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχοµαι ότι η υποβολή της επε-

ρώτησης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα εκφράζει ειλικρινώς τις
αγωνίες του για το µέλλον του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στη
χώρα µας και την ανάγκη παροχής υπηρεσιών υψηλού επιπέδου
στις Ελληνίδες και τους Έλληνες και τους πολίτες τρίτων χωρών,
οι οποίοι είτε νοµίµως είτε παρανόµως βρίσκονται εντός της επι-
κράτειας.

Σας διαβεβαιώνω, λοιπόν, ότι η προαγωγή της υγείας των πο-
λιτών της χώρας και η παροχή ποιοτικής φροντίδας υγείας µε
σεβασµό στην ιδιαιτερότητα και τα δικαιώµατα του κάθε ασθενή
είναι η βασική πολιτική µας δέσµευση. Εµείς στοχεύουµε µε την
καθηµερινή µας προσπάθεια στην αναβάθµιση, στη βελτίωση
της αποτελεσµατικότητας και της αποδοτικότητας των κρατικών
υπηρεσιών υγείας. Εκ παραλλήλου, εποπτεύουµε το µηχανισµό
και τις µονάδες υπηρεσιών υγείας, οι οποίες ανήκουν στον ιδιω-
τικό τοµέα. Η καθηµερινή µας έγνοια είναι να λειτουργούν εύ-
ρυθµα, οµαλά, αποδοτικά, όλες οι µονάδες υγείας και του
δηµόσιου και του ιδιωτικού τοµέα. Τέλος, στο µέτρο των προ-
σπαθειών µας είναι έγνοια µας και αγωνία µας οι µονάδες οι
οποίες λειτουργούν στο σύνολο της επικράτειας να ανταποκρί -
νονται ως δοµές και λειτουργίες σε όλες τις ανάγκες που εκδη-
λώνονται σε κάθε περιοχή, ούτως ώστε να µην υπάρχουν
πραγµατικά πολίτες οι οποίοι θέλουν να καταφύγουν στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας και να µην µπορούν να έχουν άµεση και άνετη
πρόσβαση στις υπηρεσίες τους. 

Σας ευχαριστώ για τις παρατηρήσεις τις οποίες κάνετε, αλλά
δεν χρειάζονται, όπως είπα και µε την ευκαιρία άλλης ερώτησης
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, οι υπερβολές. Εγώ δεν
γνωρίζω κάποια στρατηγική, για παράδειγµα, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης η οποία συµπεριλαµβάνει όλα όσα είπατε. Είναι µόνο
στη δική σας πολιτική κατασκευή και επιχειρηµατολογία ότι
υπάρχει κάποια στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θέλει
να εξουθενώσει τους πολίτες της, τις Ελληνίδες και τους Έλλη-
νες. 

Επίσης, δεν αντιλαµβάνοµαι πού εδράζεται η επιχειρηµατολο-
γία ότι εµείς θέλουµε να εγκαταλείψουµε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και να ενισχύσουµε την εµπορευµατοποίηση, δεν γνωρίζω
αν είναι δόκιµος ο όρος. Τον χρησιµοποιήσατε πάρα πολλές
φορές οι αγορητές του Κοµµουνιστικού Κόµµατος. Όµως, εγώ
δεν γνωρίζω να υπάρχει κάποια τέτοια προσπάθεια από την
πλευρά της σηµερινής Κυβέρνησης. 

Επίσης, δεν γνωρίζω να υπάρχουν ασθενείς οι οποίοι στερούν-
ται τα φάρµακά τους ή ασθενείς οι οποίοι δεν βρήκαν γιατρό για
να θεραπευτούν. 

Ας πάµε όµως, και σε ορισµένα στοιχεία. Για παράδειγµα, πρέ-
πει να είναι 6% του ΑΕΠ η δαπάνη; Είπατε ότι είναι ο µέσος όρος
των χωρών µελών του ΟΟΣΑ. Θεωρώ ότι οι δαπάνες που συνο-
λικά αφορούν τον τοµέα της υγείας στη χώρα µας θα είναι και
φέτος κατά πολύ πάνω από το 6%, στο οποίο αναφερθήκατε. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα, το θέµα των συγχωνεύσεων. Εγώ
δεν θα χρησιµοποιήσω αυτόν τον όρο. Δεν συγχωνεύονται οι κλι-
νικές. Ενισχύονται οι υπάρχουσες νοσοκοµειακές µονάδες µε τέ-
τοιο τρόπο, που πραγµατικά θα βελτιώσουν τη δυνατότητά τους
να παρέχουν υψηλού επιπέδου υπηρεσίες υγείας και να αξιοποι-
ούνται οι υποδοµές, κτηριακές εγκαταστάσεις και εξοπλισµός τε-
λευταίας τεχνολογίας. 

Και έρχοµαι στο συγκεκριµένο παράδειγµα των χθεσινών µας
αποφάσεων. Ενισχύουµε τον βορειοδυτικό άξονα της Αττικής.
Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Άγιοι Ανάργυροι», «Σισµανόγλειο» και
«Αγία ‘Ολγα». Το «Αγία ‘Ολγα» αποσιωπήθηκε ότι είναι στη Νέα
Ιωνία, όπου δίπλα είναι και τα γραφεία του Κοµµουνιστικού Κόµ-
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µατος Ελλάδας και γνωρίζω το ενδιαφέρον του για τα λαϊκά
στρώµατα, τα οποία κατοικοεδρεύουν εκεί. 

ΑΛΕΚΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρικής Επι-
τροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Πάµε και
εµείς εκεί και το ξέρουµε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Βεβαίως.
Και πολύ καλά κάνετε. Και εγώ το Εθνικό Σύστηµα Υγείας επι-
σκέπτοµαι, κυρία Γενική Γραµµατέα, και είµαι υπερήφανος για
το Εθνικό µας Σύστηµα και για το «Παναρκαδικό» Νοσοκοµείο
της Τρίπολης, το οποίο έχουµε µε τη γενναιοδωρία και των συµ-
πατριωτών µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Πείτε και για το «Κρα-
τικό» της Νίκαιας µιας και λέµε για νοσοκοµεία.

Ορισµένα ενδιαφέροντα στοιχεία: Το πρώτο Θεραπευτήριο
είχε πληρότητα 47%. Υπηρετούν εκατόν σαράντα επτά νοσηλευ-
τές, εκατόν σαράντα οκτώ γιατροί, αριθµός κλινών εκατόν πε-
νήντα τέσσερις. Δηλαδή, όπως βλέπετε, για τις µισές κλίνες που
ήταν η πληρότητα αναλογούσαν τέσσερις ιατροί και νοσηλευτές.
Είναι στοιχεία τα οποία έχουν ενδιαφέρον, γιατί το κόστος αυτό
το πληρώνει η Ελληνίδα και ο Έλληνας φορολογούµενος, δεν το
πληρώνουν κάποιοι άλλοι. Έβδοµο Θεραπευτήριο: Ενενήντα
ένας ιατροί, ενενήντα δύο νοσηλευτές, πληρότητα 20,7%. Αριθ-
µός κλινών εκατό. Για τις είκοσι µία κλίνες, λοιπόν, αναλογούσαν
πόσοι; Δέκα νοσηλευτές και ιατροί. Και αφήνω απ’ έξω το διοι-
κητικό προσωπικό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: ...(Δεν ακούστηκε) 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, το

άκουσα αυτό που είπατε. Ήταν απαξιωµένο, ακριβώς. Για να µην
παρέχουµε υπηρεσίες σε απαξιωµένες δοµές πηγαίνουµε στο
Ογκολογικό Νοσοκοµείο «Άγιοι Ανάργυροι», το οποίο είναι κό-
σµηµα για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και από εκεί θα απολαύουν
καλύτερες υπηρεσίες οι ασθενείς, γιατί η έγνοια µας δεν είναι
πού υπηρετεί ο κάθε κρατικός λειτουργός, η έγνοια η δική µας
είναι πού προσφέρουµε τις καλύτερες δυνατές υπηρεσίες στους
πολίτες και αυτό κάνουµε. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη λεπτοµερή ανακοίνωση, γιατί έχει
πολύ µεγάλο ενδιαφέρον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να
την παρακολουθήσουµε και να ξέρουµε τι γίνεται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Λυκουρέν-
τζος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αναφερθήκατε στην κλινική η οποία αφορά τους νεφροπαθείς.
Είµαστε έτοιµοι. Δεν θα κλείσει εκεί αυτή η κλινική, θα συνεχίσει
να λειτουργεί µέχρι να µεταφερθεί σε άλλο κτήριο της ιδιοκτη-
σίας του Υπουργείου Υγείας χωρίς να καταβάλουµε ενοίκιο και
θα λειτουργήσει στη συνέχεια πολύ κοντά στους ασθενείς οι
οποίοι θεραπεύονται. Έχω επίσης για τις συνθήκες του έβδοµου
Θεραπευτηρίου έκθεση, η οποία υπάρχει από τη Διοίκηση του
Νοσοκοµείου, που περιγράφει την κατάσταση, που είναι όντως
προβληµατική σε ό,τι αφορά τη λειτουργία του. 

Εγώ σας ρωτώ: Τι θέλετε να υπερασπιστούµε; Τις καλύτερες
υπηρεσίες, την καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναµικού,
την καλύτερη αξιοποίηση του τεχνολογικού δυναµικού ή να θε-
ωρούµε ότι η δηµόσια περιουσία, οι δηµόσιες υπηρεσίες είναι
προσωπική υπόθεση και ιδιοκτησία του οποιουδήποτε υπαλλή-
λου, του οποιοδήποτε κρατικού λειτουργού; Εγώ είµαι υπέρ της
πρώτης επιλογής και γι’ αυτό ζητώ και από εσάς, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι όλων των πτερύγων της Βουλής, να συµπαρα-
σταθείτε στην προσπάθεια την οποία κάνουµε και να υπάρξει
αυτοσυγκράτηση, να µην ευνοούνται ακραίες εκδηλώσεις. Οι κα-
ταλήψεις γραφείων, νοσοκοµείων, γραφείων διοικητών, του
Υπουργείου τι εξυπηρετούν; Εξυπηρετούν την βελτίωση των
υπηρεσιών στους ασθενείς ή απλώς εξυπηρετούν τα ραδιοτηλε-
οπτικά προγράµµατα, για να εµφανίζεται παντού στη χώρα ότι
υπάρχει αναταραχή, στη χώρα δεν υπάρχει τίποτα, ότι υπάρχει
µια ανίκανη πολιτική ηγεσία και ότι το µόνο που περιµένει το λαό
είναι µαύρες  µέρες;

Δεν πρόκειται να γεννηθεί επανάσταση, την οποία υπαινιχθή-
κατε, µέσα από τέτοιου είδους πρακτικές. Οι επαναστάσεις γεν-
νώνται όταν υπάρχουν ανάγκες και οι ανάγκες που περιγράφετε,

δεν υπάρχουν. 
Ακούω από εσάς ότι η ελληνική κοινωνία –την οποία εγώ τη ζω

µετέχων από τα φοιτητικά µου χρόνια στο δηµόσιο βίο- είναι κάθε
µέρα στην καταστροφή. Δεν είναι στην καταστροφή. Η Ελλάδα
προοδεύει, παρά τις δυσκολίες της, η Ελλάδα επιτυγχάνει, παρά
την ανέχεια που έχει αυτή την εποχή. Αυτά όµως που λέτε δεν
υπάρχουν, γιατί ο ελληνικός λαός µε τον αγώνα του, µε την πο-
λιτική του ηγεσία κατά καιρούς, πέτυχε προόδους και σηµείωσε
επιτυχίες. 

Έρχοµαι στο θέµα των γενοσήµων. Το ξέρετε καλά αυτό το
θέµα; Εγώ δεν το γνώριζα πριν οριστώ Υπουργός Υγείας, όµως
το σπούδασα. Τι είναι το γενόσηµο; Είναι το αντίγραφο ενός
πρωτοτύπου φαρµάκου. Δεν υστερεί σε τίποτα από αυτά που
έχει το πρωτότυπο. Το πρωτότυπο που το έχει κυκλοφορήσει
στην αγορά µία πολυεθνική, η οποία έχει επενδύσει κεφάλαια
στην έρευνα και στην καινοτοµία, είναι πανάκριβο. Το γενόσηµο
που είναι αντίγραφο, είναι φτηνό. Δεν υστερεί όµως σε ό,τι έχει
να κάνει µε την αξία του ως προς τη δραστική ουσία.

Ποιοι παράγουν γενόσηµα; Η Ελληνική Φαρµακοβιοµηχανία
κατ’εξοχήν. Θέλετε, λοιπόν, εσείς οι πολέµιοι των πολυεθνικών,
οι πολέµιοι των κεφαλαίων, να κάνω τι; Να περιορίσω την αγορά
των γενοσήµων, να διευρύνω την αγορά υπέρ των πολυεθνικών
και κατ’ αυτόν τον τρόπο θα υπηρετώ το δηµόσιο συµφέρον.

Ε, όχι! Είναι στόχος µας, η αγορά των γενοσήµων να υπερβεί
το 40% της αγοράς των φαρµάκων. Άλλο στοιχείο…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ δεν διέ-

κοψα κανέναν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όπως είδατε, µε θρη-

σκευτική ευλάβεια ακούσαµε όλους τους Βουλευτές του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που ανέπτυξαν τις απόψεις
τους. Θα ήθελα να σας παρακαλέσω να µην διακόπτετε τον κύριο
Υπουργό. Αν έχετε αντιρρήσεις, µπορείτε να τις εκφράσετε µέσω
του Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Άκουσα ότι

η φαρµακευτική δαπάνη µειώθηκε 56%. Μακάρι να είχε µειωθεί
56%. Θα ήµουν ευτυχής. Αυτή τη στιγµή δίνουµε µάχη να περιο-
ρίσουµε τη φαρµακευτική δαπάνη, η οποία έχει εκτοξευθεί στα
ύψη.

Θα σας δώσω ορισµένα στοιχεία από την ΗΔΙΚΑ, τα οποία δεν
επιδέχονται καµµίας αµφισβητήσεως, γιατί καταγράφονται από
τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές. Δεν είναι στοιχεία του Υπουρ-
γού Υγείας ούτε της Νέας Δηµοκρατίας. 

Καλοκαίρι, Ιούλιος µήνας, τέσσερα εκατοµµύρια επτακόσιες
δεκαεπτά χιλιάδες συνταγές. Οι µισοί Έλληνες ήταν σε διακο-
πές, οι άλλοι µισοί ήταν ασθενείς. Αύγουστος µήνας, τέσσερα
εκατοµµύρια τετρακόσιες είκοσι µία χιλιάδες συνταγές. Τότε
είναι περισσότεροι σε διακοπές. Οι άλλοι µισοί φαίνεται ότι
πήγαν για τα φάρµακα. 

Αντιλαµβάνεστε ότι το πρόβληµα δεν είναι ακριβώς οι ανάγκες
του λαού σε υπηρεσίες υγείας. Υπάρχουν πρακτικές, τις οποίες
θα χαρακτήριζα κακές πρακτικές, ανήθικες, ανέντιµες, πρακτικές
επιόρκων, αλλά δεν θα έλεγα ότι αυτές οι πρακτικές αφορούν
τις ανάγκες του λαού. 

Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο έχω θέσει σε κινητοποίηση άλλα όρ-
γανα της πολιτείας, για να παρακολουθήσουν πώς παράγεται
αυτού του είδους η φαρµακευτική δαπάνη. Θα ελέγξουµε εκεί-
νους που ακολουθούν πρακτικές υπερσυνταγογράφησης υπερ-
συγκεκριµένων προµηθευτών. Θα ελέγξουµε γιατρούς και
οποιονδήποτε άλλο εµπλέκεται στην υπόθεση αυτή.

Έτσι έχουν τα πράγµατα µε τη φαρµακευτική δαπάνη. Δεν πε-
ριορίζεται. Μακάρι να περιοριζόταν, από την έννοια της σπατά-
λης. Κανένας ασθενής δεν πρέπει να στερηθεί το φάρµακό του
και γι’ αυτό τις ηµέρες των κινητοποιήσεων των φαρµακοποιών
κάνουµε ό,τι είναι δυνατό να παρέχουµε τα φάρµακα, κυρίως για
τους καρκινοπαθείς, από τα φαρµακεία των νοσοκοµείων και του
ΕΟΠΥΥ. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα της πρόνοιας στα οποία αναφερ-
θήκατε. Πρέπει να σας πω ότι η πρόνοια ως αρµοδιότητα έχει
µεταφερθεί στο Υπουργείο Εργασίας. Έτσι δεν µπορώ εγώ να
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σχολιάσω το θέµα για τα επιδόµατα. Μπορώ όµως να σας πω ότι
όλες οι υποθέσεις που άρχισαν να έρχονται στο Υπουργείο, από
τις οποίες προκύπτουν ευθύνες λειτουργών του Υπουργείου
Υγείας σε σχέση µε τη χορήγηση πλαστών πιστοποιητικών προ-
νοιακών επιδοµάτων, αντιµετωπίζονται µε απόλυτη αυστηρότητα. 

Σε ό,τι αφορά το Σικιαρίδειο Ίδρυµα ασχολήθηκα, διότι και ο
Δήµαρχος απευθύνθηκε σε µένα µε ψήφισµα του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου. Έδειξαν ενδιαφέρον, συνεργάστηκα µε τον κ. Βρούτση
του Υπουργείου Εργασίας και κάνουν ό,τι είναι δυνατόν να βοη-
θήσουν. Αλλά, άλλο πράγµα να εννοούµε ότι για κάθε προνοιακό
ίδρυµα πρέπει να υπάρχει µία κρατική επιχορήγηση στο πλαίσιο
των δυνατοτήτων του κράτους και άλλο να εννοούν κάποιοι ότι
τον προϋπολογισµό κάθε προνοιακού ιδρύµατος πρέπει να τον
πληρώνει εξ’ ολοκλήρου το κράτος. Υπάρχει και η κοινωνία,
υπάρχουν και οι χορηγοί, υπάρχουν όλοι όσοι έχουν την ίδια
ευαισθησία που έχετε και εσείς –έχουµε και εµείς- για να βελτιώ-
σουµε το επίπεδο της ζωής µας, για να προσφέρουµε ένα χέρι
βοηθείας στον συνάνθρωπο.

Αναφέρατε ότι, νοσοκοµειακά υλικά, προµήθειες δεν υπάρ-
χουν. Εγώ γνωρίζω ότι υπάρχουν προβλήµατα, πράγµατι. Δεν θα
αποσιωπήσω τίποτα και δεν πρόκειται να ωραιοποιήσω την πραγ-
µατικότητα. Άλλωστε, οι συνάδελφοι των κοµµάτων που έχουν
συναντηθεί µαζί µου και έχουν ζητήσει ενηµέρωση, ξέρουν ότι
µπορεί να µην επείσθησαν για την πολιτική την οποία ακολου-
θούµε, επείσθησαν όµως, για τους αριθµούς τους οποίους
έδωσα στη δηµοσιότητα και είναι σε γνώση τους. Δεν αποκρύ-
πτω ούτε µισό ευρώ έλλειµµα του Υπουργείου, διότι δεν θέλω να
ακολουθήσω την πρακτική να ωραιοποιώ την πραγµατικότητα και
µετά να βρεθούµε µπροστά σε δυσάρεστα αποτελέσµατα. Πρέ-
πει όλοι να ξέρουµε ποια είναι η αλήθεια. 

Έχουµε, λοιπόν, υπογράψει για φέτος 2,2 δισεκατοµµύρια
ευρώ για προµήθειες σε νοσοκοµειακά υλικά, τα οποία χρειάζον-
ται τα νοσοκοµεία µας. Γνωρίζετε, όµως, ότι οι διαδικασίες οι
οποίες ακολουθούνται από την Επιτροπή Προµηθειών Υγείας στο
πλαίσιο του νοµικού µας πολιτισµού, των νόµων της χώρας µας,
είναι χρονοβόρες. Διότι, όταν υπάρξει ένας διαγωνισµός, στη συ-
νέχεια επακολουθούν οι ενστάσεις, η εκδίκαση των ενστάσεων
στα δικαστήρια από τον ένα βαθµό της δικαιοσύνης στον άλλον
και χάνεται πολύτιµος χρόνος. 

Προς αυτή την κατεύθυνση έχουµε ανοιχτή συνεργασία µε τα
Υπουργεία Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης, Εργασίας και Οικονοµικών,
για να δούµε πώς θα επισπεύσουµε την εκδίκαση των ενστάσεων
-όχι να ακυρώσουµε τη δυνατότητα υποβολής ενστάσεων- ούτως
ώστε να επισπεύδουµε τις προµήθειες στα νοσοκοµεία.

Επίσης, στις αρχές του Οκτωβρίου ολοκληρώνεται η διαγωνι-
στική διαδικασία για την ανάδειξη αναδόχου για την προµήθεια
εκατόν εβδοµήντα ασθενοφόρων οχηµάτων και είκοσι πέντε πε-
ρίπου οχηµάτων, µε τα οποία θα µπορούµε να κάνουµε µεταφε-
ρόµενες µονάδες εξετάσεων στην περιφέρεια. Είναι πρόγραµµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Πού είναι η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που στρέφε-
ται εναντίον των πολιτών; Εδώ µας δίνει λεφτά για να ενισχύ-
σουµε τις υποδοµές µας. Εάν ήθελε να µας εξουθενώσει, για
ποιο λόγο άραγε θα µας τα έδινε;

Έρχοµαι, λοιπόν, στο µεγάλο θέµα που λέγεται ΕΟΠΥΥ. Ο
ΕΟΠΥΥ δοκιµάζεται ως προς τις οικονοµικές του αντοχές. Είναι
αλήθεια διότι, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, δεν µειώθηκε από το
1,4% η επιχορήγηση στον ΕΟΠΥΥ. Μειώθηκε από το 0,6% του
ΑΕΠ στο 0,4%. Σε αυτό το δεύτερο στοιχείο έχετε δίκιο, αν το
κατάλαβα καλά. Και χρηµατοδοτείται εκ παραλλήλου από τις ει-
σφορές των ασφαλιστικών ταµείων. 

Εδώ είναι το πρόβληµα. Η κρίση έχει πλήξει την ελληνική οι-
κονοµία, ιδιαίτερα την αγορά. Γιατί; Ας πάρουµε ένα παρά-
δειγµα. Η δραστηριότητα στην οικοδοµή έχει νεκρώσει. Εκατόν
τριάντα επαγγέλµατα εξαρτώνται από την οικοδοµή. Άρα, το ΙΚΑ,
το οποίο είχε στον προοπτικό προϋπολογισµό του ΕΟΠΥΥ την
υποχρέωση συνεισφοράς 145 εκατοµµύριων ευρώ, συνεισφέρει
από 78 εκατοµµύρια έως 82 εκατοµµύρια κατά µήνα.

Η εισφοροδοτική ικανότητα των επιχειρήσεων, των εργαζοµέ-
νων έχει µειωθεί. Έχουµε ποσοστό ανεργίας στο 25%. Λυπηρό,
δυσάρεστο, επώδυνο, αληθές όµως. Πως µπορώ να ζητάω να

επιτύχουµε τους ίδιους οικονοµικούς στόχους στον ΕΟΠΥΥ, όταν
οι βασικοί παράγοντες χρηµατοδότησής του υποφέρουν, διότι
υποφέρει η αγορά, διότι έχουµε µεγάλη ύφεση. 

Άρα, αυτό το οποίο πρέπει να επιδιώξουµε ως χώρα είναι την
αναστροφή της πορείας της οικονοµίας µας, την ενίσχυση της
αναπτυξιακής διαδικασίας, για να ελπίζουµε στην ενίσχυση των
εισφορών προς τον ΕΟΠΥΥ.

Πάντως, για το πρόβληµα, το οποίο υπάρχει, η σηµερινή πολι-
τική ηγεσία και η Κυβέρνηση δεν αδιαφορεί. Συζητούµε τις µέρες
αυτές, για να δούµε ποιες είναι οι βέλτιστες επιλογές, µε τις
οποίες για την προοπτική του 2013-2014 θα ενισχύσουµε τις δυ-
νατότητες για την οικονοµική επιβίωση του ΕΟΠΥΥ.

Θέλω να ξέρετε ότι στον ΕΟΠΥΥ θα επαναδιαπραγµατευθούµε
συµβάσεις, που αφορούν τις σχέσεις µας µε ιδιωτικές κλινικές
και διαγνωστικά κέντρα. Θα είµαστε απαιτητικοί για να περιορί-
σουµε τη δαπάνη προς την κατεύθυνση αυτή. 

Επίσης, έχω ζητήσει από το Κεντρικό Συµβούλιο Υγείας την
επανεκτίµηση διαφόρων εξετάσεων, πολύ ακριβών µάλιστα,
κυρία Γενική Γραµµατέα, οι οποίες κοστίζουν και 7,5 και 8,5 και
12,5 χιλιάδες ευρώ. Πέτυχα τη µείωση...

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Δεν
γίνονται µέσα στο ΙΚΑ;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μερικές γί-
νονται. Άλλες όµως, γίνονται έξω, στα ιδιωτικά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γιατί;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί έχουν
µηχανήµατα, τα οποία δεν τα έχουµε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Γιατί
δεν τα έχουµε;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Γιατί δεν τα
έχουµε αγοράσει. Γιατί δεν έχουµε τη δυνατότητα. Βεβαίως,
αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Εάν εσείς έχετε κάποια πρόταση –για να συµπληρώσω τις σκέ-
ψεις µου- µε την οποία θα µου πείτε από που θα εξευρεθούν οι
δαπάνες για να καλύψουµε όλο αυτό εδώ το πρόγραµµα, το
οποίο σε γενικές γραµµές παρουσιάσατε µε την επερώτησή σας,
πολύ ευχαρίστως να τις ακούσω.

Όµως, αν µου πείτε αυτά τα περί φορολογίας του κεφαλαίου,
της δηµεύσεως περιουσιών και όλα τα υπόλοιπα, µε συγχωρείτε,
δεν µπορώ να τα παρακολουθήσω γιατί θα µου επιτρέψτε µου
να σας πω…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Σας παρακαλώ. Έχετε δικαίωµα να έχετε τη γνώµη σας κι εγώ

τη δική µου. Σας σέβοµαι απολύτως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Υπουργέ, µε συγ-

χωρείτε ένα λεπτό.
Σας παρακάλεσα να µην διακόπτετε τον κύριο Υπουργό. Δεν

θα επαναληφθεί αυτό. Όποιος το επαναλάβει, θα τον ανακαλέσω
στην τάξη. Σας παρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Όσον
αφορά αυτούς οι οποίοι ζουν σ’ αυτόν τον τόπο, όλων των κοι-
νωνικών κατηγοριών, έχει αποδειχθεί ότι δεν µπορούµε να
έχουµε την αντίληψη ότι ο ένας θα εξουθενώνει τον άλλον, διότι
αυτό δεν φέρνει κανέναν αποτέλεσµα. Αντίθετα, εκεί και µε πε-
ρίσσευµα καρδιάς από εκείνους που έχουν τη δυνατότητα –το
ανέφερα αυτό και προ ηµερών στη Βουλή- µπορούµε να έχουµε
υποστήριξη. Και θέλω να καλωσορίσω πρωτοβουλίες, χωρίς να
αναφερθώ ονοµαστικά, µεγάλων χορηγιών για την υποστήριξη
µονάδων υγείας. Θα κάνουµε και σύντοµα ανακοινώσεις από το
Υπουργείο. Δεν θα ήθελα να αναφερθώ ονοµαστικά εδώ. Αυτό
αποδεικνύει ότι εκείνοι οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα, το πράτ-
τουν. 

Δεν είµαι υπερασπιστής κανενός. Είµαι υπερασπιστής µόνο
του δηµοσίου συµφέροντος, µε γνώµονα και µε σύµµαχο το
νόµο. Τίποτα παραπάνω! Γι’ αυτό θέλω να σας παρακαλέσω να
µην αποδίδετε φράσεις στην ηγεσία του Υπουργείου Υγείας, οι
οποίες ουδέποτε έχουν ειπωθεί από εµάς. Καταλαβαίνω την
ανάγκη να υπάρχει µία αντιπαράθεση, να ακουστούν διαφορετι-
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κές απόψεις. Το σέβοµαι. Το δέχοµαι. 
Θέλω να ξέρετε ότι σ’ αυτόν τον αγώνα θεωρώ ότι είµαστε

όλοι σύµµαχοι, για να προσφέρουµε καλύτερες υπηρεσίες στον
πολίτη. Είµαι πρώτα Υπουργός Υγείας και µετά οτιδήποτε άλλο.
Είµαι όµως, υποχρεωµένος µπροστά στην κρίση, την οποία διέρ-
χεται η χώρα, να λαµβάνω υπ’ όψιν την ανάγκη της δηµοσιονο-
µικής προσαρµογής. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν είναι
πρώτη έγνοια για τον Υπουργό και για την πολιτική ηγεσία ο άν-
θρωπος, ο οποίος έχει ανάγκη και πάσχει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στην
πρόταση νόµου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου αρµο-
διότητας του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, για την οικονοµική ανακούφιση
των υπερχρεωµένων νοικοκυριών.

Το λόγο έχει η Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Αλέκα Παπαρήγα, για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Υπουργέ, είναι γεγονός ότι µιλήσατε σε χαµηλούς τόνους,
όχι στην πολιτική ουσία, αλλά στο ύφος. Επί της ουσίας, δεν ήταν
χαµηλοί οι τόνοι. Όµως, δύο φορές σας διέκοψα και, όπως ξέ-
ρετε, προσωπικά δεν συνηθίζω να διακόπτω και δεν συνηθίζω να
κάνω και χαρακτηρισµούς. Όµως, αισθάνθηκα ότι µας προκαλέ-
σατε παρά το χαµηλό τόνο. Θα σας πω γιατί. Αυτό προκάλεσε
και τις δύο φορές τη διακοπή µου. Ζητώ συγγνώµη. Δεν το συ-
νηθίζω. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ)

Θα σας εξηγήσω τώρα. Λέτε ότι δεν γνωρίζετε στρατηγική της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υγεία. Προφανώς, εννοείτε στρα-
τηγική που βλάπτει την υγεία, γιατί στρατηγική έχει. Δεν µπορεί
να µην τη γνωρίζετε. Άλλωστε, κάτι είπατε τώρα τελευταία για
τα δηµοσιονοµικά. Άρα, συµφωνείτε µε αυτήν.

Δεύτερον, λέτε ότι δεν γνωρίζετε αν έχουµε µείωση παροχής
υπηρεσιών ή αύξηση κόστους υπηρεσιών ή ελλείψεις. Μα, δεν
µπορεί να το λέτε αυτό το πράγµα! Γι’ αυτό λέω ότι προκαλέ-
σατε. 

Εδώ ο απλός άνθρωπος πάει σε ένα νοσοκοµείο και βλέπει
απέξω, από τη µεγάλη επιχείρηση που έχει προµηθεύσει το νο-
σοκοµείο δεν ξέρω, τι µέχρι το βιοτέχνη που έχει κατασκευάσει
γάζες, µπαµπάκι. Πας στο νοσοκοµείο να σου κάνουν ένα καρ-
διογράφηµα και δεν έχουν gel ή έχουν το gel, αλλά δεν έχουν να
σε σκουπίσουν. Πας σε άλλο νοσοκοµείο –µιλάω για κρατικά νο-
σοκοµεία και µεγάλα και πανεπιστηµιακά- να κάνεις εξέταση αί-
µατος και βγαίνεις κρατώντας µε το χέρι σου τη φλέβα, γιατί δεν
έχουν να σου βάλουν το λευκοπλάστ. 

Αν θέλετε, έχω να πω και προσωπικό παράδειγµα. Και σκε-
φθείτε, έχω προσωπικό παράδειγµα εγώ, που, εν πάση περιπτώ-
σει, τρέχουν και στα άλλα τµήµατα για να µη µείνει η κ. Παπα-
ρήγα και πει πράγµατα. Σκεφθείτε τι γίνεται στον απλό κόσµο
δηλαδή, που δεν είναι επώνυµος. Προσωπικά παραδείγµατα, αν
θέλετε, µπορώ να σας φέρω δεκάδες, αφού είµαι χρονίως πά-
σχουσα και ανήκω στις περιπτώσεις που ο άλλος το σκέφτεται,
γιατί σου λέει, θα βγει και θα κάνει δηλώσεις ή εν πάση περιπτώ-
σει, έχει ένα σεβασµό. Οπωσδήποτε, σε εµάς τους πολιτικούς
και χωρίς να το ζητήσουµε, ανοίγονται οι πόρτες. Τι γίνεται µε
τον απλό κόσµο; Και πάλι, βλέπεις τις ελλείψεις. Γι’ αυτό, λέω ότι
µας προκαλείτε. 

Κατ’ αρχάς, όταν η αντικειµενική ικανότητα του ανθρώπου
προς εργασία είναι εµπόρευµα, εµπόρευµα είναι και οι ανάγκες
του. Η υγεία είχε στοιχεία εµπορευµατοποίησης και όταν είχαµε
παροχή στο 20% και τώρα που είµαστε στο 1%, 2%. Εµπόρευµα
ήταν. 

Πρώτα-πρώτα, πείτε µου διεθνώς, στην Ελλάδα, στην Ευρώπη
πόσες βιοµηχανίες παραγωγής φαρµάκων, µηχανολογικού εξο-

πλισµού, ιατρικού εξοπλισµού, βοηθητικών υλικών κ.λπ. έχουµε,
οι οποίες λειτουργούν µε γνώµονα το κέρδος. Είναι καπιταλιστι-
κές επιχειρήσεις, έτσι τις λέµε εµείς και έτσι είναι. Φυσικά, ο κα-
πιταλιστής από την πλευρά του δεν φτιάχνει την επιχείρηση, για
να βοηθήσει το σύνολο -αφήστε τι λέει- ούτε για τις θέσεις ερ-
γασίας. Έχει κέρδος. Άρα, υπάρχει ένα στοιχείο κερδοφορίας. 

Έχουµε εξάρτηση σήµερα του τοµέα της υγείας στην Ελλάδα;
Έχουµε και ολοένα µεγαλύτερη εξάρτηση; Όσο παράγεται και
νέα τεχνολογία έχουµε εξάρτηση από εισαγόµενα; 

Μάλιστα, εδώ υπάρχει το εξής περίεργο. Έχουµε βιοµηχανίες
φαρµάκων, οι οποίες βασικά κάνουν εξαγωγή. Μάλιστα, εξάγουν
φθηνά φάρµακα, αντί να τα δίνουν στην Ελλάδα και να τα αγο-
ράζουµε εδώ. Αυτά που κυρίως εξάγονται είναι τα φθηνά φάρ-
µακα. Ε, τι να κάνουµε; Το ΚΚΕ είναι αυταρχικό και αυτά θα τα
απαγόρευε. Δεν θα τα άφηνε. Και παράγουν φθηνά φάρµακα.
Μου έλεγαν ότι φθηνό φάρµακο των 5 ευρώ για το πάρκινσον
εξάγεται και πουλιέται από το φαρµακείο, το πιο ακριβό. 

Άρα, ο τοµέας είναι εµπορευµατοποιηµένος. Τι να πούµε; Εµ-
πορευµατοποιηµένος δεν είναι όταν πληρώνουµε εισφορές για
την υγεία; Για να δούµε τις εισφορές που πληρώνουµε. Εµπο-
ρευµατοποιηµένος δεν είναι όταν βασικά –όχι τώρα, αλλά πάντα-
στην Ελλάδα ο τοµέας υγείας είχε επίκεντρο το νοσοκοµείο και
όχι την πρόληψη; Γιατί; Γιατί η πρόληψη απευθύνεται στα δέκα,
έντεκα εκατοµµύρια Ελλήνων. Και βεβαίως, πρέπει να απευθύ-
νεται και στους µετανάστες, στον οποιονδήποτε, δεν µας ενδια-
φέρει χρώµα, φυλή, αν δουλεύει, ή δεν δουλεύει. Δεν λέµε να
πάει να κάνει κανείς µπότοξ, µιλάµε για την υγεία. Αυτό ισχύει
για όλους και για όλες, ανεξάρτητα του πού δουλεύεις, στο δη-
µόσιο, ή στον ιδιωτικό τοµέα ή αν είσαι άνεργος. Ό,τι και αν
είσαι, µε την ταυτότητά σου µπαίνεις, εφ’ όσον έχεις, βεβαίως,
πρόβληµα. 

Γιατί, λοιπόν, δεν αναπτύχθηκε ο τοµέας της πρόληψης; Δεν
µιλάµε για πρόνοια. Η πρόνοια είναι κάτι πιο ειδικό. Μιλάµε για
πρόληψη. Για να το πω αλλιώς, υποχρεωτικά γενικευµένα «check
up» για όλους –και, βεβαίως, θέλει άσκηση µέσα από την παι-
δεία- ανάλογα µε την ηλικία. Σε άλλους ίσως πρέπει να είναι κάθε
δύο χρόνια, σε άλλους µπορεί να πρέπει να είναι κάθε ένα χρόνο.
Και δεν µιλάµε εξειδικευµένα µόνο σε όσους έχουν πάθηση. Η
πρόληψη είναι το κυριότερο. Όλο το επίκεντρο είναι το νοσοκο-
µείο. Και έχει απορροφήσει την πρωτοβάθµια φροντίδα το νοσο-
κοµείο. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι εµπορευµατοποίηση,
διότι το πονηρό το κράτος και οι κυβερνήσεις σου λένε ότι είναι
άλλο πράγµα να παρέχω υπηρεσίες σε δέκα εκατοµµύρια και
άλλο πράγµα να παρέχω υπηρεσίες στο ένα εκατοµµύριο που
έχει ανάγκη, ανεβάζοντας και τις εισφορές είτε σε φάρµακα, είτε
όχι.

Γι’ αυτό λέω ότι µας προκαλείτε. Υπάρχουν αυξηµένες δαπά-
νες. Μα, κάθε χρόνο επί του ΑΕΠ βάζετε µέσα και τις ιδιωτικές
δαπάνες. Βεβαίως, αυξάνονται οι δαπάνες για την υγεία, γιατί
αυξάνεται και η συµµετοχή της οικογένειας. Αυτό σηµαίνει αντι-
κειµενική πρόοδος, δηλαδή και τον άνθρωπο που είναι ενενήντα
χρονών θα τον στείλω στο νοσοκοµείο να κάνει εγχείρηση, εφ’
όσον µπορεί -αν ζήσει ένα, δύο ή τρία χρόνια- να έχει µία ποι-
ότητα ζωής. 

Αν θέλετε, χαρακτηριστικό  παράδειγµα είναι η κατάσταση που
επικρατεί στην Ανατολική Ευρώπη, δηλαδή στις πρώην σοσιαλι-
στικές χώρες, επί σοσιαλισµού και µετά το σοσιαλισµό. Δεν σας
άρεσε ο σοσιαλισµός. Βεβαίως δεν σας άρεσε! Εγώ δεν περί-
µενα να σας αρέσει. Κι εµείς επικρίνουµε κάποια στοιχεία του.
Όµως, σ’ αυτόν τον τοµέα ούτε η Σουηδία, η οποία ήταν πολύ
πρωτοπόρος σ’ αυτά τα θέµατα, όπως και άλλες σκανδιναβικές
χώρες, έφθαναν σ’ αυτό το επίπεδο. Δείτε την αλλαγή στο προσ-
δώκιµο ζωής που έχει πέσει κατακόρυφα ή δείτε τις ασθένειες. 

Αν δεν έχεις ένα γενικευµένο σύστηµα υγείας, πρόληψης κατ’
αρχάς, δεν γίνεται. Όλες οι κυβερνήσεις ξεκινούσαν «από τα κε-
ραµίδια» στον τοµέα της υγείας και όχι από κάτω. Όσον αφορά
την παιδεία, πέφτει η ποιότητα της παρεχόµενης µόρφωσης.
Αύριο θα αγοράζουν συγγράµµατα, κ.λπ.. 

Εν πάση περιπτώσει, όταν εµείς λέµε για δηµόσια και δωρεάν
υγεία, δεν µπορεί να υπάρχει ιδιωτικός τοµέας. Ας υπάρχει στην
αισθητική, στη βελτίωση του προσώπου, στις ρυτίδες, σ’ αυτά
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που κάνουν γυναίκες και άνδρες. Τώρα πια αβέρτα πηγαίνουν σ’
αυτά για να µειώσουν τα χρόνια ηλικίας. Εντάξει, εγώ δεν λέω
να το πληρώσει αυτό ο ασφαλιστικός οργανισµός, αν µου έρθει
να πάω να κάνω δέκα λίφτινγκ! Αυτό δεν γίνεται. Όµως, τα θέ-
µατα της υγείας πρέπει να αντιµετωπίζονται δωρεάν και χωρίς
εισφορές. Ποιος παράγει τον πλούτο µε τις υπηρεσίες του; Ο άν-
θρωπος. Δεν είναι κόστος αυτά. Ίσα-ίσα, ο υγιής θα ανεβάσει
οπωσδήποτε και την παραγωγικότητα στην εργασία και την από-
δοσή του παντού. Μιλώ σαν γενική τάση.

Φέρατε παράδειγµα το «Αγία Όλγα». Είµαστε κοντά και πηγαί-
νουµε στο «Αγία Όλγα». Μα, έχει τεράστια έλλειψη προσωπικού
το «Αγία Όλγα»! Η έλλειψη προσωπικού δεν δείχνει την ποιότητα
των υπηρεσιών; Τώρα λέτε για άλλα νοσοκοµεία. 

Με συγχωρείτε, αλλά θα σας πω ένα παράδειγµα των ηµερών
αυτής της εβδοµάδας και της περασµένης. Το «Λαϊκό» Νοσοκο-
µείο έχει µαγνητικούς τοµογράφους που είναι είκοσι χρόνων.
Όταν θέλει να κάνει µία πολύ λεπτοµερή εξέταση για ασθένεια,
σε στέλνει στο «ΙΑΤΡΟΠΟΛΙΣ». Από τις τρεις µαγνητικές, ο ασθε-
νής θα πληρώσει και τις τρεις και θα δώσει και 140 ευρώ για το
υγρό που βάζουν, αν πρέπει να γίνει µε υγρό. Τη µία θα την πλη-
ρώσει ο ίδιος –µιλάµε τώρα ότι όλα αυτά γίνονται για να βγει µία
ουσιαστική διάγνωση- και τα δύο θα τα δώσει ο ΕΟΠΥΥ µετά από
ένα χρόνο. Γιατί, δηλαδή, το «ΙΑΤΡΟΠΟΛΙΣ», γιατί το «ΥΓΕΙΑ»,
έχουν το µηχάνηµα το σύγχρονο, το σουηδικό –δεν είµαι για-
τρός, δεν ξέρω να το πω- που βοµβαρδίζει κυριολεκτικά τον όγκο
στο κεφάλι και το ανεύρυσµα; Εµείς δεν λέµε κάθε νοσοκοµείο
της Αθήνας να έχει και από ένα τέτοιο µηχάνηµα ούτε να το έχεις
έξω από το σπίτι σου στο κέντρο υγείας, αλλά αυτά πρέπει να
υπάρχουν. Γιατί δεν υπάρχουν;

Εδώ, τώρα, από το 2009 και µετά, µε την κρίση –αν και παλαι-
ότερα γινόταν µε τα πιράνχας που έλεγε ο κ. Παπαδόπουλος,
κ.λπ.- έχει αρχίσει µία εκστρατεία για την παθογένεια στο δηµό-
σιο τοµέα. 

Να δείτε παθογένεια που έχει ο ιδιωτικός τοµέας. Κατ’ αρχάς,
εµφανίζεται ότι ο ιδιωτικός τοµέας είναι λαµπρός. Δεν έχει ούτε
σκάνδαλα, ούτε διαφθορά. Τώρα, πώς γίνεται να χρεοκοπούν οι
επιχειρήσεις και ο ένας να καταδικάζει τον άλλο και να πηγαίνουν
στα δικαστήρια για αθέµιτο ανταγωνισµό και πώς γίνεται να
έχουµε αυτοκτονίες κ.λπ.; Οι ιδιωτικές επιχειρήσεις είναι ό,τι λαµ-
πρό και ηθικό υπάρχει! 

Ως προς την παθογένεια, έχει παθογενή στοιχεία ο δηµόσιος
τοµέας; Πάρα πολλά. Με συγχωρείτε, αλλά η µία παθογένεια έχει
να κάνει µε το ότι ο βασικός προµηθευτής είναι µεγάλες καπιτα-
λιστικές επιχειρήσεις που ανταγωνίζονται µεταξύ τους και «λα-
δώνουν». Ένα είναι αυτό. 

Δεύτερον, δεν γίνεται να έχεις γιατρό που αντλεί πελατεία από
το δηµόσιο στο δικό του ιατρείο. Το «νόµιµον είναι και ηθικόν»;
Έτσι δεν ειπώθηκε αυτό; «Είναι νόµιµο, άρα και ηθικό». Υπάρχει
κι αυτό το πράγµα. Γιατί µία σειρά γιατρών δεν εξετάζουν το
πρωί, αλλά πάνε το απόγευµα µε το ογδοντάρι; Διότι το από-
γευµα από το ογδοντάρι, δεν ξέρω εγώ πόσο θα πάρει, θα πάρει
το σαραντάρι. Αυτό δεν εντείνει τη διαφθορά; Δηλαδή, επειδή
αυτό είναι νόµιµο;

Τη δεκαετία του ’80 µε το µακαρίτη Γεννηµατά καθιερώθηκαν
οι πλαστές εφηµερίες, οι εφηµερίες από το σπίτι. Αντί να δώσουν
πραγµατική αύξηση στους γιατρούς, το έκαναν µε τις πλαστές
εφηµερίες. Αυτό δεν ανεβάζει τη διαφθορά και µάλιστα σε αν-
θρώπους οι οποίοι ούτε γεννήθηκαν διεφθαρµένοι ούτε ήθελαν
να διαφθαρούν; Δεν ξεκίνησαν δηλαδή, να πουν: θα διαφθαρώ.
Γιατί τα εµφανίζετε όλα αυτά σαν ανήθικα πράγµατα; Βεβαίως
και υπάρχει αυτό. 

Αν θέλετε να σας πω και τη γνώµη µας εµείς θεωρούµε ότι ο
γιατρός πρέπει να αντισταθεί αλλιώς κι όχι να βολεύεται µε την
πλαστή εφηµερία. 

Ακούστε και κάτι άλλο, επειδή είπατε για την παθογένεια και
τα διαφυγόντα χρήµατα στα νοσοκοµεία. Εµείς κάνουµε περιο-
δείες, αλλά δεν µιλάµε µόνο µε τους εργαζόµενους, µιλάµε και
µε τις διοικήσεις. 

Έρχεται ο εργολάβος που έχει την ιδιωτική καθαριότητα µε το
καρότσι κ.λπ. και πάει και λέει ότι έχω τριάντα, ας πούµε, εργα-
ζόµενους και τους δίνω 1.000 ευρώ το µήνα. Ναι, αλλά τους δίνει

500 ευρώ. Η διοίκηση του νοσοκοµείου πληρώνει για 1.000 ευρώ
και ο εργολάβος δίνει στην άλλη, την κακοµοίρα 500 ευρώ. Άρα,
εκεί τα πληρώνει το νοσοκοµείο. Ξέρετε τι µου είπαν αρκετοί δι-
οικητές; Μου είπαν: «Το ξέρουµε, αλλά πώς θα το αποδείξουµε,
αφού η γυναίκα φοβάται να το καταγγείλει;». Το καταγγέλλει στο
συνδικαλιστή, αλλά δεν βγαίνει να το πει επώνυµα. Το ίδιο γίνεται
παντού µε τα ιδιωτικά συνεργεία. Και γιατί δηλαδή, το ιδιωτικό
συνεργείο καθαρίζει καλύτερα από το να έχεις το προσωπικό
µέσα, που εκεί, αν θέλετε, υπάρχουν και οι συνάδελφοι και µπο-
ρεί να γίνει και άλλος έλεγχος; Εκεί που θα πάµε -να το θυµη-
θείτε- θα έχουµε εργολαβία κι εργολάβους θα έχουµε τους
γιατρούς. Και τώρα υπάρχουν γιατροί που περιµένουν στο σπίτι
το τηλέφωνο, για παράδειγµα, αναισθησιολόγος, που θα του
πουν: έλα να κάνεις µία εγχείρηση. Και θα πάει ο αναισθησιολό-
γος «στο παρά πέντε» να κάνει µία εγχείρηση. 

Για ελέγξτε πόσες µεταµοσχεύσεις χάνονται και δεν γίνονται,
γιατί δεν υπάρχει γιατρός εκείνη τη στιγµή να επέµβει. Για πα-
ράδειγµα, στο ΚΑΤ -δεν ξέρω τώρα, µιλάω για πριν δέκα χρόνια-
δεν βρέθηκε οφθαλµίατρος να πάρει τον κερατοειδή -δεν ξέρω
τι παίρνουν από τα µάτια- τον οποίο τον παίρνουν και είκοσι τέσ-
σερις ώρες µετά το θάνατο. Κι αυτό έγινε, διότι δεν βρήκε τον
έκτακτο οφθαλµίατρο. 

Όλοι έχουµε τέτοια προσωπικά παραδείγµατα. Και τώρα έρ-
χεστε εσείς, κύριε Υπουργέ, και λέτε «δεν ξέρω»; Αν υπάρχει κάτι
που το ξέρουµε όλοι, χωρίς να είµαστε ειδικοί και χωρίς να
έχουµε βγάλει ιατρικές σχολές και χωρίς να είµαστε στον ΟΟΣΑ
και στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, είναι τα θέµατα της υγείας.
Έχουµε µία γενικευµένη εµπειρία που στη µεταφέρουν οι οποι-
οιδήποτε, και οι οπαδοί της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµά-
των. Η κατάσταση είναι τραγική. Η εµπορευµατοποίηση προχω-
ράει και το κυριότερο είναι φθηνή εργατική δύναµη και διεύ-
ρυνση της κερδοφορίας. Εδώ είναι τα µεγάλα συµφέροντα. 

Έµποροι όπλων αγοράζουν διαγνωστικά κέντρα και κλινικές.
Ένας άλλος που ήταν υδραυλικός πήρε ένα διαγνωστικό κέντρο
και τώρα µπήκαν κάτι άλλοι µυστήριοι. Κλείνουν διαγνωστικά κέν-
τρα και συγκεντρώνονται σε λιγότερα χέρια. Ξεκίνησαν µεσαίοι
επιχειρηµατίες γιατροί, έχοντας την αυταπάτη στις λαϊκές γειτο-
νιές -και εµείς τους τα λέγαµε πριν δέκα χρόνια ότι θα σας κλεί-
σουν οι µεγάλοι, ανοίγετε την αγορά- και τώρα µπαίνουν οι
µεγάλοι. 

Να σας πω κάτι; Χρειάζεται αποκλειστικά δηµόσιο σύστηµα
υγείας, γιατρούς πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης που
να µην κάνουν άλλη δουλειά. Δεν µπορεί να είσαι στο νοσοκοµείο
µέχρι το µεσηµέρι και µετά να κάνεις ιατρείο στο σπίτι σου µέχρι
τις δώδεκα το βράδυ και να ξαναπηγαίνεις οκτώ η ώρα το πρωί
στο νοσοκοµείο. Αυτούς τους ανθρώπους εµείς δεν τους «χαϊ-
δεύουµε». Η κατάσταση είναι τραγική. Κάνει ιατρική µέχρι τις
14.00-15.00 και µετά αρχίζει το ιατρείο στο σπίτι µέχρι τις δώ-
δεκα το βράδυ. Ακόµα και στη µία το πρωί κλείνουν ραντεβού και
δεν ξέρω τι φορολογικές δηλώσεις κάνουν. Αλλά εσείς πιάνετε
αυτά τα παθογενή φαινόµενα και τη φοροδιαφυγή, που βεβαίως,
υπάρχει –σιγά τώρα που θα κόψει απόδειξη- και τα χρησιµοποι-
είται όλα αυτά για να κάνετε τακτοποίηση, αντί να χτυπήσετε –
και δεν θέλετε να το κάνετε- το ζήτηµα στην καρδιά.

Τώρα σας πείραξε το έβδοµο Θεραπευτήριο στα Πατήσια. Μι-
λάµε για µία περιοχή που είναι πολυάνθρωπη. Είναι περιοχές που
έχει σηµασία να έχω κοντά µου το νοσοκοµείο. Αλλά εν πάση πε-
ριπτώσει, αυτές οι συνενώσεις δεν γίνονται για καλύτερη οργά-
νωση. Κάντε ολοκληρωµένα κέντρα υγείας πιο µικρά. 

Ο Βουλευτής του ΚΚΕ είπε πώς βλέπουµε τα θέµατα υγείας:
και µέρος της δηµόσιας υγείας να έχει και τη µητρότητα να έχει
και τον προγεννητικό έλεγχο να έχει και όλα αυτά τα ετήσια τεστ. 

Εδώ –και για να τελειώσω- ανεβάζετε το όριο ηλικίας για κά-
ποιες εξετάσεις. Φέρτε µου την επιστηµονική έρευνα, που λέει
ότι για τον καρκίνο του προστάτη οι άντρες πρέπει να κάνουν
εξέταση από τα εξήντα και πάνω ενώ το είχατε από σαράντα και
πάνω. Πείτε µου ότι ξέρετε, η έρευνα έδειξε ότι µέχρι πενήντα
δεν κινδυνεύουν. 

Ανεβάσατε το όριο ηλικίας που κάνει η γυναίκα µαστογραφία.
Φέρτε µου τώρα την επιστηµονική έρευνα που λέει –όχι µόνο τα
ελληνικά αλλά και τα παγκόσµια στατιστικά- ότι η γυναίκα κινδυ-
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νεύει από καρκίνο του µαστού από εξήντα και πάνω, να πηγαί-
νουµε µετά τα εξήντα µας να κάνουµε εξέταση. Ποιος έχει όρεξη
να πηγαίνει κάθε χρόνο να κάνει µαστογραφία; 

Περιορίσατε τις λουτροθεραπείες στη ρευµατοειδή αρθρίτιδα,
στην οστεοαρθρίτιδα και σε άλλες παθήσεις. Το λέει η επιστήµη
ότι χρειάζεται να κάνεις µία φορά το χρόνο κι όχι δύο; Όχι, να
µου το πείτε. Και γιατί οι γιατροί µας λένε ότι πρέπει να κάνεις
τρεις φορές το χρόνο; Ο φυσικοθεραπευτής παίρνει 50 ευρώ την
ώρα για να σου βάλει το µηχάνηµα laser. Κάθεσαι και µιλάς και
σου παίρνει 50 ευρώ την ώρα. Ε, κι αυτός θέλει να βγάλει λεφτά.
Είναι µέρος του συστήµατος κι αυτός. Πώς τα κόψατε; 

Γιατί να υπάρχουν φυσικοθεραπείες µόνο το πρωί στα κέντρα
υγείας; Μπορεί το πρωί να πάω στη δουλειά µου και το απόγευµα
να πάω να κάνω φυσικοθεραπεία. Γιατί πρέπει να πάρω άδεια
από τη δουλειά µου; Και πόσες άδειες θα σου δώσει ο εργοδό-
της σήµερα;

Άλλη οµιλία ήθελα να κάνω πιο πολιτική, αλλά όταν µου λέτε
δεν ισχύουν αυτά µας προκαλέσατε, κύριε Υπουργέ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν είχα
καµµία διάθεση να προκαλέσω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μας
προκαλέσατε. Ήταν πολύ προκλητική η οµιλία σας. Τουλάχιστον
να παραδεχθείτε ότι υπάρχει πρόβληµα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μα, είπα…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Μα,
εδώ είπατε ότι όλα είναι ωραία εδώ τώρα, που βογκάει ο κόσµος.
Ειλικρινά σας λέω τώρα ότι δεν µου αρέσει να κραυγάζω ότι υπο-
φέρει ο κόσµος, πεθαίνει κ.λπ.. Μέσα στη Βουλή υποτίθεται ότι
έχουµε µία εικόνα της πραγµατικότητας όλοι και διαφωνούµε
στην αντιµετώπιση. 

Σας λέω πράγµατα, τα οποία τα ζούµε. Φέρετε µου επιστηµο-
νική µελέτη –και τελειώνω- που λέει ότι πρέπει να αλλάξουν τα
όρια ηλικίας. 

Ή για τα γενόσηµα που λέτε, είναι η βασική ουσία. Για ρωτή-
στε όσους παίρνουµε φάρµακα για την πίεση ή για τη χοληστε-
ρίνη, πόσες φορές τα αλλάζουµε; Σου δίνει ένα ο γιατρός, δεν
σου κάνει και µετά σου δίνει ένα άλλο. Άµα πάω µε τη δραστική
ουσία και πω ότι θέλω να έχω αυτό –αφού όλες έχουν την ίδια
δραστική ουσία- µπορεί εµένα τελικά να µην µου κάνει το φάρ-
µακο, γιατί δεν πέφτει η πίεση και θα το έχω αλλάξει δέκα φορές.
Μα, τώρα παίζουµε δηλαδή; 

Δεν έχουµε πρόβληµα µε τα γενόσηµα. Οι άλλες χώρες έκαναν
τριάντα χρόνια για να φτιάξουν τη λίστα µε τα γενόσηµα. Εµείς
σε ένα βράδυ τα φέρνουµε πενήντα-πενήντα. Ε, πώς γίνεται;
Είµαι εγώ ειδική ώστε να ξέρω τις βοηθητικές αυτές ουσίες;
Ποιος θα µου πει ποια µου κάνει; Υπάρχουν και φάρµακα που
δεν σου κάνουν. Το ένα σου κάνει για τον πονοκέφαλο, το άλλο
δεν σου κάνει, γιατί έχει µία ουσία στην οποία έχεις αλλεργία,
για παράδειγµα.

Δεν έχουµε θέµα αρχής µε τα γενόσηµα και δεν είναι η επι-
στήµη που καθορίζει αυτά τα θέµατα, αλλά εδώ µπαίνει το κέρ-
δος, µπαίνει το µνηµόνιο, µπαίνουν οι δανειακές συνθήκες,
µπαίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, µπαίνουν τα συµφέροντα. Μπαίνει
η στρατηγική σας, η πολιτική σας, της Κυβέρνησης και των προ-
ηγούµενων κ.λπ..

Εποµένως, εµείς ως ΚΚΕ ξεκινάµε και πονηρευόµαστε για όλα,
ακόµη και γι’ αυτά που από πρώτη µατιά µπορεί να έχετε ένα πει-
στικό επιχείρηµα. Και αυτό γιατί δεν βασίζεται στην επιστηµονική
έρευνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ο κύριος Υπουργός έχει
το λόγο για ένα λεπτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-
εδρε, δεν έχω καµµία διάθεση να προκαλώ τη Βουλή όταν συζη-
τούµε. Προσωπικά, δεν αισθάνοµαι ότι οι τοποθετήσεις είναι
προκλητικές, έστω και εάν εµπεριέχουν υπερβολές ή οτιδήποτε
άλλο.

Είπα ότι γνωρίζω πως  υπάρχουν προβλήµατα, αλλά δεν ξέρω
κάποιο ασθενή που να στερήθηκε το φάρµακό του ή υπηρεσιών
υγείας. Δεν είπα πως δεν υπάρχουν προβλήµατα. Αν καταλάβατε

κάτι διαφορετικό, γι’ αυτό πήρα το λόγο, για να το ερµηνεύσω,
όπως εγώ πιστεύω. Σε αντίθετη περίπτωση, πράγµατι θα είχατε
δίκιο και θα ήταν µία υπερβολική εκ µέρους µου τοποθέτηση. Άλ-
λωστε, µία ανάγνωση των Πρακτικών θα µας πείσει όλους µας.

Μην κάνετε, λοιπόν, αυτήν την αξιολόγηση για την οµιλία µου,
γιατί και τα προβλήµατα αναγνωρίζω και το πρόβληµα χρηµατο-
δότησης του ΕΟΠΥΥ που είναι το κύριο, γνωρίζω. Δεν χρειάζεται
να αδικείτε την τοποθέτηση που έκανα. 

Ευχαριστώ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Επι-
µένω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας  κ. Σοφία Βούλ-
τεψη.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα θέµατα που έθεσε το ΚΚΕ

είναι γνωστά. Δεν υπάρχει κανείς απ’ όλες τις πτέρυγες της Βου-
λής που να µην τα γνωρίζει και να µην τα αναγνωρίζει. Είναι παλιά
και διαχρονικά. Βέβαια, εδώ στην Ελλάδα τα έχουµε ρίξει όλα
στην τρόικα. 

Ξέρουµε όλοι πως τα ζητήµατα της υγείας υπήρχαν, πως ξο-
δεύονται χρήµατα από τους Έλληνες φορολογούµενους για την
υγεία και τις περισσότερες φορές αυτά τα χρήµατα δεν αποδί-
δουν. Για παράδειγµα δεν έχουµε µάθει πόσες κλινικές, πόσους
διευθυντές και πόσους γιατρούς, πόσους νοσηλευτές, πόσους
διοικητικούς υπαλλήλους χρειαζόµαστε ανά κάτοικο. Έγινε η
απογραφή –αν και µε την ΕΛΣΤΑΤ δεν µπορείς να βγάλεις εύκολα
άκρη- και είδαµε ότι είµαστε περίπου δέκα εκατοµµύρια άνθρω-
ποι στην Ελλάδα. Πόσο χρειαζόµαστε να ξοδεύουµε γι’ αυτόν
τον τοµέα; Ήδη ξοδεύουµε πολλά και έχουµε αυτά τα προβλή-
µατα που τα αναγνωρίζουµε. Ο κάθε ευσυνείδητος άνθρωπος
που αναλαµβάνει το αξίωµα του Υπουργού Υγείας προσπαθεί να
τα λύσει. Αλλά στο µεταξύ τρέχουν τα προβλήµατα και τρέχει και
το χρήµα. Βλέπουµε ότι µόνο για τους οργανισµούς κοινωνικής
ασφάλισης χρειάζονται τη µία χρονιά 13 δισεκατοµµύρια ευρώ,
την άλλη χρονιά 14 δισεκατοµµύρια ευρώ και την άλλη χρονιά
11 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτά τα έντεκα εκατοµµύρια των Ελ-
λήνων πόσα λεφτά χρειάζονται για να έχουν µία αξιοπρεπή πε-
ρίθαλψη; Πας στο νοσοκοµείο και έχεις πρόβληµα. 

Υπάρχει όµως και η άλλη πλευρά. Είναι τα νοσοκοµεία µας
εκεί, λειτουργούν, γίνονται επεµβάσεις. Όσοι επισκεπτόµαστε το
δηµόσιο σύστηµα υγείας ξέρουµε ότι είναι εκεί, οι γιατροί είναι
εκεί που τρέχουν πάνω κάτω, κάνουν εφηµερίες απλήρωτοι, βα-
σανίζονται ψάχνοντας για ένα υλικό. Όποιος ζει σε αυτήν τη
χώρα ξέρει ότι υπάρχει ευσυνειδησία. 

Εποµένως καλό είναι να βοηθήσουµε όλοι. Βλέπουµε κάτι το
οποίο δεν είναι σωστό. Να το πούµε. Αυτό είναι το κρίσιµο. 

Όσον αφορά το θέµα του ανθρωπισµού, υπάρχει διαφορετική
αντίληψη. Το ΚΚΕ υποστηρίζει ότι δεν χρειάζονται φιλάνθρωποι,
πρέπει να τα δίνει όλα το κράτος. Όποιος έχει αποκτήσει µία βα-
σική µαρξιστική παιδεία, ξέρουµε τι λέει. Η αλήθεια όµως είναι
ότι αυτό δηµιούργησε πολίτες απαθείς που δεν έπαιρναν µέρος
σε τίποτα, που ήταν ξαπλωµένοι κάνοντας τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους και εν πάση περιπτώσει, δούλευαν το ωράριό τους και
έφευγαν. Δεν πήγε καλύτερα η κοινωνία.

Υπάρχει πρόβληµα και στο δηµόσιο τοµέα και στον ιδιωτικό
τοµέα. Δεν υπάρχουν άγγελοι πουθενά. Άνθρωποι είναι. Και ο
Λένιν έλεγε ότι καλή είναι η εµπιστοσύνη, αλλά καλύτερος είναι
ο έλεγχος. Αυτό σηµαίνει ότι και ο δηµόσιος τοµέας θέλει έλεγχο
και εάν εσείς φτιάξετε έναν απόλυτα δηµόσιο τοµέα, δεν θα λει-
τουργήσει αγγελικά. 

Όσοι από εµάς είχαµε και σχέση µε το σύστηµα υγείας της Σο-
βιετικής Ένωσης ξέρουµε τι λένε. Έτσι είναι τα πράγµατα. Άν-
θρωποι είναι. 

Την Τετάρτη ο Ιατρικός Σύλλογος Αθηνών στο Πολεµικό Μου-
σείο βράβευσε αυτούς τους εθελοντές. Ήταν µια αίθουσα γε-
µάτη εθελοντές. Ήταν εκεί και ο συνάδελφος κ. Κικίλιας. Αυτοί
πού άνηκαν σε ποιο κόµµα; Εγώ πιστεύω σε όλα τα κόµµατα.
Ήταν γιατροί, ήταν άνθρωποι οι οποίοι ξέκλεβαν ώρες τους για
να πάνε στα ακριτικά νησιά. Είµαστε σε έναν οικονοµικό πόλεµο.
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Αυτούς µην τους χαρίζετε. Κάποιοι απ’ αυτούς µπορεί να ψήφι-
σαν ΚΚΕ. Είναι φιλάνθρωποι; Είναι ανθρωπιστές. 

Έπειτα ο µαξιµαλισµός των αιτηµάτων είναι πρόβληµα. Καλό
είναι να ακούσουµε ένα συγκεκριµένο αίτηµα. Να πούµε στον
Υπουργό «σε εκείνο το νοσοκοµείο υπάρχει αυτό το πρόβληµα».
Εγώ το κάνω συχνά, θα το κάνω και τώρα. Κάθε γυναίκα που γεν-
νάει να παίρνει 1000 ευρώ, λέτε. Υπάρχει ένας µαξιµαλισµός που
τελικά δεν βοηθάει. 

Για τους µετανάστες έχουµε διαφορετική άποψη. Εγώ πιστεύω
–το έχω καταθέσει και στον εισαγγελέα- ότι λόγω των µετανα-
στών επιβαρύνθηκε τόσο πολύ το σύστηµα υγείας µας που ανέ-
βηκε το έλλειµµα των νοσοκοµείων µας. Ήρθε ο Γιώργος
Παπανδρέου το πρόσθεσε µε την ΕΛΣΤΑΤ στο έλλειµµα και έγινε
αυτό που έγινε και πήγε το έλλειµµα στο 16%. 

Έχω διαφορετική άποψη εξ ολοκλήρου σ’ αυτό και διαφωνώ
πλήρως. Εδώ δεν µπορούµε. Το χωράφι είναι συγκεκριµένο. Αν
αποφασίσουν να έρθουν 8 εκατοµµύρια Ινδοί τι θα κάνουµε; Λίγοι
είναι για την Ινδία. Πώς θα τα βγάλουµε πέρα; Δεν πάει αυτό έτσι.
Βεβαίως τα νοσοκοµεία µας θα βοηθήσουν. Αλλά, δε γίνεται αν
αποφασίσουν αύριο το πρωί να έρθουν και αν αποφασίσουν να
µπουν στο σύστηµα υγείας µας 10 εκατοµµύρια Ινδοί. Εύκολα γί-
νεται, αν ανοίξουµε την πόρτα.

Και τέλος κάτι να πω στην κ. Γερασιµίδου. Εγώ, κ. Γερασιµί-
δου, πιστεύω ότι στην κρίση πλήττονται περισσότερο οι άνδρες,
όχι οι γυναίκες. Όχι µόνο επειδή είναι ανθεκτικές, αλλά επειδή ο
άντρας µένει συνήθως για πολύ καιρό άνεργος κινδυνεύει πάν-
τοτε να γυρίσει στο σπίτι και να του πει η γυναίκα του είσαι αχαΐ-
ρευτος, δε φέρνεις λεφτά, εγώ κοιτάω τα παιδιά». Και γι’ αυτό οι
άντρες αυτοκτονούν. Δεν υπάρχουν γυναικείες αυτοκτονίες. Και
όχι επειδή είναι ανθεκτικές, αλλά επειδή κάνουν τέτοια δουλειά
από τότε που υπάρχουν ως γυναίκες που ο άντρας ο καηµένος,
όταν µείνει χωρίς δουλειά, είναι µετέωρος. Δεν ξέρει κάτι άλλο
να κάνει. Η γυναίκα πάντα θα βρει κάτι να κάνει.

Πιστεύω πάντως ότι είναι χρήσιµα όσα λέγονται σ’ αυτήν την
Αίθουσα και τα ακούνε και οι αρµόδιοι. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστούµε την κυρία

συνάδελφο.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ Αν-

δρέας Ξανθός.
Έχετε το λόγο για έξι λεπτά παρακαλώ.
Παρακαλώ πολύ να σεβαστούµε το χρόνο. Είναι Παρασκευή.

Κάποιοι συνάδελφοι είναι από την επαρχία και θέλουν να φύγουν.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η επερώτηση των συ-

ναδέλφων του ΚΚΕ ανέδειξε, µε πληρότητα, θα έλεγα, όλο το
φάσµα των προβληµάτων που σήµερα παρουσιάζονται µε δρα-
µατικό τρόπο στο σύστηµα υγείας. Και αυτή η πραγµατικότητα
παρά την τάση της Κυβέρνησης και του Υπουργού να την εξω-
ραΐζει δεν µπορεί να κρυφτεί. 

Είχε επισηµανθεί από πάρα πολλούς και από την αρχή ότι το
µνηµόνιο θα βλάψει σοβαρά και την υγεία και την κοινωνική πρό-
νοια. Και αυτό επιβεβαιώνεται σήµερα. Το βιώνουν µε δραµατικό
τρόπο οι πολίτες οι οποίοι συνειδητοποιούν ότι παρότι ασφαλι-
σµένοι αναγκάζονται να πληρώνουν από την τσέπη τους για την
πρωτοβάθµια ιατρική περίθαλψη και για τα φάρµακα που έχουν
ανάγκη και παρότι έχουν καταβάλλει κανονικά τις ασφαλιστικές
τους εισφορές για χρόνια είναι τελείως ανοχύρωτοι απέναντι
στην αρρώστια, παντελώς αδύναµοι να ανταποκριθούν στο κό-
στος της περίθαλψης από την οποία εξαρτάται η ίδια τους η ζωή. 

Στην ουσία έχουµε να κάνουµε µε µια άτυπη αλλά βίαιη ιδιω-
τικοποίηση της ασφάλισης υγείας. Ταυτόχρονα όµως έχουµε και
ένα διαρκώς αυξανόµενο ποσοστό ανθρώπων, που υπερβαίνει
το 25%-30%, οι οποίοι είναι πλέον µακροχρόνια άνεργοι και ανα-
σφάλιστοι και έχουν χάσει πια και τυπικά το δικαίωµα στην ια-
τροφαρµακευτική περίθαλψη και είναι θεσµικά αποκλεισµένοι
από οποιαδήποτε πρόσβαση στο σύστηµα υγείας. 

Αυτή η διαδικασία από-ασφάλισης του πληθυσµού που είναι
πρωτοφανής για ευρωπαϊκή χώρα εξελίσσεται παράλληλα και
ταυτόχρονα µε το µεγάλο πλήγµα που δέχονται οι δηµόσιες µο-
νάδες περίθαλψης και οι επαγγελµατίες υγείας. Η εξέλιξη αυτή

κατά την άποψή µας αποτελεί µια πραγµατική υγειονοµική βόµβα
η οποία έχει απασφαλιστεί και η οποία απειλεί πλέον ανοιχτά µε
δραµατική επιδείνωση των δεικτών υγείας του πληθυσµού και µε
κοινωνικό δαρβινισµό, δηλαδή, µε φυσική εξόντωση των αδύνα-
µων και ευάλωτων οµάδων του πληθυσµού. Δεν είναι αυτό υπερ-
βολή και το ξέρουµε πάρα πολύ καλά όσοι έχουµε επαφή µε την
υγειονοµική πραγµατικότητα της χώρας. 

Η πρόσφατη έκθεση της UNISEF για την αύξηση της παιδικής
θνησιµότητας λόγω των ανεµβολίαστων παιδιών από άνεργους
και ανασφάλιστους γονείς και λόγω αυξηµένης περιγεννητικής
θνησιµότητας εξαιτίας πληµµελούς ή ανύπαρκτης ιατρικής πα-
ρακολούθησης εγκύων γυναικών, είναι ένα τραγικό σήµα κινδύ-
νου. Μόνο που αυτό το σήµα η Κυβέρνηση το παραβλέπει,
επιδεικνύοντας µία εγκληµατική άγνοια κινδύνου από τη γενικευ-
µένη κατάρρευση της δηµόσιας περίθαλψης που επέρχεται και
που προωθείται όσο ολοκληρώνεται το µνηµονιακό πείραµα.

Πριν ακόµα ξεχαστούν οι καθησυχαστικές διαβεβαιώσεις του
Υπουργού Υγείας ότι δεν θα κλείσει κανένα νοσοκοµείο, ήρθε η
χθεσινή εξαγγελία του λουκέτου στο 1ο και στο 7ο Θεραπευτή-
ριο του ΙΚΑ. Είχε, µάλιστα, το θράσος ο κύριος Υπουργός να το
παρουσιάσει ως αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας προς τους
πολίτες της Αττικής.

Με το ίδιο θράσος, τα εξοντωτικά για την κοινωνία µέτρα που
µαγειρεύονται αυτές τις ηµέρες, παρουσιάζονται ως εγγύηση
σωτηρίας της οικονοµίας και της χώρας. Οι δηµόσιες δεσµεύσεις
του Υπουργού ότι από τις συγχωνεύσεις νοσοκοµείων, κλινικών
και από τον ακρωτηριασµό των οργανισµών τους που επίκειται
δεν θα θιγούν οι υπηρεσίες προς τους πολίτες και ότι δεν θα
χάσει κανείς τη δουλειά του, έχουν την ίδια αξία µε τις προγραµ-
µατικές δεσµεύσεις της συγκυβέρνησης ότι δεν θα ληφθούν
άλλα οριζόντια µέτρα.

Μετακινούν ανθρώπους, κλινικές, εξοπλισµό µε απίστευτη
προχειρότητα, αυθαιρεσία και ανευθυνότητα, µετατρέποντας
τους ασθενείς σε µετακινούµενους πληθυσµούς προς αναζήτηση
περίθαλψης, καµµιά φορά µάταια, όπως έδειξε το πρόσφατο
τραγικό περιστατικό στην Πελοπόννησο.

Με ποια επιδηµιολογικά δεδοµένα, µε ποια στοιχεία νοσηλευ-
τικής κίνησης, µε ποιους δείκτες αξιολόγησης, µε ποιο σχέδιο
ενσωµάτωσης των κλινικών και του προσωπικού στους νέους χώ-
ρους γίνονται αυτές οι αλλαγές; Με κανένα!

Αυτό που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι το πολιτικό µήνυµα
προς την τρόικα, ότι τηρεί τις δεσµεύσεις της και ότι συµπιέζει
το κοινωνικό κράτος, αλλά, βέβαια, και προς τους πολίτες, που
πρέπει να καταλάβουν ότι αυτά που ήξεραν ως κοινωνικό συµ-
βόλαιο στη χώρα, πρέπει να τα ξεχάσουν. 

Αυτή είναι η έγνοια του Υπουργού Υγείας. Μόνο που αυτή η
έγνοια είναι εφιάλτης για την κοινωνία!

Εµείς πιστεύουµε ότι η στήριξη της δηµόσιας περίθαλψης και
του κοινωνικού κράτους, ειδικά αυτήν την περίοδο, δεν είναι ένα
δηµοσιονοµικό βαρίδι από το οποίο πρέπει να απαλλαγούµε.
Πρέπει η φροντίδα η ιατρική και το φάρµακο να µην αντιµετωπί-
ζονται, προφανώς, ως εµπορεύµατα, που διατίθενται µε όρους
αγοραστικής δύναµης και ανταποδοτικότητας ασφαλιστικών ει-
σφορών, αλλά ως κοινωνικά αγαθά που η πολιτεία έχει υποχρέ-
ωση να αντιµετωπίζει µε όρους καθολικής και δωρεάν κάλυψης
πραγµατικών υγειονοµικών αναγκών, ανεξάρτητα από την εισο-
δηµατική, την εργασιακή ή την ασφαλιστική θέση κάθε ασθενή,
ανεξάρτητα από την εθνικότητα, την υπηκοότητα ή τη νοµιµό-
τητα παραµονής στη χώρα.

Κάθε άλλη προσέγγιση είτε στο όνοµα της δηµοσιονοµικής
πειθαρχίας είτε στο όνοµα ρατσιστικών και µισαλλόδοξων εµµο-
νών, καταλύει κάθε ανθρωπιστική και δικαιωµατική συνθήκη για
την υγεία και εδραιώνει την κοινωνική βαρβαρότητα.

Υπάρχει, βεβαίως, και το ερώτηµα του τρόπου χρηµατοδότη-
σης αυτής της καθολικής προόδου στις υπηρεσίες υγείας, που
φυσικά δεν µπορεί να είναι το λεηλατηµένο και χρεοκοπηµένο
από την ανεργία και τη µαύρη εργασία ασφαλιστικό σύστηµα,
αλλά η σταθερή και εγγυηµένη χρηµατοδότηση από τον κρατικό
προϋπολογισµό µέσω της δίκαιης φορολόγησης του πλούτου. 

Σήµερα είναι πραγµατικά επείγουσα για εµάς η ανάγκη χρη-
µατοδοτικής ανάνηψης –επιτρέψτε µου τον όρο- κατά απόλυτη
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προτεραιότητα ενός συστήµατος υγείας που είναι ηµιθανές, ενός
συστήµατος υγείας το οποίο, βεβαίως, είχε πολλές στρεβλώσεις,
είχε στοιχεία διαπλοκής, διαφθοράς, συναλλαγής µε εταιρείες,
εκµετάλλευσης του αρρώστου, τα οποία, βεβαίως, κανείς δεν
υπερασπίζεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου µία µικρή παραχώρηση, κύριε Πρόεδρε.
Εδώ δεν πρόκειται γι’ αυτό, ούτε για µία προσπάθεια τακτο-

ποίησης δηµοσιονοµικής, αλλά για µία επιλογή συµπίεσης και
κατεδάφισης των τελευταίων υπολειµµάτων του δηµόσιου συ-
στήµατος.

Πολιτικός στόχος, λοιπόν, του ΣΥΡΙΖΑ είναι η ισότιµη πρό-
σβαση όλων, χωρίς εξαιρέσεις, σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας,
ένας στόχος συµβατός µε την αντίληψη της Παγκόσµιας Οργά-
νωσης υγείας µε το αίτηµα «υγεία για όλους» και όχι, βεβαίως,
µε τη νεοφιλελεύθερη λογική της αγοράς, που καταλήγει σε
«υγεία για τους πλούσιους».

Πέραν, λοιπόν, της ανάγκης στήριξης των δηµόσιων νοσοκο-
µείων που είναι ετοιµόρροπα και µε προσωπικό και µε υποδοµές
και µε εξοπλισµό χρειάζεται ένα σχέδιο ανάπτυξης της πρωτο-
βάθµιας φροντίδας υγείας, της αποθεραπείας και της αποκατά-
στασης της δηµόσιας υγείας και της προληπτικής παρέµβασης
στους νοσογόνους παράγοντες του φυσικού και κοινωνικού πε-
ριβάλλοντος, γιατί στην πραγµατικότητα δεν είναι υγιής ο άνερ-
γος, ο άστεγος, ο άνθρωπος που δεν τρέφεται επαρκώς, που δεν
έχει να βάλει πετρέλαιο για να ζεσταθεί, που ζει σε περιβάλλον
µολυσµένο από βιοµηχανικά απόβλητα, που πίνει νερό µε εξα-
σθενές χρώµιο, που ζει καθηµερινά τον εφιάλτη της απόλυσης
και την ανασφάλεια της απόλυτης ένδειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι εξελίξεις στο χώρο της υγείας κατά την άποψή µας δηµι-
ουργούν -και τελειώνω-  την πρόκληση να συγκροτηθεί ένα µέ-
τωπο κοινωνικό και πολιτικό που θα ανατρέψει την µνηµονιακή
βαρβαρότητα, ένα µέτωπο κοινωνικής αλληλεγγύης και υπερά-
σπισης της δηµόσιας περίθαλψης και των κοινωνικών κατακτή-
σεων. Σ’ αυτό το µέτωπο δεν περισσεύει κανείς, ούτε χωρούν
διαχωρισµοί και αντιπαραθέσεις που δεν αντιστοιχούν στις ανάγ-
κες και στις αγωνίες της κοινωνίας και των φτωχών ανθρώπων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου, την παρακαλώ πάρα πολύ να οµιλήσει για έξι λεπτά, µάλλον
την παρακαλούν και οι συνάδελφοί της.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΙΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Η σηµερινή συζήτηση για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει ήδη
αγγίξει πάρα πολλά και ουσιαστικά ζητήµατα. Εγώ θα ξεκινήσω
από το ίδιο το ΕΣΥ, που είναι µια από τις µεγάλες κατακτήσεις
της µεταπολιτευτικής Ελλάδας, που σήµερα πράγµατι δοκιµάζε-
ται -δεν είναι σκοπός µου να ωραιοποιήσω καθόλου, κύριε
Υπουργέ, ούτε και εγώ- και δοκιµάζεται και από την κρίση. 

Ωστόσο, και επειδή εδώ έχουν θιγεί και ζητήµατα διαφθοράς,
αλλά και ζητήµατα ανορθολογισµού του συστήµατος και από την
πλευρά των επερωτώντων συναδέλφων του ΚΚΕ, αλλά και από
την απάντηση του κυρίου Υπουργού που άκουσα, θέλω, πραγ-
µατικά, να πω ότι αν ξεχάσουµε λίγο την οικονοµική κρίση και
πάµε στο ΕΣΥ πριν πέντε ή πριν έξι χρόνια ποια ήταν η µεγαλύ-
τερη παθογένεια, κύριε Υπουργέ, κατά τη γνώµη σας; 

Κατά τη δική µου γνώµη, πάντως, η παθογένεια του ΕΣΥ ήταν
ότι υπήρχε ένα µεγάλο και σπάταλο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το
οποίο δεν απέφερε στον Έλληνα ασθενή και στον Έλληνα υγιή
πολίτη -να µην ξεχάσουµε την παράµετρο της πρόληψης και της
δηµόσιας υγείας, που είναι εξίσου σηµαντική και ένα από τα προ-
βλήµατα είναι ότι δεν έχουµε τόσα χρόνια στην ελληνική κοινωνία
και στην ελληνική πολιτεία επενδύσει στη δηµόσια υγεία και στην
πρόληψη όσο θα έπρεπε- τις αντίστοιχες ποιοτικές υπηρεσίες
που θα µπορούσε να έχει δώσει.

Άρα, έτσι κι αλλιώς το ΕΣΥ ήθελε µεταρρύθµιση. Και επειδή ο

Γιώργος Γεννηµατάς δεν ζει πια εδώ και πολλά χρόνια, αλλά ζει
ο Παρασκευάς Αυγερινός, µιλώντας µε τον Παρασκευά Αυγερινό
θα ακούσει κανείς ιστορίες µεγάλων συγκρούσεων για να εγκα-
θιδρυθεί αυτό το σύστηµα υγείας. 

Η κ. Παπαρήγα, η Γενική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος, αναφέρθηκε πολύ σωστά στα πιράνχας, όπου ένας
παλιός Υπουργός Υγείας ο κ. Παπαδόπουλος, είχε χαρακτηρι-
στικά αναφερθεί. Βεβαίως, υπάρχει διαφθορά και στον ιδιωτικό
τοµέα, το πρόβληµα, όµως, είναι ότι η διόγκωση του ΕΣΥ ήρθε
να τροφοδοτήσει τι; Ναι, το ιδιωτικό σύστηµα υγείας και αυτό
είναι το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα από τα προβλήµατα.

Αναφερθήκατε και σας άκουσα πολύ προσεκτικά στους αριθ-
µούς των συνταγών. Έχω και εγώ κάποια στοιχεία που θέλω να
δώσω εδώ. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπερσυνταγογρά-
φηση είναι γεγονός, όπως και η πολυφαρµακία είναι γεγονός. Για
να έχει, λοιπόν, ο κάθε ασθενής το φάρµακό του και το σωστό
φάρµακο και το φτηνό φάρµακο, όχι το κακό φάρµακο, θα πρέπει
να δούµε την περαιτέρω συρρίκνωση της σπατάλης στη φαρµα-
κευτική δαπάνη, όχι την πραγµατική φαρµακευτική δαπάνη. Και
ενώ το 2009, η φαρµακευτική δαπάνη ήταν 400 εκατοµµύρια
ευρώ το µήνα, τον Απρίλιο, πριν τις εκλογές δηλαδή, η φαρµα-
κευτική δαπάνη ήταν 240 εκατοµµύρια ευρώ το µήνα. Η αλήθεια
είναι ότι µε τις εκλογές έχει ξεφύγει πάλι. Ξέρω ότι θα έχετε ένα
πρόβληµα σ’ αυτό να το ξανασυγκρατήσετε. Πραγµατικά, κύριε
Υπουργέ, θέλω να εντείνει το Υπουργείο Υγείας τις προσπάθειές
του, ούτως ώστε αυτό που χαλάρωσε τους µήνες των εκλογών,
δηλαδή η παρακολούθηση του συστήµατος, να ενταθεί και πάλι.

Γνωρίζω πολύ καλά ότι το συνολικό σύστηµα ηλεκτρονικής
συνταγογράφησης θα επιτρέψει µε την κάρτα υγείας και µε τα
θεραπευτικά πρωτόκολλα, ο Έλληνας ασθενής και όχι µόνο, ο
κάτοικος που νόµιµα είναι εδώ και χρειάζεται περίθαλψη, να την
έχει και να την έχει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Κύριε Υπουργέ, και πάλι τα δικά µου στοιχεία λένε ότι ενώ το
45% των συνταγών σήµερα περνούν από αυτό το ηλεκτρονικό
σύστηµα συνταγογράφησης, έχουµε σχεδόν το 100% των συν-
ταγών ηλεκτρονικά παρακολουθούµενες, διότι υπήρχε το σύ-
στηµα σάρωσης, το οποίο είχε επί κ. Πετραλιά –το γνωρίζετε-
καθιερωθεί. 

Αυτό που θέλω εγώ να σας ρωτήσω και θα ήθελα να γνωρίζει
η Βουλή από εσάς, είναι κατά πόσον η διαδικασία έχει ήδη ξεκι-
νήσει και την παραλάβατε για την ολοκλήρωση του διαγωνισµού
και εάν για το ξεκίνηµα αυτού του µεγάλου εγχειρήµατος που
νοµοθετήθηκε, έγιναν όλες οι ενέργειες. 

Τώρα είναι η ώρα, λοιπόν, µέσα από αυτό το σύστηµα, µέσα
από την κάρτα υγείας να υπάρχει η δυνατότητα εξορθολογισµού
που θα εξοικονοµήσει πόρους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για
να πάνε εκεί που πρέπει να πάνε και για τους ανθρώπους που
σήµερα έχουν απλήρωτες υπερωρίες. Δουλεύουν οι άνθρωποι
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας πέρα από τις δυνάµεις τους, πολλές
φορές πέρα από τις βιολογικές τους δυνάµεις.

Είναι, λοιπόν, ανάγκη ο εξορθολογισµός. Δεν είναι κάτι που
µας ήρθε από το µνηµόνιο ο εξορθολογισµός. Τον εξορθολογι-
σµό πρέπει να τον κάνουµε υπέρ του ασθενή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε -νοµίζω ότι έχω ένα λεπτό
ακόµη- έχοντας την ανάγκη να πω δύο πράγµατα. 

Κατ’ αρχάς η κ. Βούλτεψη αναφέρθηκε στους µετανάστες.
Προφανώς οι µετανάστες, όσοι νόµιµα κατοικούν στην Ελλάδα
και πληρώνουν τις εισφορές τους, έχουν δικαίωµα πρόσβασης.
Είναι όµως όχι αυτού του Υπουργείου θέµα κατά πόσον πρέπει
να ενταθούν οι προσπάθειες και να αντιµετωπισθεί η λαθροµε-
τανάστευση και από το Αιγαίο και από το βορά και βεβαίως, να
δούµε η περίφηµη ιστορία µε τα κέντρα κράτησης πώς προχωρά
έτσι ώστε να µην επιβαρυνθεί η Ελλάδα άλλο. Αλλά το ότι οι µε-
τανάστες που νόµιµα ζουν εδώ έχουν πρόσβαση στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας, έχουν και θα πρέπει να έχουν. 

Από εκεί και πέρα ένα ακόµα σηµείο σε ό,τι αφορά τις συγχω-
νεύσεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)
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Θέλω την ανοχή σας για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει
σηµασία να τοποθετηθώ σε αυτό. 

Εάν οι συγχωνεύσεις –εγώ δεν θα τη φοβηθώ τη λέξη, κύριε
Υπουργέ- είναι για να εξυπηρετηθούν περισσότεροι ασθενείς και
καλύτερα µε την καλύτερη κατανοµή του ιατρικού και νοσηλευ-
τικού προσωπικού, αυτό είναι υπέρ του ασθενούς.

Και επειδή εδώ λέµε «κάθε τόπος» και επειδή άκουσα και για
την Κυψέλη από την κ. Παπαρήγα, η οποία έχει πολύ κόσµο, εγώ
τυχαίνει να κατοικώ και να εκπροσωπώ µια περιφέρεια, την Ατ-
τική, της οποίας όχι το δυτικό µέρος που έχει το Θριάσιο ευτυ-
χώς, αλλά το ανατολικό µέρος που έχει πολύ µεγάλο πληθυσµό
του Λεκανοπεδίου, ιδιαίτερα τους θερινούς µήνες και όχι µόνο,
κύριε Υπουργέ, δεν έχει νοσοκοµείο, γιατί όλα αυτά τα χρόνια
όλοι ήθελαν να είναι στο κέντρο και όλα τα νοσοκοµεία να είναι
στο κέντρο.

Εάν, λοιπόν, υπάρξει ένα νοσοκοµείο, όπως έχουν γίνει προ-
σπάθειες επί προσπαθειών, για παράδειγµα στην ανατολική Ατ-
τική, αλλά και µια καλύτερη κατανοµή του προσωπικού στη
χώρα, αυτό θα ωφελήσει τους εξυπηρετούµενους από το ΕΣΥ,
που δεν είναι άλλοι από τους κατοίκους αυτής της χώρας, στην
υπηρεσία των οποίων τελικά υπάρχει και θα πρέπει να υπάρχει
το δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Παναγιώτης
Μελάς.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Ο ελληνικός λαός βιώνει σήµερα µία µεγάλη οικονο-
µική κρίση, µία οικονοµική εξόντωση, µία οικονοµική εξαθλίωση,
διέρχεται µία οικονοµική στενωπό και κανείς δεν βλέπει φως στο
τούνελ.

Δεν θα αναφερθώ στο πώς φθάσαµε στο σηµείο αυτό. Θα σας
πω µόνο ως γιατρός –και πιστεύω και οι άλλοι γιατροί εδώ µέσα
θα συµφωνήσετε- ότι δεν λειτουργήσαµε διαχρονικά σύµφωνα
µε αυτό που λέγεται στην Ιατρική κατά τον Ιπποκράτη, ότι «το
προλαµβάνειν είναι καλύτερο του θεραπεύειν». Δεν λειτουργή-
σαµε καθόλου στο προλαµβάνειν και εφαρµόσαµε και τη χειρό-
τερη θεραπεία για την οικονοµία. Μία θεραπεία που επιβλήθηκε
από την τρόικα και το ΔΝΤ. Και οι κυβερνώντες την εφάρµοσαν
και την εφαρµόζουν µε σκυµµένο το κεφάλι.

Το να κόβονται µισθοί και συντάξεις, το να επιβάλλονται φόροι
και χαράτσια υλοποιώντας τις απαιτήσεις των µνηµονίων, είναι
το ευκολότερο αλλά και το χειρότερο για τον ελληνικό λαό.

Δυστυχώς, αυτήν την πολιτική τακτική ακολουθεί και σήµερα
η Κυβέρνηση, κι όλο και περισσότερο υποβαθµίζεται η ποιότητα
ζωής των Ελλήνων. Μέσα στις άλλες υποβαθµίσεις, που έχουν
υποστεί οι πολίτες, έχουν υποβαθµιστεί πάρα πολύ και οι παρε-
χόµενες υπηρεσίες υγείας, κάτι που δεν έπρεπε να έχει συµβεί.
Το λέω αυτό, γιατί η υγεία είναι το πολυτιµότερο αγαθό και
όποιος έχει καλή υγεία µπορεί να αγωνίζεται για οτιδήποτε κα-
λύτερο στη ζωή του. 

Την περίοδο αυτή, όχι πρέπει, αλλά επιβάλλεται να προσφέ-
ρουµε όσο το δυνατό καλύτερη υγεία στον ελληνικό λαό για να
µπορέσει να αντέξει τα πολλαπλά προβλήµατα που αντιµετωπί-
ζει, τα πολλαπλά βάρη που σηκώνει. 

Δυστυχώς, συµβαίνει ακριβώς το αντίθετο. Οι παρεχόµενες
υπηρεσίες υγείας, όπως σας είπα, έχουν υποβαθµιστεί πάρα
πολύ. Ο ασθενής για την πλέον απαραίτητη περίθαλψή του αναγ-
κάζεται να βάζει βαθιά το χέρι στην τσέπη και να πληρώνει για-
τρούς, φαρµακοποιούς, ακόµη και τα τηλεφωνήµατα για ιατρικά
ραντεβού όταν η τσέπη του είναι άδεια. 

Εξαιτίας αυτής της πολιτικής που έχει ακολουθηθεί και που
ακολουθείται από τις µνηµονιακές κυβερνήσεις έχουµε απεργια-
κές κινητοποιήσεις ιατρών, φαρµακοποιών, αλλά και έντονες αν-
τιδράσεις ασφαλισµένων. 

Η πρωτοβάθµια περίθαλψη των ασφαλισµένων έχει ανατεθεί
κυρίως στον ΕΟΠΥΥ. Εδώ τίθεται το ερώτηµα: Γιατί δηµιουργή-
θηκε ο ΕΟΠΥΥ; Για να µη χρηµατοδοτείται; Για να προσφέρει χει-
ρότερη περίθαλψη στους ασφαλισµένους; 

Εξαιτίας της µη χρηµατοδότησης του ΕΟΠΥΥ, δεν πληρώνει

ιατρούς, φαρµακοποιούς, φυσικοθεραπευτές κ.τλ.. Για το λόγο
αυτό, αναγκάζονται οι γιατροί του ΕΟΠΥΥ να προβαίνουν σε
απεργιακές κινητοποιήσεις και οι φαρµακοποιοί να µη χορηγούν
φάρµακα επί πιστώσει στους ασφαλισµένους. Γι’ αυτό οι ασφα-
λισµένοι προέβησαν και αυτοί σε κινητοποιήσεις διαµαρτυρίας,
σε κινητοποιήσεις δικαιολογηµένες, γιατί δεν αντέχουν άλλο. 

Η ευθύνη ανήκει στην Κυβέρνηση. Γι’ αυτό δεν επιτρέπεται να
αποδίδονται από κάποιους ευθύνες σε ιατρούς και φαρµακοποι-
ους, όταν το κράτος δεν του πληρώνει, όταν το κράτος τους
χρωστάει πολλά εκατοµµύρια ευρώ για το 2012, αλλά και πολλά
για το 2010 και το 2011. Κι ενώ έχουν πληρώσει και το φόρο, χρή-
µατα δεν έχουν πάρει. 

Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ και στο εξής: Πολλές φορές έχει
αναφερθεί η σπατάλη του δηµοσίου χρήµατος στο χώρο της
υγείας µέσω της χορήγησης φαρµάκων, στα νοσοκοµεία κ.τλ..
Θέλω να τονίσω ότι: Άλλο είναι η εξυπηρέτηση των πολιτών -και
δη των ασθενών- και άλλο η σπατάλη του δηµοσίου χρήµατος. 

Προσωπικά είµαι κάθετα αντίθετος σε οποιαδήποτε σπατάλη.
Σήµερα, το δηµόσιο χρήµα επιβάλλεται όλοι να το σεβόµαστε
και να το προσέχουµε περισσότερο από το δικό µας. Το δικό µας
χρήµα είναι δικό µας κι έχουµε δικαίωµα να το διαχειριζόµαστε
όπως θέλουµε. Το κρατικό, όµως, χρήµα είναι χρήµα των πολιτών
και οι πολίτες σήµερα υποφέρουν. Η σπατάλη του δηµοσίου χρή-
µατος έχει συµβάλει πάρα πολύ στο να οδηγηθούµε σε αυτήν
την οικονοµική εξαθλίωση. Σήµερα, πρέπει, αν είναι δυνατόν η
σπατάλη να φτάσει ακόµη και στο µηδέν.

Στα νοσοκοµεία –το γνωρίζετε όλοι- υπάρχουν σοβαρά προ-
βλήµατα. Η πραγµατικότητα είναι ότι σήµερα υπολειτουργούν
όλα τα νοσοκοµεία της Ελλάδος, όλα τα κέντρα υγείας κι ορι-
σµένα, µάλιστα, οδεύουν και σε κλείσιµο.

Οι νοσοκοµειακοί ιατροί έχουν εξοντωθεί οικονοµικά µε την
περικοπή του µισθού και των εφηµεριών. Για το λόγο αυτό, προ-
βαίνουν σε απεργιακές κινητοποιήσεις, σε στάσεις εργασίας.
Πέραν του οικονοµικού προβλήµατος που αντιµετωπίζουν οι ερ-
γαζόµενοι στα νοσοκοµεία, υπάρχει και µεγάλη έλλειψη προσω-
πικού, ιατρικού, νοσηλευτικού, υπάρχει µεγάλη έλλειψη σε
αναλώσιµο υλικό και αυτό δηµιουργεί πρόσθετα προβλήµατα. 

Επίσης, µεγάλο πρόβληµα υπάρχει και µε τα τηλεφωνήµατα
των ασθενών που θέλουν να κλείσουν ραντεβού και πληρώνουν
το τηλεφώνηµα από τρία έως πέντε ευρώ. 

Προβλήµατα υπάρχουν, επίσης, µε τη λειτουργία του ΕΚΑΒ
που δεν πληρώνονται οι εργαζόµενοι, δεν έχουν τα απαραίτητα
οχήµατα και θέλουν κι αυτοί να κάνουν στάση εργασίας. Αν συµ-
βεί αυτό θα κινδυνεύσουν ανθρώπινες ζωές. 

Προβλήµατα υπάρχουν, επίσης, και µε τους φυσικοθεραπευ-
τές, οι οποίοι και αυτοί ακόµη δεν πληρώνονται και τους χρω-
στάνε λεφτά και από το 2010 και από το 2011. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εκτός των προβληµάτων που υπάρχουν στο χώρο της υγείας,

υπάρχουν και πολλά προβλήµατα στην πρόνοια. Δεν θα ανα-
φερθώ σε αυτά, διότι δεν µας παίρνει ο χρόνος.

Κλείνοντας, θέλω να τονίσω για άλλη µια φορά ότι επιβάλλεται
η Κυβέρνηση να δείξει την ανάλογη ευαισθησία σήµερα, να εν-
διαφερθεί ουσιαστικά για την υγεία και την πρόνοια του λαού.
Δεν αντέχουν άλλο οι οικονοµικά αδύναµοι άρρωστοι. Με την πο-
λιτική που ακολουθείται στους τοµείς της υγείας και της πρό-
νοιας ελαττώνεται ο προσδόκιµος χρόνος ζωής των ανθρώπων
που έχουν πρόβληµα. Γι’ αυτό επιβάλλεται να βάλουµε πάνω απ’
όλα τον άρρωστο και γενικά να βάλουµε πάνω απ’ όλα τον ελλη-
νικό λαό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού

Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή Βουλευτής Επικρατείας κ. Χρήστος
Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τη στεναχωρήσατε τη Γενική Γραµµατέα σή-

µερα. Της ανεβάσατε λίγο την πίεση. Να ξέρετε, όµως, ότι ανε-
βάσατε και τη δική µου πίεση -γιατί και εγώ έχω πίεση- µε αυτό
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που είπατε στην αρχή για την εµπορευµατοποίηση. Μετά, βγή-
κατε να το µαζέψετε λίγο και το κάνατε χειρότερο, λέγοντας ότι
δεν υπάρχει δράση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την υγεία. 

Με όλο το σεβασµό, σε ποιον πλανήτη ζείτε; Ζείτε στην Ελ-
λάδα του σήµερα; Έχετε πληροφόρηση τι γίνεται έξω; Έχετε
πάει στο Νοσοκοµείο «Αττικό» βράδυ σε εφηµερία; Και ας υπο-
θέσουµε ότι έχετε πάει, γιατί µας τα λέτε αυτά εδώ µέσα σ’ αυτήν
την Αίθουσα; Δεν έχουµε άλλες ανοχές. Ο κόσµος δεν έχει άλλες
ανοχές έξω. Πιστεύει και θα καταλάβει ότι τον εµπαίζουµε. 

Πείτε ότι πήγατε. Πολλοί από εδώ µέσα, από πολλά κόµµατα,
ακούν τον κόσµο. Θα ήθελα να ακούτε και εσείς τον κόσµο. Να
βγείτε έξω και να ακούσετε τα προβλήµατα του κόσµου. Δεν µπο-
ρείτε να ακούσετε τον κόσµο λόγω ιδιότητος; Βάλτε το πρωί που
έρχεστε ραδιόφωνο. Ακούστε τα τηλεφωνήµατα του κόσµου,
ακούστε λίγο Τράγκα. 

Είπατε ότι η Ελλάδα προοδεύει µε την ανέχεια και µε τις επι-
τυχίες. Τι να σας πω; Γενόσηµο κάνουµε την Ελλάδα, ένα αντί-
γραφο της παλαιάς Οθωµανικής Αυτοκρατορίας. Ξαναγινόµαστε
δορυφόρος, µε τα χαράτσια, τον κεφαλικό φόρο, ακριβώς ότι
ήταν τότε. 

Είπατε ότι 2,2 δισεκατοµµύρια είναι για υλικό στα νοσοκοµεία.
Τα µέτρα είναι 12,5 δισεκατοµµύρια. Κάντε µία αντιστοίχηση,
βάλτε τα σε µία ζυγαριά. 

Είπατε για εκατόν εβδοµήντα ασθενοφόρα και είκοσι πέντε µο-
νάδες εξωτερικών εξετάσεων. Σας παρακολούθησα µε προσοχή.
Θα φθάσουν εδώ στην Ελλάδα, πότε δεν ξέρω, αλλά ποσοτικά
δεν θα µας φθάσουν. Τι να µας κάνουν εκατόν εβδοµήντα ασθε-
νοφόρα έτσι που φθάσατε την υγεία του ελληνικού λαού; 

Μας είπατε ότι είναι και µε ευρωπαϊκό πρόγραµµα ανάπτυξης
και όλα αυτά. Εµείς το έχουµε πληρώσει. Αυτά τα προγράµµατα
είναι πληρωµένα από τα λεφτά του ελληνικού λαού. Δηλαδή, µας
δανείζουν, για να τα ξαναπαίρνουν οι ίδιοι, οι τράπεζες. Υποφέρει
ο ελληνικός λαός και µετά µας φέρνουν και ασθενοφόρα για να
παίρνουν τους νεκρούς που πέφτουν από τα µπαλκόνια.

Μπορεί να έχετε καλή προαίρεση. Δεν το αµφισβητώ. Άκουσα
και την κ. Βούλτεψη µε προσοχή που θυµήθηκε και είπε, «κλείστε
τις πόρτες στους λαθροµετανάστες», ότι δεν αντέχει άλλο, ότι
είναι οκτώ εκατοµµύρια Ινδοί. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν το θυµήθηκα τώρα. Το έλεγα και
παλιά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το λέγατε και σας περιµένουµε µε το
καλό!

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το έλεγα και παλιά. Δεν είναι καινούργιο,
δηλαδή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κυρία Βούλτεψη, µη δια-
κόπτετε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ας µην πω ότι το θυµηθήκατε εσείς, αν
και σας παρακολουθώ στα blogs, να πω ότι το θυµήθηκε η πα-
ράταξή σας.

Η κ. Χριστοφιλοπούλου που έφυγε –Παρασκευή είναι σήµερα-
δεν πήρε απόλυτη θέση. Είπε, «ναι, δεν το αντέχουµε, θα δούµε».
Να δούµε τώρα η τρίτη της Κυβερνήσεως σας, η ΔΗΜΑΡ, τι θέση
θα πάρει για τους λαθροµετανάστες.

Μία µόνο πληροφορία θα αναφέρω και να µας πείτε την αξιο-
πιστία της. Στοίχισαν 2 δισεκατοµµύρια οι λαθροµετανάστες
ετησίως στο Νοσοκοµείο της Αλεξανδρούπολης. Εξήµισι δισε-
κατοµµύρια ο κ. Λοβέρδος παρεδέχθη σε συνέντευξή του, σε
αυτήν την περίφηµη συνέντευξη που είπε σε µία αποστροφή
του αυτό το αµίµητο, το απαράδεκτο, «ξέρετε, δεν πεθαίνουν
και νωρίς» για τους συνταξιούχους. 

Και για να µην έχετε καµµία απορία ότι εµείς οι κακοί αλλά και
λογικοί δεν ζητάµε τίποτε διαφορετικό, τίποτε ακραίο, ας µην ξε-
κινήσουµε µε τα ακραία. Εντάξει, εµείς είµαστε οι ακραίοι, οι
κακοί. Ζητάµε, όµως, να εφαρµοσθεί ο νόµος.

Εγκύκλιος στις 18-8-2011 προς όλα τα νοσοκοµεία της χώρας.
Υπουργός Λοβέρδος, λέει: Στην εν λόγω διαδικασία δεν έχουν
δικαίωµα πρόσβασης οι µη νοµίµως διαµένοντες αλλοδαποί.
Εφαρµόστε, επιτέλους, το νόµο. Δωρεάν οι αλλοδαποί και οι Έλ-
ληνες στην ουρά και να πληρώνουν τους γιατρούς έξω και να δί-
νουν τα φακελάκια; 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς, καταθέτει
για τα Πρακτικά της Βουλής το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα πείτε τώρα, τι µιλάτε εσείς εκ του ασφαλούς; Λαϊκίζετε, µα-
ζεύετε ψήφους, Δεν µας ενδιαφέρουν οι ψήφοι. Λέµε αυτό που
πιστεύουµε άφοβα και θα το λέµε. Και ιδού, υπάρχει πρόγραµµα
της Χρυσής Αυγής για την υγεία. Θα κάνουµε κι εµείς επίκαιρη
επερώτηση. Θα κάνουµε και πρόταση νόµου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Είχα να σας πω και άλλα, δυστυχώς όµως θα συµφωνήσω µε

την κ. Παπαρήγα ότι προκαλέσατε. Και ξέρετε, µε το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδος µας χωρίζει ένα τεράστιο ιδεολογικό
χάσµα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Άβυσσος!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Άβυσσος, πολύ καλά το είπατε.
Εσείς, βέβαια, ζείτε τη δική σας φαντασίωση, ότι θα αντικατα-

στήσετε ένα σύστηµα για το οποίο όλοι λένε µέσα εδώ ότι κλυ-
δωνίζεται, τον καπιταλισµό, το σύγχρονο σύστηµα, µε ένα άλλο
σύστηµα που έχει σαπίσει και έχει αποδειχθεί ιστορικά τι έχει
δώσει στην ανθρωπότητα πέρα από τα εκατοµµύρια νεκρούς. 

Σε πάρα πολλά συµφωνήσαµε και είναι δίκαια αυτά που λέτε.
Εγώ θέλω να προσθέσω ότι δεν είναι µόνο η υγεία που πρέπει
να είναι δηµόσιο αγαθό, είναι και η παιδεία, είναι και η άµυνα.
Δεν θα ανεχθούµε τις χορηγίες στην υγεία, γιατί είναι πολύ ύπο-
πτες. Δεν θα κάνετε την υγεία Olympic Games 2004. Είπατε για
τις χορηγίες, τις οποίες δεν θα τις πω τώρα και σας το αφήνω
για έκπληξη. Θα βγάλουµε το κουνέλι από το καπέλο! Προσέξτε
σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Αριστεράς και Βουλευ-
τής Β’ Αθήνας κ. Οδυσσέας Βουδούρης.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, ο θεσµός της επερώτησης είναι µία ευκαιρία να συζητή-
σουµε γενικότερες πολιτικές κατευθύνσεις, αλλά πιστεύω επίσης
ότι πρέπει µέσα από µία τέτοια διαδικασία να προκύπτουν και
συγκεκριµένες προτάσεις. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω δύο λόγια σε σχέση µε αυτά τα οποία
ειπώθηκαν από τους συναδέλφους του ΚΚΕ. Θέλω να πω ότι
συµµερίζοµαι την αγωνία τους. Θεωρώ ότι πολλά από αυτά τα
οποία λένε είναι σωστά όσον αφορά τις διαπιστώσεις, έχω όµως
µία βασική διαφωνία σε ό,τι αφορά το υπόβαθρο της βασικής
τους  πρότασης και αυτό είναι αυτό το οποίο εγώ ονοµάζω κρα-
τισµός. 

Οι προτάσεις σας διέπονται από µία ιδεοληψία, κατά την
άποψή µου, ότι σε ορισµένους τοµείς µόνο η αποκλειστική πα-
ρέµβαση του κράτους µπορεί να δώσει λύση. Σεβαστή η άποψη.
Η δική µου άποψη είναι ότι αυτό στο παρελθόν έχει αποδείξει τα
αδιέξοδα παρά το γεγονός ότι σαν επινόηση έχει µια βάση.

Η δική µου άποψη και για το θέµα της υγείας είναι ότι πρέπει
προφανώς να έχει µια ισχυρή παρουσία ο δηµόσιος τοµέας µέσω
του κράτους, αλλά πρέπει επίσης να υπάρχει ένας χώρος για τις
ιδιωτικές πρωτοβουλίες. 

Δεν θα αναπτύξω αυτό το σκεπτικό σε µια ιδεολογική πολιτική
βάση, διότι δεν µας παίρνει ο χρόνος και εξάλλου έχει γίνει αυτό
πολλές φορές. Θα ήθελα να αναφέρω µια προσωπική, βιωµατική
εµπειρία:

Έχω δουλέψει πάρα πολλά χρόνια στη Γαλλία και όπως ξέ-
ρετε, στη Γαλλία υπάρχει ένας τοµέας ιδιωτικός, πολύ ισχυρός,
στον τοµέα των νοσοκοµείων εκ του οποίου ένα µεγάλο µέρος
είναι ιδιωτικός µη κερδοσκοπικός. Είναι ιδρύµατα τα οποία έχουν
προκύψει από πρωτοβουλίες θρησκευτικών οργανώσεων, συν-
δικαλιστικών οργανώσεων και διάφορων άλλων, είναι το 30% του
συστήµατος υγείας στη Γαλλία και είναι και ο πιο δυναµικός το-
µέας. 

Τυχαίνει, λοιπόν, να έχω δουλέψει και εγώ σε ένα τέτοιο νοσο-
κοµείο που ονοµάζεται HOPITAL PIERRE ROUQUES, είναι το νο-
σοκοµείο των µεταλλουργών ιστορικά, είναι ένα νοσοκοµείο το
οποίο ιδρύθηκε από τα συνδικάτα της µεταλλουργίας τα οποία
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βρίσκονταν εκείνη την εποχή υπό την επιρροή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος. 

Τυχαίνει δε αυτό το νοσοκοµείο, το οποίο είναι ένα µικρό νο-
σοκοµείο εκατό κλινών, να είναι παγκοσµίως γνωστό για ένα
λόγο, διότι εισήγαγε στη Γαλλία τη µέθοδο του ανώδυνου τοκε-
τού. Ξέρετε ότι ο ανώδυνος τοκετός ξεκίνησε στη Σοβιετική
Ένωση. Είναι ένα επίτευγµα του τέως υπαρκτού σοσιαλισµού. Η
ειρωνεία της τύχης -να το πούµε έτσι- είναι ότι κατά την άποψή
µου δεν είναι τυχαίο, εισήχθη στις δυτικές χώρες από ένα ιδιωτικό
νοσοκοµείο, στο οποίο βέβαια δρούσαν και δούλευαν γιατροί µε
ιδιαίτερη κοινωνική ευαισθησία ενταγµένοι στο γενικότερο χώρο
της Αριστεράς. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι παράδειγµα το οποίο πρέπει να έχουµε
στο νου µας και το θέτω σαν ένα από τα στοιχεία σ’ αυτήν τη συ-
ζήτηση για τον κρατισµό ή για τη δυνατότητα να υπάρχει ένας
τοµέας ιδιωτικός στην υγεία, ο οποίος όµως όταν υπάρχει, για
να λειτουργήσει σωστά πρέπει να υπάρχουν ορισµένες προϋπο-
θέσεις. Κατά την άποψή µου, πρέπει να υπάρχουν τουλάχιστον
τρεις προϋποθέσεις:

Η πρώτη είναι ότι πρέπει να υπάρχει ένας έλεγχος ποιότητας,
που δεν υπάρχει σήµερα. Αυτός ο έλεγχος της ιατρικής ποιότη-
τας δεν υπάρχει στον ιδιωτικό τοµέα και η αλήθεια είναι ότι δεν
υπάρχει και στο δηµόσιο τοµέα. Στο δηµόσιο τοµέα δεν υπάρχει
στην πράξη και στον ιδιωτικό τοµέα δεν υπάρχει καθόλου. Πρέ-
πει να υπάρξει και στους δυο. 

Η δεύτερη προϋπόθεση είναι ότι αυτός ο ιδιωτικός τοµέας
πρέπει να ενταχθεί µέσα σε ένα σχεδιασµό ο οποίος είναι κοινός,
δηµόσιος και εθνικός. Δεν µπορεί να λειτουργεί ένα ιδιωτικό νο-
σοκοµείο σαν ένα σούπερ µάρκετ. Διότι αν συµβεί αυτό, έχουµε
µεταξύ άλλων το φαινόµενο της προκλητής ζήτησης, ένα φαινό-
µενο το οποίο υπάρχει γενικότερα στην ελεύθερη αγορά, αλλά
στο χώρο της υγείας πέρα από τις οικονοµικές επιπτώσεις έχει
καταστρεπτικές επιπτώσεις στην ίδια την υγεία. Δεν µπορεί να
λειτουργεί η υγεία µε την προκλητή ζήτηση. 

Και η τρίτη προϋπόθεση είναι ότι πρέπει να υπάρχουν ίσοι όροι
υγιούς ανταγωνισµού. Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα αναφερθώ σε ένα
πρόσφατο γεγονός. Άκουσα, νοµίζω χθες, ότι θα υπάρξει µια αλ-
λαγή στην τιµολόγηση των πράξεων µε τα ΚΕΝ. Ξέρετε όλοι ότι
γίνεται η τιµολόγηση των πράξεων τώρα µε τα ΚΕΝ και είναι µια
πολύ σωστή εξέλιξη. Στον δηµόσιο τοµέα υπάρχει ένας τιµοκα-
τάλογος, τα δηµόσια νοσοκοµεία πληρώνονται καθυστερηµένα
ή δεν πληρώνονται ενδεχοµένως από τα ταµεία βάσει του ΚΕΝ
και στα ιδιωτικά υπάρχει το ΚΕΝ µείον 10%. Εγώ δεν το καταλα-
βαίνω αυτό αλλά είναι δεκτό. Ακούω, όµως, τώρα ότι υπάρχει µια
πρόταση στα ιδιωτικά νοσοκοµεία να είναι το ΚΕΝ µείον 50% και
µάλιστα για τους ασφαλισµένους του ΟΓΑ το ΚΕΝ µείον 90%.
Αυτό κατ’ εµέ είναι ένα θέµα. Πιστεύω ότι πρέπει να υπάρχει µια
τιµολόγηση των πράξεων, η οποία να είναι ίδια είτε απευθυνόµα-
στε στον ιδιωτικό τοµέα είτε απευθυνόµαστε στο δηµόσιο τοµέα. 

Θέλω να κάνω και µια τελείως διαφορετική παρατήρηση, κύριε
Υπουργέ.

Υπάρχει ένα θέµα το οποίο δεν το συζητάµε ποτέ και αυτό το
θέµα ονοµάζεται «τηλεϊατρική». Μπορεί να φαίνεται πολύ εξειδι-
κευµένο, µπορεί να ακούγεται και λίγο σαν επιστηµονική φαντα-
σία, αλλά το θέµα της τηλεϊατρικής είναι ένα θέµα το οποίο
έχουµε παραγνωρίσει.

Είναι ένα πολύ σηµαντικό θέµα γιατί µπορεί να απαντήσει στα
σύγχρονα προβλήµατα. Διότι η εφαρµογή της τηλεϊατρικής σε
µια χώρα σαν την Ελλάδα, που έχει πολλές νησιωτικές περιοχές
ή αποµονωµένες ορεινές περιοχές επιτρέπει και να εξοικονοµή-
σουµε πόρους και ταυτόχρονα να αυξήσουµε την ιατρική αποτε-
λεσµατικότητα. Θα ήθελα να το αναπτύξω αλλά δυστυχώς δεν
έχουµε χρόνο. 

Θέλω να κλείσω κύριε Υπουργέ, λέγοντας το εξής: Η συµµε-
τοχή της Δηµοκρατικής Αριστεράς στην κοινοβουλευτική πλει-
οψηφία που στηρίζει αυτήν την Κυβέρνηση γίνεται βάσει µιας
προγραµµατικής συµφωνίας την οποία πάντα πρέπει να έχουµε
στο νου µας. Και θέλω απλώς να υπενθυµίσω γνωρίζοντας όλες
τις δυσκολίες που έχει το Υπουργείο –εξάλλου είχαµε συναντη-
θεί και το είχαµε συζητήσει, αλλά θέλω να το πω και εδώ από το
Βήµα της Βουλής- ότι αυτή η προγραµµατική συµφωνία ορίζει

στο κεφάλαιο β’ και στην παράγραφο 6 ότι στόχος µας είναι για
όλους καθολική υγειονοµική προστασία χωρίς προϋποθέσεις και
στο κεφάλαιο γ’ στο σηµείο 4 ορίζει ότι θα πρέπει να υπάρξει
άµεση αποκατάσταση της λειτουργίας του ΕΟΠΥΥ έτσι ώστε
αυτός ο Οργανισµός να ανταποκρίνεται στις ανάγκες του πλη-
θυσµού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ, κύριε συνά-
δελφε. 

Το λόγο έχει ο τελευταίος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Σπύρος Χαλβατζής Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας για έξι λεπτά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Γιατί έξι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Προηγήθηκε η κ. Παπα-

ρήγα η οποία µίλησε είκοσι τρία λεπτά αντί για δεκαπέντε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Όχι δεκαεννιά µίλησε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μπορεί να κάνω λάθος.

Θέλω να πω ότι ο Κανονισµός λέει ότι υπήρξε  λογική ανοχή και
προς την Πρόεδρό σας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 
Συνεπώς, επειδή ειπώθηκαν παρά πολλά και η Γραµµατέας της

Κεντρικής Επιτροπής του κόµµατός µας είπε  πάρα πολλά, θα
περιοριστώ σε ορισµένα σχόλια. 

Κύριε Υπουργέ, αναρωτηθήκατε και πήρατε απάντηση από τη
Γενική Γραµµατέα. Η απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης εδώ και
επτά χρόνια είναι συγκεκριµένη και σαφής. Το κράτος δεν θα πα-
ρέχει πλέον υπηρεσίες υγείας αλλά θα εποπτεύει, θα ελέγχει.
Αυτή  η γενική γραµµή ακολουθείτε και εσείς και οι προηγούµε-
νες Κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεύτερον, αναφέρατε ορισµένα αριθµητικά στοιχεία. Καλό
είναι να κάνετε σωστές αριθµητικές πράξεις. Το νοσοκοµείο λει-
τουργεί είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο. Ο ασθενής πα-
ραµένει στο νοσοκοµείο και έχει ανάγκη ιατρικών υπηρεσιών
είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο. Νοσηλευτές και νοση-
λεύτριες λείπουν από όλα τα νοσοκοµεία. Διοικητές των νοσο-
κοµείων, δικά σας στελέχη µας το λένε κάθε φορά που κάνουµε
περιοδεία. 

Τρίτον, είπατε ότι δεν υπάρχει ούτε ένας άνθρωπος ο οποίος
στερήθηκε το φάρµακο και την υγειονοµική, νοσοκοµειακή περί-
θαλψη. Κύριε Υπουργέ, δεν είστε αφελής, δεν είστε άνθρωπος
του γραφείου. Είστε άνθρωπος δραστήριος. Μην προσπαθείτε
να εξωραΐσετε, να δικαιολογήσετε την εφαρµοζόµενη αντεργα-
τική, αντιλαϊκή πολιτική. Όταν για έναν καρκινοπαθή απαιτούνται
πάνω από εκατό µέρες για να ξεκινήσει χηµειοθεραπείες και ακτι-
νοβολίες, η κατάστασή του επιδεινώνεται και µπορεί να τον οδη-
γήσει στο τέλος. Γιατί σε αυτούς τους µήνες της καθυστέρησης
ο καρκίνος δρα, ο καρκίνος καταστρέφει, ενώ αν χτυπηθεί ‘έγ-
καιρα µπορεί να εξουδετερωθεί. Και δεν είναι µόνο οι καρκινο-
παθείς. Είναι οι χρονίως πάσχοντες. 

Τέταρτο ζήτηµα. Αναφερθήκατε στο Σικιαρίδειο. Δεν είναι
µόνο το Σικιαρίδειο. Είπατε ότι δεν µπορεί να χρηµατοδοτούνται
τα πάντα από το κρατικό προϋπολογισµό.

Παλαιότερα, κύριε Υπουργέ, όλη η οικογένεια στήριζε το ανά-
πηρο µέλος της. Σήµερα µε την πολιτική που εφαρµόζετε, µε τις
περικοπές µισθών, συντάξεων, επιδοµάτων, µε την ανεργία, µε
τη φρικτή κατάσταση που βιώνουν οι εργαζόµενοι, η εργατική
λαϊκή οικογένεια δεν µπορεί να στηρίξει το ανάπηρο µέλος της.
Το Σικιαρίδειο έχει σχολή. Παιδιά µε νοητική υστέρηση εκεί στη-
ρίζονται. Εκεί µπορεί έστω κάπως κάτι να γίνει, να βελτιωθεί η
κατάσταση της υγείας τους. Αυτό το παιδί κινδυνεύει πλέον. 

Μιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για τις συνταγές τον Αύγουστο. Οι
χρονίως πάσχοντες είναι ασθενείς και τον Αύγουστο, είναι τρια-
κόσιες εξήντα πέντε µέρες το χρόνο. Υπάρχει κάποια επιδηµιο-
λογική µελέτη, κύριε Υπουργέ, που να µας αναφέρει αναλυτικά
στοιχεία για τη συνταγογράφηση; 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, για τα κέντρα υγείας. Κτήρια υπάρ-
χουν. Σε πολλές περιπτώσεις και σε νοσοκοµεία υπάρχουν µη-
χανήµατα. Σας το ανέφερε ο εισηγητής µας. Υπάρχουν πάρα
πολλές µονάδες εντατικής θεραπείας, οι λεγόµενες ΜΕΘ, υπάρ-
χουν κρεβάτια. Μπορεί να λείπουν και λείπουν συνολικά κρεβά-
τια, αλλά και από αυτά που υπάρχουν, πληρώθηκαν από τους
εργαζόµενους, από τον ελληνικό λαό, από τους φορολογουµέ-
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νους, πάρθηκαν και µίζες για όλα αυτά και µηχανήµατα και κρε-
βάτια δεν λειτουργούν. Και δεν λειτουργούν γιατί δεν έχουν προ-
σωπικό. Λοιπόν;

Η εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας έκανε ένα µακρύ ταξίδι,
έφτασε στην Ινδία και µας είπε: «Αν έρθουν οκτώ εκατοµµύρια
Ινδοί, τι θα γίνει;». Εγώ θα σας απαντούσα, κυρία Βούλτεψη, ότι
προετοιµάζεται άµεσα επέµβαση ιµπεριαλιστικών δυνάµεων στη
Συρία και στο Ιράν και εσείς που είστε στο κυβερνητικό κόµµα
ξέρετε καλύτερα από εµάς την έκθεση υπηρεσιών του ΟΗΕ, που
αναφέρει ότι τρία εκατοµµύρια Ιρανοί θα πάρουν των οµµατιών
τους, θα πάνε προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και θα περάσουν από
την Ελλάδα. Λοιπόν; Το Δουβλίνο ΙΙ δεν αφήνει να τους δώσει η
Κυβέρνηση χαρτιά να πάνε εκεί που θέλουν. Λοιπόν να δούµε τα
αίτια. Και η Ελλάδα συµµετέχει.

Τέλος υπάρχουν κάποια δάκρυα από τη Χρυσή Αυγή για τα
προβλήµατα του λαού στην ιατρική - φαρµακευτική περίθαλψη.
Είναι καθαρή απάτη και υποκρισία. Προσπαθεί να αποκρύψει το
αποκρουστικό της πρόσωπο, τον εγκληµατικό, ναζιστικό της χα-
ρακτήρα. Με την προβοκατόρικη τοποθέτησή της ότι δήθεν συµ-
φωνεί µε τις θέσεις µας, θέλει να τροφοδοτήσει και να συντηρή-
σει τη συζήτηση για τα δύο άκρα, την ταύτιση φασισµού - κοµ-
µουνισµού. Δηµαγωγεί πάνω στα λαϊκά προβλήµατα. Το χρειάζε-
ται αυτό για να νοµιµοποιήσει την εγκληµατική της δράση,
απέναντι στο οργανωµένο λαϊκό κίνηµα, που παλεύει για το δίκιο
του κόντρα στο κεφάλαιο και τους καπιταλιστές. Αυτούς υπερα-
σπίζεται η Χρυσή Αυγή, γιατί θέλουν να τσακίσουν µισθούς, συν-
τάξεις, εργασιακά, κοινωνικά δικαιώµατα, να γονατίσουν το λαό
µας. Αναγορεύει τους µετανάστες σε εχθρούς, για να αποπρο-
σανατολίσει το λαό, για να κρύψει τους πραγµατικούς υπεύθυ-
νους, αυτούς που ευθύνονται για τη σηµερινή κατάσταση και τα
αφόρητα προβλήµατα του λαού, για να εξωραΐσει την εξουσία
του κεφαλαίου. 

Η δράση της ασφαλώς δεν είναι τυχαία ούτε αυθόρµητη. Είναι
καλά σχεδιασµένη και οργανωµένη, είναι στρατηγική του κεφα-
λαίου για την καταστολή, γιατί θέλουν να τσακίσουν το εργατικό
λαϊκό κίνηµα. Ο λαός δεν πρέπει να έχει αυταπάτες και ο λαός
δεν πρέπει να φοβηθεί. Θα πρέπει να αντιµετωπίσει όλες αυτές
τις πρακτικές. Εµείς, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, έχουµε
δηλώσει ότι το οργανωµένο κίνηµα, η εργατική τάξη, το εργατικό
κίνηµα, ο οργανωµένος λαός µπορούν και θα τους δώσουν την
απάντηση που τους αξίζει. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώθηκαν οι οµι-

λίες των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 
Μπαίνουµε στις δευτερολογίες για όσους ενδιαφέρονται να

δευτερολογήσουν. Ο κ. Λαµπρούλης είναι πρώτος. 
Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Γιατί ο προηγούµενος Πρόεδρος

µε µάλωσε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Οι Πρόεδροι δεν µαλώ-

νουν. Διασφαλίζουν την οµαλή λειτουργία του Κοινοβουλίου. 
Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς ο χαρακτήρας των µέ-

τρων, όπως και οι πολιτικές που εφαρµόζονται και ξεδιπλώνονται
αυτό το διάστηµα και στο χώρο της υγείας, έχουν ξεκάθαρα βα-
θύτατα ταξικό χαρακτήρα. 

Εµείς υποστηρίζουµε αυστηρά ένα δηµόσιο σύστηµα υγείας
µε έµφαση στην πρόληψη, δηλαδή «το προλαµβάνειν». Το τόνι-
σαν και σήµερα οι σύντροφοι που τοποθετήθηκαν. Εσείς λέτε ότι
κοστίζει. Για εµάς δεν είναι κόστος. Αυτή είναι η µεγάλη µας δια-
φορά. 

Εδώ ανοίγω µία παρένθεση, επειδή αναφέρθηκε το θέµα για
την εµπορευµατοποίηση. Εγώ δεν σας κάνω κριτική. Τα στοιχεία
τα λένε από µόνα τους. Τόσα χρόνια εργαζόµουν σε νοσοκοµείο,
γιατρός ήµουν. Οι ασθενείς πληρώνουν εισιτήρια για να µπουν,
πληρώνουν για εξετάσεις, για τα απογευµατινά ιατρεία, πληρώ-
νουν, πληρώνουν, πληρώνουν. 

Ιδιωτικοποιούνται παράλληλα οι υπηρεσίες των νοσοκοµείων.

Το είπατε και εσείς ο ίδιος, το είπε και η Γενική Γραµµατέας µας.
Σίτιση, φύλαξη, ένδυση, πλυντήρια κ.λπ., δίνονται σε ιδιωτικές
εταιρείες. Ενδεχοµένως, εσείς διερωτάσθε γιατί και πώς και αν
συµβαίνει αυτό. 

Εµείς λέµε ότι αντιµετωπίζουµε την υγεία ως κοινωνικό δι-
καίωµα και παλεύουµε για ένα αποκλειστικά δηµόσιο, δωρεάν
σύστηµα υγείας-πρόνοιας, χωρίς διακρίσεις και ανισότητες, µε
βασικό προσανατολισµό στην πρόληψη, ρίχνοντας βάρος στην,
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγεία, µε τα κέντρα υγείας που θα
είναι συνδεδεµένα µε τους χώρους δουλειάς, τα σχολεία, τους
χώρους άθλησης και άλλα. 

Παλεύουµε για πλήρως στελεχωµένες και εξοπλισµένες µονά-
δες υγείας σε όλα τα επίπεδα του συστήµατος, που θα αξιοποι-
ούν τις κατακτήσεις της επιστήµης και της τεχνολογίας προς
όφελος των εργαζοµένων των λαϊκών στρωµάτων. Αυτή η δυνα-
τότητα προσκρούει στην καπιταλιστική βαρβαρότητα, που θυ-
σιάζει τις ανάγκες των εργατικών λαϊκών οικογενειών, στο βωµό
των κερδών του κεφαλαίου, το οποίο αξιοποιεί για το δικό του
όφελος τις σύγχρονες τεχνολογίες, ελέγχει και κατευθύνει την
έρευνα.

Πραγµατικά στο θέµα της υγείας φαίνεται πολύ καθαρά η δια-
φορά των δύο δρόµων ανάπτυξης. Ο ένας είναι ο καπιταλιστικός
δρόµος, που στηρίζεται στην εκµετάλλευση ανθρώπου από άν-
θρωπο, διατηρεί και επιδεινώνει όλες τις αιτίες που προκαλούν
και οξύνουν τα προβλήµατα υγείας, τα οποία εκµεταλλεύονται
οι επιχειρηµατίες για να πλουτίζουν. Παράλληλα, αναδεικνύεται
ο σοσιαλιστικός δρόµος ανάπτυξης που, απαλλαγµένος από την
εκµετάλλευση, εξασφαλίζει –όπως έδειξε η πείρα της Σοβιετικής
Ένωσης και των άλλων σοσιαλιστικών χωρών- τις συνθήκες και
τα µέσα για την πρόληψη, προστασία και αποκατάσταση της
υγείας του λαού. 

Οι κατακτήσεις του σοσιαλισµού είναι πρωτόγνωρες στην
ιστορία της ανθρωπότητας, γιατί µε κεντρικό σχεδιασµό, µε διά-
θεση πόρων, µε µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας, µε νοσοκο-
µεία, ερευνητικά κέντρα, κατάφερε να εξασφαλίσει δωρεάν
υψηλού επιπέδου ισότιµες υπηρεσίες υγείας σε όλο το λαό. Σας
παραπέµπω στο 1987 στην έκθεση του ΟΗΕ και της UNESCO
για το σύστηµα υγείας στη Σοβιετική Ένωση. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Και εγώ σας παραπέµπω σε άλλα πράγ-
µατα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Μην µε διακόπτετε, θα µε παρα-
τηρήσει ο Πρόεδρος.

Θεωρούµε λοιπόν πως οι λαϊκές δυνάµεις οι εργαζόµενοι, τα
λαϊκά στρώµατα µπορούν να διδαχθούν απ’ αυτήν την πείρα, να
βγάλουν ουσιαστικά συµπεράσµατα από τα οξυµµένα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν και τις οδυνηρές συνέπειες της αντι-
λαϊκής πολιτικής και να µπουν πιο αποφασιστικά στη δράση, να
διεκδικήσουν τα δικαιώµατά τους. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση µπορούν να διαδραµατίσουν πρω-
ταγωνιστικό ρόλο οι ταξικές δυνάµεις, οι αγωνιστικές δυνάµεις,
το εργατικό λαϊκό κίνηµα. Σε αυτήν την κατεύθυνση θα συµβάλει
ακόµα περισσότερο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε. 
Το λόγο έχει ο κ. Κατσώτης για τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπε και η Γενική Γραµµατέας ότι ο Υπουργός προκάλεσε µε

την οµιλία του. Εµείς ρωτάµε το εξής: Αντιµετωπίζεται το ίδιο ο
καρδιοπαθής ή ο καρκινοπαθής πλούσιος µε τον καρδιοπαθή ή
καρκινοπαθή φτωχό;

Νοµίζω ότι όσοι µας ακούν -και αν µας ακούν- καταλαβαίνουν
πολύ καλά τι τραβάνε, τι µαρτυρούν, αυτοί και το οικογενειακό,
το κοινωνικό περιβάλλον τους, για να µπορέσουν να αντεπεξέλ-
θουν σε όσες αλλαγές έχουν γίνει και σε όσα πρέπει να πληρώσει
αυτός ο καρκινοπαθής, ο καρδιοπαθής και κάθε άλλος, για να
µπορέσει να αποκαταστήσει την υγεία του ή τέλος πάντων να
αποτρέψει τα χειρότερα.

Εµείς λέµε ότι η υγεία πρέπει να είναι αποκλειστικά δηµόσια,
δωρεάν και αναβαθµισµένη σύµφωνα µε την εξέλιξη της επιστή-
µης και της τεχνολογίας. Γιατί δεν γίνεται αυτό αποδεκτό από
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εσάς; Ακριβώς γιατί υπηρετείτε τους επιχειρηµατίες της υγείας,
ακριβώς γιατί είστε µε την ελεύθερη κίνηση των κεφαλαίων χωρίς
κανένα περιορισµό και σε αυτόν τον τοµέα της υγείας. Υπηρε-
τείτε λοιπόν αυτήν την ανάγκη του µεγάλου κεφαλαίου να επεν-
δύσει στην υγεία, στην παιδεία χωρίς ρίσκο και βέβαια πάνω στην
ανάγκη του λαού για να αποκαταστήσει την υγεία του. 

Εµείς λέµε ότι το επόµενο διάστηµα θα στερηθούν ακόµα πε-
ρισσότεροι εργαζόµενοι και λαϊκά στρώµατα αυτών των υποτυ-
πωδών υπηρεσιών υγείας, που προβλέπεται από τα πακέτα που
κάνετε, τα οποία είναι για τη φτωχολογιά, διότι, και εκεί απαιτεί-
ται να είναι ασφαλισµένος. 

Εµείς λοιπόν θεωρούµε ότι το θέµα της υγείας είναι ένα ση-
µαντικό ζήτηµα που δεν µπορείτε εσείς να το αντιµετωπίσετε,
διότι ακριβώς έχετε µία άλλη λογική και µία άλλη στάση, µία άλλη
πολιτική µε την οποία ενισχύετε –αυτό που είπαµε προηγουµέ-
νως- την εµπορευµατοποίηση και την ιδιωτικοποίηση.

Αλήθεια, τόσος λόγος γίνεται σήµερα για το φάρµακο. Δεν το
στερούνται όλοι αυτοί που το έχουν ανάγκη σήµερα; Μιλάτε -όχι
εσείς αλλά και οι προηγούµενοι- για την πολυφαρµακία, ένα άλλο
παραµύθι τέλος πάντων. Βάζετε στον τοίχο ποιον; Τον ιατρικό
κόσµο που από τη µία λέτε ότι αυτοί καθορίζουν, από την άλλη
λέτε ότι εσείς είστε που κάνετε τη διαφθορά, την πολυφαρµακία. 

Αυτά όλα θα µπορούσαν να αποτραπούν. Πώς; Όταν η υγεία,
το φάρµακο ήταν δηµόσιο και δωρεάν για όλο το λαό, είτε είναι
ασφαλισµένος είτε όχι. Εµείς λέµε καθαρά ότι δεν χρειάζεται να
υπάρχουν εισφορές για τον κλάδο της υγείας. Ο κρατικός προ-
ϋπολογισµός να παρέχει δηµόσια και δωρεάν ό,τι απαιτείται σή-
µερα για την αποκατάσταση της υγείας του εργαζοµένου, του
λαού, γενικά της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή λοιπόν µπροστά µας έχουµε αυτές τις εξελίξεις, µε το

νέο πακέτο µέτρων και εσείς θέλετε να συµβάλετε µε ένα πολύ
µεγάλο ποσοστό -αυτό που σας έχουν πει ότι εντέλλεστε να το
δώσετε- εµείς λέµε ότι είναι θανατηφόρο για το λαό, αυτό το πα-
κέτο µέτρων και στον τοµέα της υγείας. Θα κάνετε εδώ έγκληµα
σε βάρος πολλών εργαζοµένων και λαϊκών στρωµάτων που δεν
θα µπορούν να αποκαταστήσουν την υγεία τους το επόµενο διά-
στηµα.

Γι’ αυτό η απεργία στις 26 του Σεπτέµβρη, θα είναι και σε εσάς
µία απάντηση του λαού για όσα σήµερα του στερείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει η συνάδελ-
φος κ. Διαµάντω Μανωλάκου για τρία λεπτά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ.
Εάν σας άκουγε κάποιος, κύριε Υπουργέ, θα σας έλεγε αυθόρ-

µητα ότι είστε εξωπραγµατικός. Λέτε ότι δεν ξέρετε κάποιον που
να στερήθηκε το φάρµακό του. Εγώ θα σας θέσω τρία ερωτή-
µατα: Γνωρίζετε ότι το 30% του παιδικού πληθυσµού είναι ανεµ-
βολίαστο; Έτσι λένε οι φορείς. Από µαζοχισµό είναι ανεµβολίαστα
αυτά τα παιδιά; Σας ρωτάω.

Δεύτερον, το 58% των ανέργων -µιλάµε για επτακόσιες χιλιά-
δες ανθρώπους- είναι µακροχρόνια άνεργοι, δηλαδή είναι στην
ανεργία πάνω από ένα χρόνο και έχουν χάσει το δικαίωµά τους
στην παροχή της υγείας. Δεν έχουν ούτε καν βιβλιάριο πρόνοιας.

Σας ρωτάω λοιπόν, αν γνωρίζετε, αν παίρνουν και από πού
παίρνουν αυτοί οι άνθρωποι το φάρµακο που χρειάζονται.

Βέβαια ένας καρδιοπαθής συνταξιούχος των 600 ευρώ, δεν θα
στερηθεί το φάρµακό του. Όµως θα κόψει από άλλες ανάγκες,
που κι αυτές θα έχουν επίπτωση στην υγεία του.

Σε ό,τι αφορά τη φαρµακευτική αγωγή και τη δραµατική µεί-
ωση των δηµόσιων δαπανών, κοιτάξτε να σας πω, ό,τι και να
πείτε ο άλλος το «ζει στο πετσί του», δεν σας πιστεύει. Αυξήσατε
την εισφορά στον ασθενή και καταργήσατε δωρεάν ιατρικές εξε-
τάσεις. Υποφέρει  ο κόσµος στην κυριολεξία. Φτιάχνονται συσ-
σίτια ακόµη και για τα φάρµακα και υπηρεσίες υγείας. Ας µην
κοροϊδεύετε.

Σε ό,τι αφορά τα στοιχεία, εµείς καταθέτουµε τον πίνακα, που
έχει δηµοσιευθεί και στον Τύπο και που δείχνει από το 2009 µέχρι
το 2012, δηλαδή µέσα σε τέσσερα χρόνια, τις δραστικές περικο-
πές που έχουν γίνει. Μιλάµε ότι η φαρµακευτική δαπάνη των

ασφαλιστικών ταµείων το 2009 ήταν 5,9 δισεκατοµµύρια και το
2012 ήταν 3 δισεκατοµµύρια. Άρα η µείωση είναι 46%. Καταθέ-
τουµε τον πίνακα.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Διαµάντω Μανωλάκου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Η πρόσβαση λοιπόν στην υγεία -εµείς το λέµε καθαρά και στα-
ράτα- είναι πανανθρώπινο δικαίωµα και το διεκδικούµε. Γι’ αυτό
είναι αγαθό και όχι εµπόρευµα και πρέπει να παρέχεται σε επάρ-
κεια, ποιοτικά και δωρεάν σε όλους -εργαζοµένους, ανέργους,
µικρούς, µεγάλους, µετανάστες, λαθροµετανάστες- όπως θέλετε
να τους πείτε και ό,τι χρώµα και να έχουν. 

Ας µην κρύβεστε πίσω από ρατσιστικές απόψεις µερικοί, αλλά
και πίσω από τον όρο «κρατισµό», κύριοι συνάδελφοι της
ΔΗΜΑΡ, για να δικαιολογήσετε τη συµφωνία σας στα κέρδη των
επιχειρηµατιών και πάνω απ’ όλα τη συµµετοχή σας σε µία Κυ-
βέρνηση, που σκοτώνει δικαιώµατα, τσακίζει ζωές και σε καµµιά
περίπτωση δεν θεραπεύει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ, κυρία συνά-
δελφε.

Το λόγο έχει ο τελευταίος οµιλητής εκ των επερωτώντων, ο κ.
Νικόλαος Μωραΐτης, Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας, για τρία
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µας είπατε σχεδόν ότι όλα βαίνουν καλώς. Δεν

είπατε όµως κουβέντα, για τους ανθρώπους και για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο σπίτι», που ετοιµάζεστε και αυτήν την πα-
ροχή -που γινόταν έστω µε τον τρόπο που γινόταν- να τη
φορτώσετε στις πλάτες του λαού, γιατί σε απάντηση χθες, ο αρ-
µόδιος Υπουργός Εργασίας είπε ότι θα πάει στα ασφαλιστικά τα-
µεία.

Εµείς διεκδικούµε -δεν πρόλαβα να το αναφέρω στην πρωτο-
λογία µου- η «Βοήθεια στο σπίτι» να περάσει στα κέντρα υγείας
και όλοι οι εργαζόµενοι και όσοι άλλοι χρειάζονται να προσλη-
φθούν µε µόνιµη, σταθερή δουλειά και πλήρη δικαιώµατα.

Ιδιαίτερα για τα κέντρα υγείας, κύριε Υπουργέ, εµείς θεω-
ρούµε ότι η µη επάνδρωσή τους σήµερα, στοιχίζει ανθρώπινες
ζωές. Για παράδειγµα, έχουν ξεψυχήσει άνθρωποι στην άσφαλ-
το, γιατί στα κέντρα υγείας είτε δεν υπήρχαν ασθενοφόρα είτε
δεν υπήρχαν οι κατάλληλοι γιατροί, για να αντιµετωπίσουν τέτοια
περιστατικά.

Γι’ αυτό εµείς λέµε καθαρά ότι πρέπει να υπάρχουν µονάδες
πλήρως εξοπλισµένες στα κέντρα υγείας και πρέπει να υπάρχει
και ικανός αριθµός ασθενοφόρων, γιατί το γνωρίζετε πολύ καλά,
κύριε Υπουργέ, και από τη δική σας ακόµη περιοχή, ότι σε πολλά
κέντρα υγείας -το ανέφερα- τα ασθενοφόρα λειτουργούν µόνο
σε µία βάρδια.

Θεωρούµε επίσης ότι στα κέντρα υγείας για τον πληθυσµό της
υπαίθρου πρέπει να λειτουργούν φαρµακεία για τη δωρεάν κά-
λυψη σε φάρµακα όλου του πληθυσµού.

Κάνετε τώρα και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Σε όποια κέντρα
υγείας υπάρχουν κάποιες ειδικότητες γιατρών, τα ξεγυµνώνετε.

Παίρνετε αυτές τις ειδικότητες, τις πηγαίνετε στα νοσοκοµεία.
Στην ουσία, κάνετε πασαλείµµατα. Ξεγυµνώνετε, όπως είπα, τα
κέντρα υγείας και δηµιουργείτε µια εικονική πραγµατικότητα ότι
δήθεν τα νοσοκοµεία δουλεύουν. 

Θα ήθελα να πω και κάτι τελευταίο. Δεν απαντήσατε για την
ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Υπάρχουν εκατοντάδες –ίσως να
είναι και χιλιάδες- αγροτικά ιατρεία που δεν διαθέτουν τεχνολο-
γικό εξοπλισµό. Ακόµα, όπως αναφέραµε, υπάρχουν περιπτώ-
σεις σε ορεινά χωριά που δεν υπάρχει και διαδίκτυο. 

Για αυτές τις περιπτώσεις, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνετε; 
Ένα τελευταίο ζήτηµα είναι ότι η κατάσταση στον τοµέα της

υγείας ιδιαίτερα για τον κόσµο της υπαίθρου, είναι δραµατική.
Είναι ένα µεγάλο µέρος του αγροτικού πληθυσµού -ήταν ένα πο-
σοστό που πανελλαδικά άγγιζε το 30%- που όχι µόνο µε τα χα-
ράτσια, αλλά σήµερα και µε την αύξηση στα ασφάλιστρα θα
µείνει χωρίς βιβλιάρια υγείας και δεν θα έχει καµµία πρόσβαση
έστω και σε αυτό το υποβαθµισµένο σύστηµα υγείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ, κύριε συ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΒ’ - 21 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                      1759



νάδελφε.
Ολοκληρώθηκε ο κύκλος των οµιλητών. 
Κύριε Υπουργέ, χρειάζεστε πέντε λεπτά για να µιλήσετε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δέκα, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δέκα. Αρχίζει η διαπραγ-

µάτευση. 
Έχετε το λόγο για δέκα λεπτά. Βεβαίως, θα υπάρξει ανοχή. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Στη σηµερινή µας συζήτηση χρησιµοποίησα, όπως πάντα συ-

νηθίζω στη Βουλή, εκφράσεις µη προσβλητικές. Μπορεί να µε-
τέχω σε ορισµένες περιπτώσεις οξείας κριτικής, ουδέποτε,
όµως, προσβλητικής. Εκφράσεις του τύπου «είστε εκτός πραγ-
µατικότητος» ή «έχετε θράσος» είναι εκτός του ήθους και του
επιπέδου της σηµερινής ελληνικής δηµοκρατίας, όταν µάλιστα
ο εγκαλούµενος από την επερώτησή σας Υπουργός σάς µίλησε
µε τη γλώσσα της αλήθειας και έχει προσφερθεί επανειληµµένως
να σας προσφέρει όποια στοιχεία ζητήσετε γύρω από τις υποθέ-
σεις της υγείας στον τόπο µας.

Επιπροσθέτως, αν δεν δέχεστε τις εξηγήσεις µου, οφείλετε να
γνωρίζετε ότι πριν από ενενήντα ηµέρες ακριβώς, ανέλαβα ως
Υπουργός, έχω µία παράδοση, µία κληρονοµιά η οποία είναι δυ-
σχερής για όποιον καλείται να τη διαχειριστεί, διότι επανειληµ-
µένως έχω δηλώσει ότι αυτή είναι η πραγµατικότητα της χώρας
µας. Εγώ δεν συνηθίζω να καταλογίζω ευθύνες σε κανέναν, παρά
µονάχα σε όλους µας, γιατί µας αφορά ως λαό, η υπόθεση των
δηµοσίων πραγµάτων. 

Άρα λοιπόν σε εµένα µπορείτε να χρησιµοποιείτε –και χρησι-
µοποιήσατε- αν νοµίζετε ότι έτσι µου αξίζει, όποια έκφραση θέ-
λετε, αλλά για την ποιότητα τού δηµοσίου βίου δεν έχουν θέση
τέτοια επιχειρήµατα. 

Γίνοµαι συγκεκριµένος και αρχίζω από το τελευταίο. Το πρό-
γραµµα τής κατ’ οίκον φροντίδας θα συνεχιστεί από την 1η
Οκτωβρίου. Το λεγόµενο πρόγραµµα «Βοήθεια στο σπίτι» µετα-
φράζεται σε κατ’ οίκον φροντίδα ηλικιωµένων, συνταξιούχων
κ.λπ. και θα υποστηριχθεί και πάλι από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σε ό,τι αφορά τα ασθενοφόρα και τις κινητές µονάδες, είναι
πρόγραµµα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τηρείται η θεσµική
διαδικασία, όπως ορίζεται για τη διαγωνιστική διαδικασία και στις
αρχές Οκτωβρίου θα έχουµε την ολοκλήρωση αυτού του διαγω-
νισµού και θα ξέρουµε πώς και πότε θα παραλάβουµε τα οχή-
µατα. Προφανώς και δεν καλύπτουν όλες τις ανάγκες, αλλά δεν
γνωρίζω κάποια χώρα στον πλανήτη που µπορεί σε µία ηµέρα,
µε µία υπογραφή να εξασφαλίζει το σύνολο των αναγκών της. 

Έρχοµαι στο θέµα των εµβολίων. Υπάρχει το σύστηµα των κέν-
τρων παιδιού και µάνας σε όλα τα θεραπευτήρια του ΙΚΑ όπου
διαθέτουµε τα εµβόλια στους απόρους. Βεβαίως ετοιµαζόµαστε
στο πλαίσιο της αξιοποίησης προγραµµάτων της τέταρτης προ-
γραµµατικής περιόδου. Ο Γενικός Γραµµατέας κ. Καλλίρης, ο
οποίος είναι και παρών, επιχειρεί την αναµόρφωση των µέτρων
που θα συµπεριλάβει η τέταρτη προγραµµατική περίοδος για το
Υπουργείο Υγείας, για να εξασφαλίσουµε περαιτέρω εµβόλια για
τα παιδιά, προληπτικό ιατρικό έλεγχο ωρίµων ενηλίκων, παρακο-
λούθηση εγκύων γυναικών, δηλαδή, µπροστά σε όποια ανάγκη
εκδηλώνεται, προσπαθούµε να ανταποκριθούµε, σύµφωνα µε τις
δυνατότητες τις οποίες έχουµε.

Για την υπερσυνταγογράφηση, µου προκαλεί εντύπωση το γε-
γονός ότι στην προσπάθειά σας να πείτε ότι κινδυνεύει η δηµόσια
υγεία στη χώρα, χωρίς να θέλω να σας κατηγορήσω, χρησιµο-
ποιείτε µία επιχειρηµατολογία που στο βάθος νοµιµοποιεί πρά-
ξεις ανθρώπων…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Μα τι λέτε, κύριε Υπουργέ; Δεν εί-
παµε εµείς αυτό. Είπαµε για τις ελλείψεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Όση ώρα είµαι εγώ εδώ,
δεν διέκοψε κανείς κανέναν! Μην το χαλάσουµε τώρα στο τέλος!
Δίνει διευκρινίσεις, όπως τις εννοεί ο κύριος Υπουργός.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Μα οι για-
τροί δεν έχουν ευθύνη για την υπερσυνταγογράφηση; Λέτε ότι
το 5,6% του 2009 ήταν µία λογική τιµή για τη φαρµακευτική δα-
πάνη. Έχω δικαίωµα τότε να αντικρούσω το επιχείρηµα, µε τον

ισχυρισµό µου ότι αυτό το επιχείρηµα στο βάθος νοµιµοποιεί κά-
ποιες πρακτικές, που η ιστορία σας και το ήθος σας δεν επιτρέ-
πουν να τις νοµιµοποιείτε! Δεν σας αµφισβητώ. Σας λέω να
προσέξετε την επιχειρηµατολογία, γιατί στο τέλος απολήγει σε
άλλα συµπεράσµατα. Δεν είναι έτσι τα πράγµατα και όποια
στιγµή θέλετε, προσφέροµαι να έρθει αντιπροσωπεία σας στο
Υπουργείο να ενηµερωθείτε λεπτοµερώς, µε όλα τα στοιχεία.
Όσο είµαι Υπουργός Υγείας, όλα τα στοιχεία θα είναι στη δηµο-
σιότητα. Από τη δική µου µεριά, υπάρχει απόλυτη διαφάνεια. Συ-
νειδητοποιείστε το, γιατί µόνο αυτό υπερασπίζοµαι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν µπορείτε όµως να το λύσετε µε τις
λίστες ούτε µε τη συµµετοχή…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Σε ό,τι
αφορά την κάρτα υγείας, που ετέθη από την κ. Χριστοφιλοπού-
λου, βεβαίως είναι ένα πρόγραµµα το οποίο θέλουµε να το υλο-
ποιήσουµε. Πιστεύουµε ότι θα επιτύχουµε τη διασφάλιση των
πληροφοριακών συστηµάτων, τα οποία υποστηρίζουν τη λει-
τουργία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και θα περιορίσουµε
δραστικά όλους όσοι σήµερα εµφανίζονται να παραβιάζουν τους
κανόνες της νοµιµότητας.

Όσον αφορά τις εφηµερίες, εξηγούµαι, γιατί ακούω και µία
κριτική ότι εµείς αδιαφορούµε για τις εφηµερίες. Έχω υπογρά-
ψει από τις 3 Αυγούστου να εξοφληθούν όλες οι εφηµερίες του
πρώτου εξαµήνου. Αν δεν έστειλαν τα στοιχεία τα νοσοκοµεία,
αν οι υπηρεσίες δηµοσιονοµικού ελέγχου δεν λειτουργούσαν τον
Αύγουστο, αν συνέβη το άλφα ή το βήτα, δεν ευθύνεται ο Υπουρ-
γός Υγείας. Υπέγραψα –και µάλιστα, το ποσό των εφηµεριών
ήταν κατά πολύ περισσότερο από το προβλεπόµενο κονδύλι των
160 εκατοµµυρίων ευρώ του πρώτου εξαµήνου- για να µην υπάρ-
ξει δεδουλευµένη εφηµερία που να µην έχει εξοφληθεί. Γιατί λοι-
πόν ο ψόγος για τον Υπουργό και για το Υπουργείο Υγείας σε
ό,τι αφορά τις εφηµερίες;

Όσον αφορά τους επικουρικούς, στο πλαίσιο των δυνατοτή-
των της σκληρής δηµοσιονοµικής προσαρµογής βεβαίως, εξα-
σφαλίσαµε τετρακόσιους επικουρικούς, για τους οποίους
βγάλαµε προκήρυξη. Θέλετε όµως µία εικόνα; Περισσότερες
από σαράντα πέντε θέσεις στη νησιωτική Ελλάδα δεν είχαν υπο-
ψηφιότητα. Ούτε µία υποψηφιότητα!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Γιατί να πάνε; Για ψίχουλα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Α, ωραία!

Εσείς λοιπόν, που έχετε την ικανότητα, κύριε συνάδελφε και για-
τρέ, επειδή το λέτε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Χώρια που πρέπει τα νοσοκοµεία
να πληρώσουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τι θα γίνει τώρα; Θα την
αλλάξουµε τη διαδικασία, κύριε συνάδελφε; Σας παρακαλώ
πολύ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ό,τι λέµε,
επειδή πρέπει να είναι απολύτως υπεύθυνο, σας επιστρέφω το
ερώτηµα. Να µου πείτε πόσο στοιχίζει αυτό που έχετε στο µυαλό
σας και από πού θα βρείτε τους πόρους! Το να πετάµε βεγγαλικά
και πυροτεχνήµατα, δεν έχει καµµία αξία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ: Θέλετε απάντηση; Διαβάστε τη
δευτερολογία µου και θα τη δείτε µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Υπουργέ, συνεχί-
στε, σας παρακαλώ. Θερµή παράκληση να συνεχίσετε, χωρίς να
απευθύνεστε στους συναδέλφους ατοµικά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Επιστρέ-
φουµε σε άλλα θέµατα τα οποία ετέθησαν.

Σχετικά µε τα γενόσηµα. Εδώ χρειάζεται να εξηγήσω το εξής:
Η τιµή των γενοσήµων είναι στο 40% της τιµής των πρωτοτύπων.
Αυτό είναι µία δραστική µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης,
γιατί στο παρελθόν τα γενόσηµα εκινούντο σε επίπεδα της τά-
ξεως του 80%-82% της τιµής του πρωτοτύπου. Επίσης τα φάρ-
µακα τα οποία κινούνται εκτός πατέντας, περιορίζονται στην τιµή
του 50% του πρωτοτύπου. Αυτά είναι τα εργαλεία πολιτικής, για
να περιορίσουµε τη φαρµακευτική δαπάνη.

Σε ό,τι αφορά τα τηλεφωνικά ραντεβού, επειδή ετέθη και αυτό,
αυτός ήταν ένας διαγωνισµός τον οποίο εµείς τον βρήκαµε ολο-
κληρωµένο. Δεν είχαµε καµµία δυνατότητα να παρέµβουµε σε
µία διαγωνιστική διαδικασία η οποία τελεσφόρησε. Τόσο ο Ανα-
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πληρωτής Υπουργός, όσο και εγώ, έχουµε επανειληµµένως επι-
χειρήσει µέσω του ΕΟΠΥΥ, να γίνει επαναδιαπραγµάτευση του
κόστους του τηλεφωνήµατος.

Έχει γίνει ήδη µία πρόοδος, όπως µας ενηµερώνουν και περι-
µένω να δω ποιες θα είναι στη συνέχεια οι νέες χρεώσεις. Θα πα-
ρακολουθήσω την πυκνότητα των τηλεφωνηµάτων και θα ζητήσω
εκ νέου τη διαπραγµάτευση αυτής της τιµής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Στις δώδεκα η ώρα και µετά, σταµα-
τάνε να λειτουργούν, κύριε Υπουργέ. Δεν µπορείς να κλείσεις
ραντεβού.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Για όλα τα
προβλήµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Με συγχωρείτε, κύριε
Υπουργέ, θέλω να πω κάτι. 

Ξέρετε πόση ώρα µιλήσατε συνολικά ως Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας; Τώρα θα βρείτε τις διαφορές;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μα το θέµα αυτό αφορά όλο το λαό,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Τα είπατε. Ειπώθηκαν. 
Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ, παρακαλώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ακούστε,

εµείς για όλα τα προβλήµατα, ενηµερωνόµαστε, κάνουµε ό,τι
µπορούµε για να τα αντιµετωπίσουµε. Σας βεβαιώνω ότι η σηµε-
ρινή πολιτική ηγεσία το µόνο το οποίο εννοεί ως καθήκον της,
είναι να εργάζεται για την εξυπηρέτηση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος. Δεν έχουµε στη σκέψη µας να εξυπηρετήσουµε άλλου
είδους εξαρτήσεις ή συµφέροντα, είτε σας αρέσει είτε δεν σας
αρέσει. 

Αυτό το λέω γιατί µου δόθηκε εδώ η εντύπωση ότι µε µία επι-
χειρηµατολογία, η οποία προσπαθεί να φτιάξει µία απελπιστική
κατάσταση πάνω από τον ελληνικό λαό, πρέπει να συµφωνή-
σουµε και να παραδεχθούµε ότι επίκειται η πλήρης καταστροφή
του εθνικού συστήµατος υγείας. 

Επιτρέψτε µου, να διαφωνήσω. Δεν ευσταθεί αυτή η επιχειρη-
µατολογία. Υπάρχουν βεβαίως ζητήµατα σοβαρά. Επαναλαµ-
βάνω ότι ανάγκες υπάρχουν, τις ανάγκες τις γεννάει η ίδια η ζωή,
η ίδια η πραγµατικότητα κι εµείς προσπαθούµε κάθε µέρα να αν-
ταποκριθούµε στις απαιτήσεις. Δεν επιλύουν τα προβλήµατα οι
ακραίες συµπεριφορές, η οξύτητα, η αντιπαράθεση. Δεν συνει-
σφέρουν σε τίποτα οι καταλήψεις. Δεν συνεισφέρει σε τίποτα η
οξύτητα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εσείς είπατε τραµπούκους τους συν-
ταξιούχους. Σταµατήστε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Μην απαντήσετε, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε συνά-
δελφε, σας ευχαριστώ γιατί µου δίνετε την ευκαιρία…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είπατε τραµπούκους τους συνταξιού-
χους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Κατσώτη, σας πα-
ρακαλώ.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-
εδρε, επειδή ο κύριος συνάδελφος µε την παρέµβασή του εκτός
Κανονισµού, όπως πολύ καλά γνωρίζουµε όλοι, µου δίνει την ευ-
καιρία να απαντήσω από το πιο επίσηµο Βήµα -από το οποίο
οµιλώ- στη χώρα, θα σας απαντήσω ότι ουδέποτε συναντήθηκα
µε οποιαδήποτε οµοσπονδία συνταξιούχων. Αντιθέτως εισέβα-
λαν, αφού παραβίασαν δύο κατά σειρά, πόρτες στο γραφείο, συ-
νοδευόµενοι από κάµερες, κάποιοι, γνωστοί σε εµένα κατά τα
άλλα, κύριοι, οι οποίοι θέλησαν να επιβάλουν µε βίαιο τρόπο την
παρουσία τους. 

Γνωρίζω πολύ καλά ότι οι συνταξιούχοι ουδέποτε ακολουθούν
αυτές τις πρακτικές, ουδέποτε οµοσπονδία συνταξιούχων µού
ζήτησε να συναντηθούµε προσωπικά και το αρνήθηκα. Βεβαίως
οι πρακτικές οι οποίες δεν συνάδουν µε τη δηµοκρατική αγωγή
και τους κανόνες λειτουργίας του πολιτεύµατος, µπορεί να τύ-
χουν οποιουδήποτε χαρακτηρισµού. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Δεν έχουν φάρµακα. Το ξέρετε;
Έχουν πληρώσει φάρµακα και δεν έχουν. Το ξέρετε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αφήστε τη
βιοµηχανία λάσπης. Δεν µπορείτε να γίνετε µεγαλοµέτοχοι της
βιοµηχανίας λάσπης. Αφήστε τα αυτά στην άκρη. Μην πιάνετε
τους συνταξιούχους στο στόµα σας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Εσείς τους είπατε τραµπούκους.
Ντροπή σας. Τους γονείς µας, αυτούς που έφτιαξαν το ασφαλι-
στικό σύστηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Κύριε Κατσώτη, τώρα
στο τέλος θα µε αναγκάσετε να διακόψω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αντί να ζητήσετε συγγνώµη από αυ-
τούς, τους είπατε τραµπούκους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Δεν είναι δυνατόν. Θα
υποδείξετε εσείς στον Υπουργό πώς θα µιλήσει; Υπέδειξε κανείς
σε εσάς πώς θα µιλήσετε; Δεν σας υπέδειξε κανείς. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Δηλώνω για
µία ακόµα φορά στην Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι ουδέποτε συ-
ναντήθηκα µε συνταξιούχους, ουδέποτε χαρακτήρισα τους συν-
ταξιούχους µε αυτό το χαρακτηρισµό που µου αποδίδουν κι αυτό
για µένα είναι δέσµευση ακεραία, το ό,τι λέω. 

Οι πρακτικές εκείνων οι οποίοι οµιλούν στο όνοµα των συντα-
ξιούχων, εκείνοι οι οποίοι τους χρησιµοποιούν για να εκπληρώ-
σουν τα κοµµατικά τους πλάνα, χαρακτηρίζουν εκείνους και
µόνο. Όχι εµένα. 

Παρακαλώ αυτή η συζήτηση να σταµατήσει, γιατί είναι άδικη,
γιατί γίνεται µόνο και µόνο για να σπιλωθεί ο Υπουργός Υγείας.
Επιτέλους! Έχετε τόσα επιχειρήµατα για να κάνετε κριτική, όχι
όµως να πετάτε λάσπη.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να συµπληρώσω τις σκέψεις µου µε το
εξής: Η προσπάθεια η οποία γίνεται, σε σχέση µε τις συγχωνεύ-
σεις, όπως το άκουσα ως κριτική, για µένα δεν ονοµάζεται «προ-
σπάθεια διαδικασίας συγχωνεύσεων». Είναι η απόφαση της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας να ενδυναµώσουµε
εκείνες τις νοσοκοµειακές µονάδες, οι οποίες, όπως άκουσα και
από την κριτική των συναδέλφων, χρειάζονται ιατρούς, νοσηλευ-
τές, διοικητικό προσωπικό, για να επιτύχουν το µάξιµουµ των επι-
δόσεών τους.

Έρχοµαι και στο συγκεκριµένο παράδειγµα. Είπε η κυρία Γε-
νική Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος ότι αποδυναµώ-
νουµε τα Πατήσια όταν κλείνουµε το 7ο Θεραπευτήριο. Στα
Πατήσια επιπροσθέτως, λειτουργούν το Νοσοκοµείο Πατησίων
και το Νοσοκοµείο «Παµµακάριστος». Σηµείωσα προηγουµένως
τη χαµηλή πληρότητα η οποία υπήρχε στα θεραπευτήρια.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Εξίσου χα-

µηλή είναι και η πληρότητα στα δύο νοσοκοµεία στα οποία ανα-
φέροµαι, διότι ασθενείς επιλέγουν άλλες νοσοκοµειακές
µονάδες. Εµείς λοιπόν δεν κλείνουµε τα µάτια µας µπροστά στην
πραγµατικότητα. 

Αυτό το οποίο χρειάζεται, είναι να δούµε το Γενικό Ογκολογικό
Νοσοκοµείο «Άγιοι Ανάργυροι» να λειτουργεί πλήρως, διότι είναι
ένα νοσοκοµείο το οποίο διαθέτει την τελευταία λέξη της τεχνο-
λογίας στον εξοπλισµό, άριστες ξενοδοχειακές υποδοµές, άρι-
στο επιστηµονικό προσωπικό και οι γιατροί οι οποίοι πηγαίνουν
εκεί, για να ενισχύσουν τη λειτουργία των κλινικών και των τµη-
µάτων, επίσης διακρίνονται για την επιστηµονική τους αξιοσύνη. 

Και δεν θεωρούµε εµείς, η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Υγείας, ότι το νοσοκοµείο είναι προσωπικό φέουδο του οποιου-
δήποτε είτε είναι διοικητικός είτε είναι νοσηλευτής είτε είναι ια-
τρός. Πληρώνεται από τον ελληνικό λαός ο κάθε κρατικός
λειτουργός, για να προσφέρει την υπηρεσία του στην κοινωνία.
Δεν µπορεί να θεωρεί ότι είναι ιδιοκτησία του το κάθε κτήριο και
χάριν αυτής της ιδιοκτησίας, να µάχεται και να αρνείται να προ-
σφέρει υπηρεσίες. Να τα ξεκαθαρίσουµε αυτά. Περιµένω σ’ αυτό
να είµαστε σύµφωνες όλες οι πτέρυγες της Βουλής. Ο δηµόσιος
υπάλληλος πληρώνεται για να εργάζεται, δεν πληρώνεται για να
καταλαµβάνει κτήρια, αρνούµενος να υπακούσει στην υπηρεσία
του. 

Για να συνεννοηθούµε και να ξεκαθαρίσουµε ότι δεν υπάρχει
πολιτική εναντίον του λαού. Υπάρχει προσπάθεια η οποία γίνεται,
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για να αναβαθµιστούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες και οι µονάδες
οι οποίες λειτουργούν.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για τη συζήτηση η οποία έγινε, αν
και στο τέλος απέκτησε µία διάσταση η οποία δεν ταιριάζει στο
πνεύµα και στο περιεχόµενο τής συζητήσεώς µας, αλλά έχω
κάθε δικαίωµα να υπερασπιστώ κι εγώ τον εαυτό µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Σύµφωνα µε τον Κανονι-
σµό, δικαιούται να µιλήσει ο κ. Χαλβατζής και έχει ζητήσει να
ασκήσει το δικαίωµά του για δύο λεπτά. Κύριε Υπουργέ, πιθανόν
να χρειαστεί να πάρετε ξανά το λόγο.

Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ήταν απαράδεκτο

αυτό που είπατε για τους συνταξιούχους. Είναι οι οµοσπονδίες
των συνταξιούχων, ο Δήµος Κουµπούρης, ο Πρόεδρος της Οµο-
σπονδίας Συνταξιούχων Ελλάδας, ήταν οι συνταξιούχοι του δη-
µόσιου τοµέα, ήταν οι συνταξιουχικές οµοσπονδίες που ήρθαν
να σας δουν. 

Κοιτάξτε να δείτε, υπάρχει µία πραγµατικότητα µέχρι σήµερα.
Εσείς έχετε ενενήντα µέρες στο Υπουργείο, αλλά όλοι αυτοί οι
επιχειρηµατίες υγείας χωρίς τίποτα, πήγαιναν οποιαδήποτε ώρα
στο Υπουργείο ή αν δεν πήγαιναν οι εκπρόσωποι των επιχειρη-
µατιών υγείας, πήγαιναν οι Υπουργοί και τους έβλεπαν. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. Κι εδώ έχουµε περιπτώσεις όπου το
Υπουργείο -µπορεί να µην είστε εσείς προσωπικά- άλλοι Υφυ-
πουργοί, γενικοί γραµµατείς δεν δέχονται κανέναν ή κωλυσιερ-
γούν. Μην ξύνετε τέτοια πράγµατα. Υπάρχει αυτή η πραγµατικό-
τητα.

Τώρα, είτε το δέχεστε είτε δεν το δέχεστε, η κατάσταση στον
τοµέα υγείας, πρόνοιας, κοινωνικής ασφάλισης συνεχώς χειρο-
τερεύει. Πλούσια η ελληνική γλώσσα. Το ότι εξακόσια εξήντα ένα
τµήµατα-κλινικές καταργούνται, το λέµε αναβάθµιση. Μα καταρ-
γούνται, κύριε Υπουργέ!

Έφυγε ο κ. Λοβέρδος που µας έδωσε εδώ, ολοκληρωµένα
στοιχεία για το τι καταργείται. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η επιδείνωση της οικονοµικής κατάστασης της εργατικής
τάξης πλατιών λαϊκών στρωµάτων επιβαρύνει και την υγεία των
εργαζοµένων. Δεν είναι µόνο ο υποσιτισµός. Είναι τα ψυχολογικά
προβλήµατα, είναι η κατάθλιψη, είναι το στρες, είναι η αγωνία,
είναι χίλια άλλα δύο. Τελικά υπάρχουν αιτίες για όλα αυτά. 

Δεν λέµε ότι είστε προσωπικά ανάλγητοι, αναίσθητοι. Η πολι-
τική σας όµως, είναι η πολιτική η οποία στηρίζει την κερδοφορία
του κεφαλαίου και στον τοµέα της υγείας. 

Εσείς που έχετε τα στοιχεία τι διαβάζετε; Η επιχειρηµατική
δραστηριότητα στον τοµέα της υγείας έχει δυόµισι φορές περισ-
σότερο κέρδος από οποιαδήποτε άλλη δραστηριότητα. 

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση αυτή οδηγεί σε µία µακάβρια
διαπίστωση. Όποιος έχει λεφτά, µπορεί να γιατρευτεί, να ζήσει.
Όποιος δεν έχει λεφτά δυστυχώς, µπορεί να οδηγηθεί έως και
στην απώλεια της ζωής του.

Είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι µε αυτήν την πολιτική. Διεκ-
δικούµε, παλεύουµε θέλουµε να οργανώσουµε τον κόσµο για ένα
δηµόσιο δωρεάν αναβαθµισµένο σύστηµα υγείας. Σε αυτήν τη
γραµµή θα συνεχίσουµε µε όλες µας τις δυνάµεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Το λόγο έχει ο κύριος

Υπουργός.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, για µία ακόµη φορά, µε µία ήπια απάντηση

να πω το εξής: Ουδέποτε µου ζήτησε προσωπικά, από εµένα τον
Υπουργό Υγείας, συνάντηση οποιαδήποτε οµοσπονδία συνταξι-
ούχων. 

Μου αποδίδεται ένας χαρακτηρισµός για το σύνολο των συν-
ταξιούχων, που ουδέποτε διατυπώθηκε. Οφείλετε από τη στιγµή

που σας το δηλώνω, να το σεβαστείτε και να µου το αναγνωρί-
σετε. Διότι εγώ ουδέποτε δηµοσιοποίησα –ούτε θα το πράξω- το
πώς µε «στόλισαν» -δεν λέω ο κ. Κουµπούρης, αλλά κάποιοι που
τον συνόδευαν- µε χαρακτηρισµούς. Σταµατώ εδώ, γιατί θεωρώ
ότι δεν έχει νόηµα εφεξής.

Σε ό,τι αφορά την κατάργηση εξακοσίων εξήντα ενός τµηµά-
των, κλινικών, κ.λπ., να πω ότι δεν καταργούνται τουλάχιστον,
στο πλαίσιο της πολιτικής που εφαρµόζουµε. Εµείς από χθες,
από 20-9-2012, όπως ορίζει το σχέδιο που παραλάβαµε, πρέπει
να µετακινήσουµε κλινικές. Φεύγει η καρδιολογική από το 7ο Θε-
ραπευτήριο και πάει στο Νοσοκοµείο «Άγιοι Ανάργυροι». Δεν κα-
ταργείται. Θα είναι καρδιολογική κλινική, που θα λειτουργεί µε
τους ίδιους γιατρούς, µε τους ίδιους νοσηλευτές υπέρ των ασθε-
νώνε σε ένα καλύτερο περιβάλλον. Θα κατεργείτο, εάν λέγαµε
ότι αυτή η κλινική διαλύεται, απολύονται οι γιατροί και οι εργα-
ζόµενοι. Δεν γίνεται αυτό. 

Σας είπα προηγουµένως, ότι έχω έκθεση από τη διοίκηση του
Νοσοκοµείου «Αγία Όλγα» για τα προβλήµατα λειτουργίας του
κτηρίου του 7ου Θεραπευτηρίου. Τι σηµαίνει αυτό; Ότι κάνουµε
µία προσπάθεια για να πάµε σε καλύτερες συνθήκες το προσω-
πικό. 

Δέχοµαι αυτό το οποίο λέτε –και είµαι σίγουρος ότι είναι
άποψη όλων των πτερύγων της Βουλής- να αναβαθµίσουµε, το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι θα το
αναβαθµίσουµε αν πετύχουµε την ορθολογική αξιοποίηση των
διαθέσιµων πόρων. Πρέπει κάθε ευρώ να ανταποκρίνεται σε µία
πραγµατική ανάγκη και όχι σε πλαστές ανάγκες, όχι σε ανταγω-
νισµούς προσωπικού χαρακτήρα.

Εάν συνενώσουµε µία κλινική όπου υπάρχει ένας γιατρός, ο
οποίος είναι ταυτοχρόνως και διευθυντής, µε µία άλλη κλινική,
αυτό δεν σηµαίνει ότι καταργείται η κλινική. Είναι ένας διευθυν-
τής, ένας γιατρός. Συνενώνουµε αυτήν την κλινική µε την άλλη
δίπλα, που έχει επτά γιατρούς. 

Είναι δυνατόν να πούµε ότι καταργούµε γυναικολογική κλινική,
όταν έχει δύο γιατρούς ή µία κλινική και δύο γιατρούς ή άλλη
κλινική και δεν βγαίνουν οι εφηµερίες; Δεν είναι µία πραγµατικό-
τητα;

Ας δούµε λοιπόν σας παρακαλώ, αυτήν την πραγµατικότητα,
χωρίς προκαταλήψεις. Δέχοµαι την κριτική σας, δέχοµαι τις επι-
φυλάξεις σας, δέχοµαι την αντιπαράθεση µε όποιον τρόπο τη νο-
µίζετε. 

Αλλά, ας έχουµε ως προτεραιότητα –και µε αυτό, κύριε Πρό-
εδρε, συµπληρώνω τις σκέψεις µου- να προστατεύσουµε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, για να υπηρετούµε το αγαθό της υγείας,
το οποίο είναι δικαίωµα της κάθε Ελληνίδας και του κάθε Έλληνα
στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Νάκος): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 6/5-9-2012 επερώτησης της Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΚΚΕ κ. Παπαρήγα και
των Βουλευτών του κόµµατός της προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε την κατάσταση που διαµορφώνεται στις ιατροφαρµα-
κευτικές και προνοιακές παροχές στο λαό.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15:10’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 24 Σεπτεµβρίου 2012 και ώρα
18:00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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